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��ح ا�تان ز�جانروز��

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان از پیشرفت 
۳۷ درصدی اجرای شبکه فیبر نوری در شهر زنجان خبر داد 
و گفت: مطابق برنامه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، این 

طرح تا سال آینده باید به اتمام برسد.فرزاد توکلی...

با اعلام رتبه ۱۳ سالمندی  مدیرکل بهزیستی استان زنجان 
این استان، گفت: در حال حاضر سه مرکز نگهداری شبانه روزی 
سالمندان تحت نظارت بهزیستی در این استان فعال است و دو 

مرکز روزانه و یک بنیاد فرزانگان نیز به ..

پیشرفت ۳۷ درصدی اجرای شبکه
 فیبر نوری در شهر زنجان

رتبه ۱۳ سالمندی
 استان زنجان در کشور 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲855۲855                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۱۰۰۰۰۱۰۰۰۰ تومان تومان

در نشست بررسی آینده توافق هسته ای ایران در حاشیه مجمع گفت وگوهای تهران مطرح شد ؛

امید به توافق در سایه واقع گرایی دیپلماتیک 
بحران ناترازی برق تشدید می شود؟

 عرب صادق: نگران خاموشی سراسری هستم
از  بین المللی  فضای  که  شرایطی  در  جماران/ 
بی ثباتی های گسترده و بازتعریف نقش قدرت ها 
با  تهران  در  نخبگانی  نشست  می برد،  رنج 
حضور چهره های برجسته دیپلماتیک از ایران، 
تمایل  از  نشانه ای  روسیه،  و  اتریش  آمریکا، 
هسته ای  مذاکرات  مسیر  در  بازاندیشی  برای 
بود؛ نشستی که در آن بازیگران سابق و ناظران 
به  که  هسته ای،  مسئله  به  نه فقط  حرفه ای، 
الزامات ژئوپلیتیکی و اقتصادیِ توافقی پایدار و 
واقع گرا پرداختند. نشست بررسی آینده توافق 
هسته ای ایران با حضور چهره هایی مانند رابین 
رافائل سفیر سابق آمریکا در خاورمیانه، غلامعلی 
ملل،  سازمان  در  ایران  پیشین  سفیر  خوش رو 
پل ضیاکوویچ رئیس مرکز میانجیگری امنیتی 
آنتوان  و  ژنو   گفت وگوی  کارشناس  و  اتریش 
فضایی  در  روس،  برجسته  تحلیلگر  خلاپکوف 

پرتنش اما سازنده برگزار شد.
کلید در تهران و واشنگتن است

به  اشاره  با  روس،  کارشناس  آنتوان خلاپکوف، 
تحولات مثبت میان تهران و واشنگتن، تأکید 
کرد: »گفت وگو لازمه توافق است و کلید حل 
مسئله هسته ای ایران، نه در اروپا یا شرق آسیا، 
بلکه در پایتخت های تهران و واشنگتن قرار دارد«. 
او بر اهمیت اقدام متقابل و مرحله ای در چارچوب 
افزود دیگر  و  تأکید کرد  آینده  توافق احتمالی 
بازیگران منطقه ای نیز باید در فرایند حل وفصل 
»برای  کرد:  تصریح  او  شوند.  داده  مشارکت 
ایران از  موفقیت توافق، باید استفاده صلح آمیز 
فناوری هسته ای به رسمیت شناخته شود و حتی 
پیشنهاد داد بخشی از اورانیوم غنی شده ایران در 
خارج از کشور مورد بهره برداری صلح آمیز قرار 
توافق  داد  هشدار  نهایت  در  خلاپکوف  گیرد«. 
آینده فقط زمانی موفق خواهد بود که پیامدهای 
ملموسی برای هر دو طرف و نقش آفرینی فعال 

کشورهای واسط به همراه داشته باشد.
واکنش ایران به سیاست زور

غلامعلی خوش رو، سفیر سابق ایران در سازمان 
ملل، با انتقاد صریح از سیاست های دولت ترامپ، 
اظهار کرد: »آمریکا با خروج یک جانبه از برجام 
عمل  امنیت  شورای  قطع نامه  خلاف  نه تنها 
کرد، بلکه کشورهای متعهد به آن توافق را نیز 
مجازات کرد«. او تأکید کرد اقدامات غیرقانونی 
با  تهران  و  ندارد  مشروعیت  ایران  علیه  آمریکا 
جدید  دور  وارد  تعهد  و  شفافیت  هوشمندی، 
او توقف کامل غنی سازی  مذاکرات شده است. 

در ایران حتی در قالب کنسرسیوم را غیرقابل 
پذیرش دانست و افزود: »ایران درباره صلح سخن 
می گوید، اما بر حقوق خود ایستاده است. ما با 
اما  می کنیم،  همکاری  آژانس  و  جهانی  جامعه 
اگر آمریکا رویکرد مبتنی بر زور را انتخاب کند، 

امیدی به توافق نخواهد بود«.
ترامپ؛ میان جاه طلبی و عمل گرایی

به  صابری  بهزاد  نشست،  از  دیگری  بخش  در 
 عنوان مجری، گفت وگویی صریح با رابین رافائل، 
در  رافائل  داشت.  آمریکایی،  باسابقه  دیپلمات 
پاسخ به پرسشی درباره چشم انداز توافق، گفت: 
تصور  نیست.  ایران  تنبیه  دنبال  به  »آمریکا 
اینکه ترامپ صرفا یک چهره جنگ طلب است، 
ساده انگاری  است. او بیشتر به  دنبال یک دستاورد 
سیاسی بزرگ است؛ شاید حتی جایزه نوبل!«. 
او با اشاره به تغییرات گسترده در نظم جهانی، 
مبنای  بر  ترامپ  خارجی  سیاست  کرد  تأکید 
معامله، منافع اقتصادی و بازی برد-برد طراحی 
شده و اولویت او  نه حقوق بشر، بلکه بازتعریف 
جایگاه ایالات متحده در جهان است. او همچنین 
به تجربه موفق خود در تهران اشاره کرد و گفت 
با وجود همه تحولات، میهمان نوازی و فرهنگ 

ایرانی تغییری نکرده است.
 گفت وگو؛ نه گزینه، بلکه ضرورت

میانجیگری  مرکز  رئیس  ضیاکوویچ،  پل 
با  جهانی  در  کرد  تأکید  سخنانی  در  اتریش، 
برای  باقی مانده  ابزار  تنها  فزاینده،  تنش های 
عبور از سوءتفاهم ها، گفت وگو است؛ رسمی یا 
غیررسمی. او گفت: »ما باید آخرین کسانی باشیم 
که امید را از دست می دهیم. حتی در راهروها و 
حاشیه نشست ها، تعامل می تواند آغازگر تفاهمی 
تهران  میان  فرصت موجود  از  او  باشد«.  جدی 

و  توافق حمایت  به  بازگشت  برای  واشنگتن  و 
تأکید کرد باید هم زمان، رفع تحریم ها و اعمال 
محدودیت های پذیرفتنی فنی را در قالب توافقی 
دوستونی دنبال کرد. ضیاکوویچ همچنین اشاره 
اقتصادی  برای موفقیت دیپلماسی  ترامپ  کرد 
برای  این  فرصتی  نیاز به دستاورد دارد و  خود 
ایران است تا در قالب بازی برد-برد، نقش مؤثر 

خود را ایفا کند.
پاسخ به پرسش دیپلمات ایرانی

شرکت کنندگان  از  نفر  چند  نشست،  ادامه  در 
با طرح سؤالی  در نشست سؤالاتی پرسیدند و 
رافائل پرسیده  از  ترامپ،  رفتار متناقض  درباره 
شد آیا این نوسانات رفتاری، نشانه بی ثباتی است 
همچنین  و  او   هدفمند  استراتژی  از  بخشی  یا 
پرسیده شد توصیه او به تیم مذاکره کننده ایران 

چیست؟
ساختاری  »آمریکا  گفت:  پاسخ  در  رافائل 
واشنگتن  در  ایران،  برخلاف  دارد.  چندصدایی 
هر سیاست مداری صدای خود را دارد و این،  گاه 
به ارسال پیام های متناقض منجر می شود«. او 
تأکید کرد ترامپ فردی عمل گراست، دشمنی در 
ذات سیاست او نیست، بلکه هدفش نتیجه گرایی 

است.
سیاست مستقل، تعامل فعال

در پایان نشست، غلامعلی خوش رو بار دیگر بر 
سیاست خارجی مستقل ایران تأکید کرد و گفت: 
»چه به توافق برسیم، چه نه، روابط ما با چین، 
خواهد  ادامه  راهبردی  شرکای  دیگر  و  روسیه 
یافت. آمریکا جایگزین دوستان وفادار ما نخواهد 
خواهان خصومت  ایران  اینکه  بیان  با  او  شد«. 
نیست، از تمایل کشور برای تعامل بر پایه احترام 

متقابل و حقوق مشروع سخن گفت.

خبرآنلاین/  آینده ناترازی انرژی در ایران؛ روزهای سخت تری 
در پیش است؟ این سئوالی است که در میزگرد بررسی ناترازی 
در ایران مطرح شد و دو کارشناس این حوزه هاشم اورعی، 
کارشناس  عرب صادق  مهدی  و  شریف  دانشگاه  تمام  استاد 
با دست فرمانی  اورعی معتقد است  به آن پاسخ دادند.  برق 

که  می بیند باید ایران برای روزهای سخت تری آماده می شود.
مهدی عرب صادق نیز این گزاره را تایید می کند و بر این عقیده 
است که داستان ناترازی این جا به پایان نخواهد رسید و چالش 

انرژی در ایران به بحران تبدیل خواهد شد. 
ما در شرایط کنونی در وضعیتی بحرانی به لحاظ کمبود 
انرژی قرار داریم. نکته اما آینده پیش روست. آیا این 

بحران تخفیف خواهد یافت؟
اورعی: بله باید منتظر روزهای سخت تر باشیم. ببینید وضعیت 
بسیار پیچیده و بغرنج است.گزارشی در تعطیلات عید خواندم 
که من را بسیار نگران کرد.این گزارش مرتبط با بخش صنعت 
این  بود. من عدد را می گویم و واقعا نگران هستم که مبادا 
گزارش درست باشد.امیدوارم این طور نباشد.در این گزارش 
تاکید شده که ما متوسط پانزده دهم بشکه معادل نفت مصرف 
می کنیم برای اینکه یک میلیون ریال به GDP اضافه شود. 
من ضرب و تقسیم کردم تا معنی را دریابم.این گزارش بدان 
معناست که ما ۹ میلیون ریال انرژی به قیمت واقعی در بخش 
تولید صنعتی  ریال  میلیون  تا یک  صنعت مصرف می کنیم 
داشته باشیم. برای توصیف این وضعیت حتی استفاده از واژه ی 
فاجعه هم کم است. یعنی صنعت ما کاملا متکی به رانت است 

و ابزاری برای چپاول منابع طبیعی کشور شده است. 
بهبود  را  چشم انداز  می خواهیم  ما  شرایط  این  با  حالا 

بدهیم؟
عرب صادق : ببینید انرژی تجدیدپذیر در ایران به یک سراب 
تبدیل شده است. این اعداد و ارقام جز سراب چیزی نیست. این 
طرح ها رویای متولیان است و طبیعی است چنین طرح هایی 
اجرایی نمی شود. در این صورت طبیعتا در آینده ما با موقعیت 
بغرنج تر مواجه خواهیم شد. فکر کنید عصای جادویی داشته 
بتوانید خدای نکرده سی هزار مگاوات را وارد مدار  باشید و 
کنید،  می گویم خدای نکرده چون اگر این ظرفیت وارد شبکه 
شود، شبکه از کار می افتد. اصلا شبکه قدرت جذب این میزان 
را ندارد. پاسخ من خیر است. این رقم نشان از عدم شناخت 

شبکه برق است. الان هزینه نصب نیروگاه تجدیدپذیر به طور 
متوسط چهارصد هزار دلار برای هر مگاوات است اما وزیر نیرو 
اطلاعاتی به رییس جمهور دادند که ما این را ۲۵۰ هزار دلار 
وارد مدار خواهیم کرد. ضریب بهره نیروگاه خورشیدی حالا 
چقدره؟ ۲۲ درصد . فرض کنید ۲۵ درصد. نیروگاه خورشیدی 
بیشتر از چهار پنج ساعت نمی تواند تامین توان کند. خوب حالا 
با این نسبت به چه عددی می رسید؟ به یک میلیون دلار در 
بهترین حالت. یعنی برای تامین یک مگاوات انرژی خورشیدی 
با توجه به ساعتی که تامین توان می کند، یک میلیون دلار 
سرمایه لازم دارد. پس می بینید این رویاهایی است که دوستان 
وزارت نیرو دارند. برای این که یک مگاوات توان تولید انرژی 
خورشیدی معادل حرارتی داشته باشم باید یک میلیون دلار 

در کشور هزینه کنم.
گزارش هایی منتشر شده است مبنی بر این که ناترازی از کمبود 
گاز به واسطه عدم سرمایه گذاری در این بخش ایجاد شده است.

عرب صادق: من با این گزاره موافق نیستم. وزارت نیرو به عنوان 
متولی برق کشور پشت کاهش گاز پنهان شده است. همان طور 
که اکنون عدم کفایت شبکه، پشت عدم کفایت تولید نیروگاهی 
پنهان شده؛ مثل یک بمب ساعتی که هر لحظه امکان انفجار 
دارد. حالا یک نکته. در شرایط جاری در کشور ۱۷ هزار مگاوات 
نیروگاه گازی داریم. این ها پایه ی سیکل ترکیبی دارند یعنی 
قابلیت ارتقا به سیکل ترکیبی دارند. یعنی دو واحد گازی داریم 
و خروجی این دو واحد گازی، یک واحد بخار را برای ما مجانی 
راه می اندازد. یعنی اگر دو واحد ۱۶۰ مگاواتی داریم، با خروجی  

اش می شود یک واحد ۱۶۰ مگاواتی بخار راه انداخت.   
وارد  را  نیروگاهی  گازهای خروجی  کردند  اشاره  هم  رهبری 
عمل کنید، آقای علی آبادی گفتند بله و عمل نکردند. علیرغم 
این که ایشون قول هایی دادند و گفتند تا سال ۱۴۰۴ ناترازی را 
حل می کنیم اما هیچ کاری انجام ندادند. حتی یک مگاوات هم 
از این طریق انجام نشد. بحث من بحث سیاسی نیست، فنی 
است. اگر استفاده می شد در روز کشور ۷۰۰ هزار متر مکعب 
برای همین یک واحد ۱۶۰ مگاواتی صرفه جویی گاز داشت بعد 
مدعی هستیم چرا وزارت نفت سرمایه گذاری نکرد در حالی که 
مسئولان وزارت نیرو باید جواب بدهند. برای این که اعداد در 
ذهن بنشیند رند می کنم. میزان تولید برق از گاز در نیروگاه  

های ایران یک سوم استانداردهای جهان است. 

پس چطور می گویید که منطبق با استاندارد است؟
بازدهی  داریم.  مشکل  ما  که  بگویم  می خواهم  آمار  این  با 
ماجرای  این  و  نمی شود  عملی  اقدام  است،  پایین  نیروگاه ها 
نیروگاه های تجدیدپذیر هم به بهشت رانت خواران تبدیل شده 
است. اورعی: من هم در تعجبم چرا ما آن ظرفیت ۱۷ هزار 
مگاواتی موجود را به سمت سیکل ترکیبی نمی بریم. این باید 
قطعا مد نظر قرار گیرد. حالا یک نکته این که ما باید درباره ی 
سبد انرژی صحبت کنیم. باید سبد مشخص کند چه میزان از 
انرژی باید از برق، چه میزان از انرژی هسته ای و چه میزان از 
باد و خورشیدی و ... تامین شود. باید عقل و علم تلفیق بشوند 

و شرایط مطلوب ایران را دربیاوریم.
بر اساس پیش بینی های صورت گرفته در برنامه ی هفتم توسعه 
، قرار است اقتصاد ایران رشدی هشت درصدی را تجربه کند 
توان  موجود حتی حفظ  وضعیت  با  که  است  حالی  در  این 

صنعت ایران به دلیل کمبود برق امکان پذیر نیست.
اورعی: دقیقا برق ابزار توسعه است.

عمل  توسعه  برای  مانعی  قامت  در  شرایط  این  با  آیا 
نمی کند؟

درست است.در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده رشد بخش 
صنعت۸.۵ درصد باشد،اما با وضعیت فعلی انرژی، که هم اکنون 
صنایع ما دو روز در هفته تعطیل هستند و در اوج مصرف ممکن 
است به سه روز افزایش یابد،نه تنها توسعه صنعتی غیرممکن 
است بلکه صنایع موجود نیز به سختی می توانند به فعالیت 
خود ادامه دهند. حالا یک خبر بدهم. صندوق بین المللی پول 
پیش بینی خود از رشد اقتصادی ایران در سال جاری را بازنگری 
کرده و عدد۰.۳ درصد را اعلام کرده است. برای سال آینده هم 

فعلًا عدد ۱.۱ درصد را پیش بینی کرده اند. 
خب، یکی از دلایل اصلی این رشد پایین اقتصادی، کمبود برق 
است. من مانده ام که مسئولین کشور به طور عام و مسئولین 
صنعت برق به طور خاص چطور شب ها راحت می خوابند، در 
برق فقط قطع شدن چراغ خانه ها نیست؛  حالی که کمبود 
بلکه توسعه و آینده ی اقتصاد کشور را به طور جدی به چالش 
کشیده ایم و این بسیار هشداردهنده است.عرب صادق: ماجرا این 
است که ما با بحرانی جدی مواجهیم. جز این که امکان توسعه 
و رشد اقتصادی از ما گرفته شده حتی بازارهای بین المللی ما 

نیز از دست می رود.  

صفحه   ۲

ضرورت راه اندازی ایستگاه های 
پایش آلودگی در خدابنده و ایجرود

فروش زمین های عمومی پونک 
آموزش و ورزش را به حاشیه راند

سوالات کنکور و امتحانات نهایی
 لو نرفته است

طلاق در زنجان
 ۱۰ درصد کاهش یافت

مقام سومی مسابقات کشوری
 از آن سنگنورد زنجانی شد

به مردم خواهم گفت دلیل تکیه 
این ها روی غنی سازی چیست 

سرمایه گذار؛ قاچاقچی نیست!

آب به »خانه بوران« می رسد

در همایش امنیت برای سرمایه گذاری در تولید مطرح شد؛

رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان از اقدامات صورت گرفته 
برای احیای جنگل کاری ها در منطقه تفریحی »خانه بوران« خبر داد؛

فرمانده انتظامی استان زنجان: فعالان اقتصادی شریک اصلی امنیت کشور هستند

حسین حمزه لو پاک: ۱۰۰ هکتار از سال های قبل جنگل کاری در »خانه بوران« انجام شده
 که سال قبل تلاش شد، فقط درخت ها خشک نشود

انبوه سازان و فعالان حوزه ساخت و ساز: افزایش حدود دو برابری قیمت سیمان در یک ماه! قطعی برق کارخانجات و عرضه سیمان در بورس
 در کنار فعال شدن سیستم دلالی، قیمت این کالا و سایر مصالح ساختمانی را افزایش داده است

معاون بازرسی و نظارت اداره کل صمت استان: قطعی های برق منجر به کاهش عرضه سیمان شده است
 اگر شرایط ادامه  یابد افزایش قیمت این کالا تشدید می شود
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صدای زنجان از تعطیلی کارخانجات سیمان ناشی از ناترازی های انرژی و بر هم خوردن تعادل در بازار 
مصالح ساختمانی گزارش می دهد؛ 

سُلطــــــهسُلطــــــه
 ناترازی! ناترازی!

برگزیده

فرمانده انتظامی استان زنجان در همایش امنیت برای سرمایه گذاری در تولید که با حضور رییس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا برگزار شد، گفت: فعالان اقتصادی شریک اصلی امنیت کشور هستند چرا که امنیت 
و اقتصاد در هم تنیده است و این دو بدون هم پایدار نمی ماند. فعالان عرصه تولید و تجارت و اقتصاد بی ادعا 
و پرتلاش بار سنگین اقتصاد را به دوش می کشند. سردار حسین رحیمی، رییس پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا در همایش امنیت برای سرمایه گذاری در تولید در زنجان با بیان اینکه پیشرفت و حرکت هر جامعه 
وابسته به اقتصاد، تولید و اشتغال است، افزود: اساسی ترین ماموریت پلیس امنیت اقتصادی استقرار نظم، 
امنیت و آرامش در فرایند اقتصادی، تجاری و کسب و کارهاست. پلیس رکن رکین امنیت در کشور بوده 
و بخشی از امنیت هم، امنیت اقتصادی است. رحیمی با بیان اینکه دکترین فراجا مردم محوری و جامعه 

محوری در اجرای ماموریت هاست، اطهار کرد: تلاش کرده ایم این مهم...

جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان سه شنبه ۳۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ در محل سالن جلسات 
این مجموعه برگزار شد. حسین حمزه لو پاک رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان در این 
جلسه با اشاره به اینکه از سال قبل بحث انتقال آب به خانه بوران در دست اقدام بوده است، بیان کرد: 
حدود ۱۰۰ هکتار از سال های قبل جنگل کاری در این محوطه و منطقه کوهستانی انجام شده که 
سال قبل هم در بحث آبیاری این مجموعه به مشکلات عدیده ای برخورد کردند که تلاش شد فقط 
درخت ها خشک نشود. وی با بیان اینکه از سال قبل برنامه ریزی که انجام شد بحث انتقال آب به سد 
و مخزن این مجموعه انجام شده است، اضافه کرد: این پروژه دو فاز دارد، فاز نخست آن بحث انتقال 

از زنجانرود تا خانه بوران و سد بوده و  مرحله دوم بحث ایجاد زهکشی آن بود..

مخابرات منطقه زنجان مخابرات منطقه زنجان

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد انجام عمليات اجرايی نصب و راه اندازی 
شامل  ستاد  جديدالاحداث  جديد  ساختمان  در  کيلوواتی   8۰۰ برق  پست 
اجرای   ، ضعيف  فشار  و  فشارمتوسط  ،خريدکابلهای  رابط  کانالهای  حفاری 

برق ساختمان مطابق  اتاق  در  برق  تحويل  و   فوندانسيون  کابل کشی ،ساخت 
مشخصات فنی پيوست را به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید

متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات 
ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد اجرای کابينت همراه با 
آبدارخانه   ساختمان  برای  آبچکان  و  گاز  هود  تجهيزات سينک 

شرایط  واجد  حقوقی  اشخاص  به  را  مخابرات  جديد  اداری 
واگذارنماید

متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان در سایت
 شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه زنجان به آدرس

اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجانwww.za.tci.ir مراجعه نمایند. اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

))آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای(( مناقصه عمومی 4-2-1404- م))آگهی استعلام بهاء((

نوبت اول

استعلام بهاء شماره 420- 2-1404 الف



چهار    شنبه  ۳۱  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۵ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: تصمیم دولت برای محدود کردن برق صنایعی نظیر سیمان به منظور 
تأمین برق مشترکان خانگی، هرچند ممکن است در نگاه اول اقدامی اضطراری و 
انسانی برای گذر از بحران گرما به  نظر برسد، اما این اقدام تبعات اقتصادی و اجتماعی 
سنگینی را با خود به همراه دارد. صنایعی نظیر سیمان بخش بزرگی از تولید ناخالص 
داخلی را تشکیل می دهند و نقش تعیین کننده ای در زنجیره تولید بخش های دیگر 
اقتصاد دارند اما حالا آنها به مهم ترین قربانیان سیاست های ناکارآمد دولت ها در زمینه 

تأمین برق تبدیل شده اند.
وزارت کشور )۲۳ اردیبهشت ۱۴۰۴( با ارسال ابلاغیه ای به ادارات برق منطقه ای، 
دستور کاهش فوری مصرف انرژی در صنایع بزرگ را صادر کرده است. بر اساس این 
دستور، کارخانه های فولاد و سیمان باید از صبح ۲۵ اردیبهشت فعالیت خود را به مدت 
۱۵ روز متوقف کنند و مصرف برق شان را به سقف ۱۰ درصد دیماند عادی کاهش 
دهند؛ سطحی که تنها برای روشن نگه داشتن چراغ سالن ها کافی است و به معنای 

خاموشی کامل است! در واقع، صنعت فولاد و سیمان چاره ای جز تعطیلی ندارند!
تصمیم دولت برای محدود کردن برق صنایع فولادی و سیمانی به منظور تأمین برق 
مشترکان خانگی، هرچند ممکن است در نگاه اول اقدامی اضطراری و انسانی برای 
گذر از بحران گرما به  نظر برسد، اما این اقدام تبعات اقتصادی و اجتماعی سنگینی 
را با خود همراه می کند صنایعی نظیر سیمان بخش بزرگی از تولید ناخالص داخلی 
را تشکیل می دهند و نقش تعیین کننده ای در زنجیره تولید بخش های دیگر اقتصاد 
دارند. اما حالا آنها به مهم ترین قربانیان سیاست های ناکارآمد دولت ها در زمینه تأمین 

برق تبدیل شده اند.
ازجمله آنکه توقف تولید می تواند منجر به خرابی کوره ها، اتلاف مواد اولیه و افزایش 
هزینه های راه اندازی مجدد که گاها ۴۰ تا ۶۰ روز طول می کشد شود و چنین شرایطی 
سرمایه گذاران داخلی را دلسرد می کند و ریسک سرمایه گذاری صنعتی در ایران را 

بالا می برد.
همچنین تعطیلی موقت کارخانه ها منجر به کاهش درآمد خانوار و نارضایتی کارگران 
می شود. تولید که متوقف شود، صادرات هم عقب می ماند؛ بازارهای خارجی از دست 
می روند و فرصت های اشتغال و ارزآوری با آن محو می شوند. این اتفاقات در سالی رخ 
می دهد که همچنین نهادهای حاکمیتی بر جهش تولید و سرمایه گذاری برای تولید 

تأکید دارند!
خاموشی ها تعادل بازار بتن و سیمان را بر هم زد

صنعت ساختمان، یکی از ارکان اصلی اقتصاد هر کشوری است و رونق آن به طور 
مستقیم بر اشتغال زایی، رفاه جامعه و توسعه زیرساخت ها تاثیرگذار است. در این 
میان، قیمت مصالح ساختمانی به عنوان یکی از مولفه های کلیدی در هزینه تمام شده 

ساخت و ساز، نقشی تعیین کننده ایفا می کند.
در سال های اخیر، شاهد افزایش قابل توجه قیمت بتن در کشور بوده ایم که این 
امر نگرانی های متعددی را در میان فعالان صنعت ساختمان، به ویژه انبوه سازان و 
متقاضیان مسکن ایجاد کرده است. بتن به عنوان یکی از مصالح اصلی در ساخت 
اسکلت و فونداسیون ساختمان، سهم قابل توجهی از هزینه های ساخت را به خود 
اختصاص می دهد. افزایش قیمت این متریال، به طور مستقیم بر قیمت تمام شده 
ساخت و ساز منازل مسکونی اثر می گذارد و می تواند منجر به پیامدهای ناخوشایندی 
شود که افزایش قیمت مسکن، کاهش تقاضا برای مسکن، افت اشتغال زایی نمونه 

آن است.
بازار سیمان و بتن در ایران، به مثابه نبض صنعت ساختمان، طی سال های اخیر 
شاهد نوساناتی تکان دهنده بوده است. در سال ۱۴۰۲، این نوسانات به اوج خود رسید 
و قیمت سیمان و بتن با رشدی سرسام آور بیش از ۱۰۰ درصدی، رکوردی بی سابقه 

را به ثبت رساند.
اما داستان به اینجا ختم نمی شود. پیامدهای این گرانی، دامنه ای فراتر از افزایش قیمت 
مسکن داشت. فعالان این عرصه، از پیمانکاران گرفته تا کارگران، با چالش های جدی 

روبرو شدند و عده ای نیز بیکار شدند.
در این بازار، شاهد افت کیفی ساخت و ساز نیز بودیم. چرا که برخی افراد برای کاهش 

هزینه ها، از مصالح نامرغوب استفاده می کردند.
با آغاز سال ۱۴۰۴، در ۳ ماه اول این سال قیمت ها به طور نسبی دچار ثبات شدند. اما 
عوامل متعددی همچون قیمت مواد اولیه، میزان عرضه و تقاضا، سیاست های دولتی 
و شرایط اقتصادی کلان، می توانند در هر لحظه باعث گرانی و افزایش قیمت ها شود.

جواد نوروزی یکی از فعالان حوزه ساخت و ساز در گفت وگو با صدای زنجان ضمن 
گلایه از افزایش نامتعارف قیمت بتن نسبت به ماه های منتهی به سال ۱۴۰۳ می گوید: 
قبل از عید ۱۴۰۴ قیمت هر مترمربع بتن، یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود اما بعد 
از عید ۱۴۰۴ به یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و سپس یک میلیون و ۷۰۰ هزار 

تومان رسید.
 هم اکنون در بازار به قیمت ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تا ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار 

تومان رسیده است!
نوروزی با بیان اینکه فروشندگان بتن و عوامل عرضه، خاموشی ها و قطعی برق را علت 
این گرانی می دانند، اضافه می کند: اگر به همین روال ادامه یابد باید ساختمان سازی 
نیز باید راکد شود. مگر انبوه سازان و فعالان ساخت و ساز چقدر درامد می کنند که باید 
این همه خرج کنند؟ در حال حاضر نرخ عوارض ساختمانی و جرائم مربوطه افزایش 
۳۰ تا ۴۰ درصدی داشته است، نظام مهندسی ساختمان نیز از فروردین ماه ۱۴۰۴ 
افزایش ۵۱ درصدی را در تعرفه ها اعمال کرده است. خب علت این اقدام چه بوده 
است؟ چرا افزایش سایر اقلام و موارد حدود ۲۰ درصد است اما حضرات باید افزایش 
۲۰ تا ۵۰ درصدی را بابت خدماتشان اعمال کنند؟ آیا این اقدام زمین گیر کردن 

صنعت ساختمان نیست؟ با این شرایط رکود مسکن سنگین تر نمی شود؟
نقش دلالی و کدهای بورسی در تشدید بحران

ظاهرا برخی افراد مدتی پیش سیمان را با قیمت پایین از بورس خریداری کرده اند، 
اما آن را از کارخانه خارج نکرده اند و همان محموله را با قیمت چندبرابری روانه بازار 
می کنند در حالی که طبق مقررات، ۸۰ درصد سیمان خریداری شده از بورس باید 

ظرف یک هفته از کارخانه خارج شود، اما این قانون در عمل اجرا نمی شود.
که  بود  غیرمنطقی  آنقدر  سیمان  ویژه  به  ساختمانی  مصالح  بازار  در  وضعیت 
محمدحسین رئیسی، دبیر انجمن تولیدکنندگان بتن آماده اردیبهشت امسال در 
گفت وگو با رسانه ها اعلام کرد: پیش تر دریافت کد بورسی نیازمند ارائه مجوزهای 
خاص بود، اما اکنون هر فردی به راحتی می تواند کد دریافت کرده و در معاملات 
شرکت کند. این مسئله زمینه ساز حضور گسترده واسطه ها در بازار شده و باعث شده 

است »سال سرمایه گذاری در تولید« به »سال سلطه دلالان« تبدیل شود.
ابلاغیه جدید بورس کالا درباره محاسبه قیمت پایه سیمان

در همین راستا ، شرکت بورس کالای ایران چند روز پیش  در اطلاعیه ای رسمی که به 
امضای احمد رحیمی، مدیر پذیرش و عرضه بازار فیزیکی رسیده، از تغییر در فرمول 
محاسبه قیمت پایه سیمان در معاملات هفتگی بورس کالا خبر داد. مقرر شد این 
تغییر از یکشنبه ۲۸ اردیبهشت ۱۴۰۴ اجرایی شود و هدف آن تنظیم بازار با توجه به 

وضعیت معاملات و میزان رقابت قیمتی است.
مبنای جدید قیمت گذاری هفتگی )منبع: تجارت نیوز(:
در صورت عدم معامله: ۵٪ کاهش نسبت به هفته قبل

معامله تا ۷۵٪ عرضه با قیمت پایه: ۳٪ کاهش
معامله ۷۵ تا ۱۰۰٪ با قیمت پایه: ۱٪ کاهش

رقابت قیمتی تا ۲۵٪: بدون تغییر
افزایش معادل ۲۵٪ اختلاف میانگین موزون ۴ هفته اخیر و  تا ٪۵۰:  رقابت ۲۵ 

قیمت پایه
رقابت ۵۰ تا ۷۵٪: افزایش معادل ۵۰٪ از اختلاف فوق

رقابت بیش از ۷۵٪: افزایش معادل ۷۵٪ از همان اختلاف
اگر نمادی در هفته قبل عرضه نشده باشد، قیمت پایه آن برابر است با کمترین قیمت 

پایه چهار هفته اخیر منهای ٪۲.
برای نمادهای جدید یا بدون عرضه در چهار هفته گذشته، قیمت اعلامی انجمن 

سیمان مبنای اولیه خواهد بود.
سقف قیمت پایه: میانگین موزون قیمت چهار هفته قبل + ٪۳
حداکثر افزایش مجاز در هر هفته: ۵٪ بالاتر از قیمت پایه قبلی

کف قیمت: قیمت مصوب انجمن سیمان
قیمت نهایی هر عرضه کننده بر اساس درصد پایبندی به کف عرضه هفتگی )مصوب 

وزارت صمت( تعدیل می شود.
این ابلاغیه برای اجرا به کلیه کارگزاران، عرضه کنندگان و خریداران سیمان در بورس 

کالا ابلاغ شده است.
 رکود مسکن سنگین تر می شود؟

با این حال از صحبت ها و گلایه های فعالان عرصه ساخت و ساز چنان برمی آید که 
حتی ابلاغیه جدید بورس کالا درباره محاسبه قیمت پایه سیمان نتوانسته وضعیت 

را سامان دهد.
جواد نوروزی، فعال حوزه ساختمان سازی هم با اشاره به افزایش قیمت سیمان به 
عنوان یکی از آیتم های مهم در صنعت ساختمان سازی از متولیان می پرسد: تا چند 
وقت پیش هر تن سیمان به صورت فله ای حدود ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بود، اما 

الان به ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان رسیده است. 
 افزایش حدود دو برابری قیمت سیمان در یک ماه

سعادتی یکی از انبوه سازان نیز در گفت وگو با صدای زنجان با اشاره به افزایش حدود دو 
برابری قیمت سیمان در یک ماه معتقد است: افزایش بی رویه قیمت سیمان و کاهش 

عرضه آن، رکود بخش مسکن را سنگین تر می کند.
طی یک ماه گذشته، قیمت سیمان تقریباً دو برابر شده و در عین حال، عرضه آن به 
نصف کاهش یافته است. به گفته او، در بازار آزاد، قیمت هر تن سیمان تا سقف ۴ 

میلیون تومان نیز معامله می شود!
او با تاکید بر اینکه هنوز فصل گرم ساخت وساز آغاز نشده است، عنوان می کند: با این 
وجود، بسیاری از کارخانه های تولید بتن به علت ناترازی های انرژی تعطیل شده اند و 
سایر واحدها نیز تنها با ظرفیت های محدود مشغول به کار هستند. متاسفانه کاهش 

سهمیه برق صنایع تولید را به شدت مختل کرده است.
این فعال حوزه ساخت و ساز از مسئولان نظارتی به ویژه اداره کل صنعت، معدن و 
تجارت استان زنجان می خواهد تا نظارت های خود را از کارخانجات سیمان و مراکز 

تولید مصالح ساختمانی تشدید کنند.
قطعی های برق منجر به کاهش عرضه سیمان شده است 

اگر این شرایط ادامه  یابد افزایش قیمت این کالا تشدید می شود
حسین منصوری، معاون بازرسی و نظارت صنعت، معدن و تجارت استان زنجان در 
گفت وگو با صدای زنجان می گوید: متاسفانه به علت مباحث مربوط به قطع حامل های 
انرژی از جمله برق کارخانجات سیمان تحت تاثیر قرار گرفته و حتی شاهد کاهش 

عرضه سیمان و افزایش قیمت آن هستیم. 
به سایر  نسبت  اندیشیده شده  تمهیدات  علت  به  قیمت  افزایش  این  خوشبختانه 
استان های کشور قابل توجه نیست اما چون کاهش عرضه داریم اگر این روال ادامه 

یابد شاهد تشدید افزایش قیمت سیمان طی روزهای آتی خواهیم بود!
منصوری بر تشدید نظارت ها از واحدهای صنفی و کارخانجات تاکید کرده و با اذعان 
به نقش تاثیرگذار قطعی های برق و عرضه بورسی سیمان در بهم ریختن وضعیت بازار 
مسکن عنوان می کند: پیگیر نظارت و بازرسی از واحدها هستیم، با صاحبان صنایع 
و فعالان تولید سیمان نیز جلسات و نشست لازم را برگزار کرده و در جریان کم و 
کیف تولید و عرضه سیمان هستیم اما متاسفانه به علت قطعی های برق، عرضه کالا 
نیز کاهش می یابد از آنجایی که سیمان کالای بورسی محسوب می شود، قیمت آن 
به دنبال کاهش عرضه، افزایش می یابد. عرضه بورسی یکی از معضلات است و امکان 

کنترل سیمان تولید داخل استان و ممانعت برای خروج از استان را نداریم.
وی در خصوص تشدید وضعیت بازار سیمان و سایر مصالح ساختمانی نظیر بتن بعد 
از ابلاغیه جدید بورس کالا درباره محاسبه قیمت پایه سیمان ابلاغیه جدید برای 
محاسبه قیمت پایه سیمان هم به صدای زنجان می گوید: موضوع را از طریق سازمان 
حمایت از حقوق مصرف کننده پیگیری کردیم، به هر حال پایه قیمتی نیز طبق موارد 
اعلامی بورس، تعیین می شود و بحث عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت است.اداره کل 

صنعت، معدن و تجارت استان زنجان با هر نوع تخلفی برخورد می کند.
منصوری در خصوص داغ شدن بازار دلالان بعد از قطعی های برق هم می گوید: در 
بازرسی هایی که از واحدها داشتیم تعدادی بالاتر از قیمت خرید، سیمان را عرضه 
می کردند که پس از تشکیل پرونده جهت سیر قانونی موضوع به تعزیرات حکومتی 

ارجاع داده شد.
 متاسفانه برخی از دلالان از خاموشی ها سواستفاده می کنند. طی چند ماه اخیر بازار 
مسکن در سکون قرار داشت اما افزایش قیمت مصالح تحت تاثیر خاموشی ها و تعطیلی 
کارخانجات سیمان )هر یک روز تعطیلی کارخانه سیمان منجر به تعطیلی طولانی 
این واحدها می شود چرا که برای راه اندازی کوره ۴۵ الی ۶۰ روز زمان نیاز است( و از 

طرفی ورود دلالان منجر به اختلال در بازار مصالح ساختمانی می شود. 

صدای زنجان از تعطیلی کارخانجات سیمان ناشی از ناترازی های انرژی و بر هم خوردن تعادل در بازار مصالح ساختمانی
 گزارش می دهد؛ 

سُلطه ناترازی!
انبوه سازان و فعالان حوزه ساخت و ساز: افزایش حدود دو برابری قیمت سیمان در یک ماه! قطعی برق کارخانجات و عرضه سیمان در بورس در کنار 

فعال شدن سیستم دلالی، قیمت این کالا و سایر مصالح ساختمانی را افزایش داده است

معاون بازرسی و نظارت اداره کل صمت استان: قطعی های برق منجر به کاهش عرضه سیمان شده است اگر شرایط ادامه  یابد افزایش قیمت 
این کالا تشدید می شود

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان: 
پیشرفت ۳۷ درصدی اجرای شبکه

 فیبر نوری در شهر زنجان

کارشناس آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان زنجان :

ضرورت راه اندازی ایستگاه های پایش آلودگی
 در خدابنده و ایجرود

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

محیط زیست  حفاظت  کل  اداره  اقلیم  تغییر  و  هوا  آلودگی  کارشناس  فارس/ 
استان زنجان با تأکید بر لزوم وجود ایستگاه های سنجش آلاینده هوا در تمامی 
استان،  از جنوب غرب  غالب  بادهای  باتوجه به وزش  کرد:  تصریح  شهرستان ها 
راه اندازی ایستگاه های پایش آلودگی در شهرستان های خدابنده و ایجرود ضروری 

است.
الناز هاشمی، کارشناس آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان زنجان در زنجان اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون، یک روز هوای 
بسیار ناسالم، یک روز هوای ناسالم برای گروه های حساس، ۲۱ روز هوای قابل قبول 

و ۲۲ روز هوای پاک گزارش شده است.
کارشناس آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره کل حفاظت محیط زیست استان زنجان 
کاهش کیفیت هوا در استان را عمدتاً ناشی از پایداری جوی و ورود گردوغبار از 
کشورهای همسایه دانست.وی در ادامه افزود: در سال گذشته، زنجان ۵۳ روز هوای 
ناسالم برای گروه های حساس، ۴ روز هوای ناسالم برای عموم مردم و یک روز هوای 
خطرناک را تجربه کرده است.هاشمی افزود: در همین بازه زمانی، ۸۳ روز هوای 

پاک و ۲۲۶ روز هوای قابل قبول در استان ثبت شده است.
کارشناس آلودگی هوا و تغییر اقلیم اداره کل حفاظت محیط زیست استان زنجان با 
تأکید بر لزوم وجود ایستگاه های سنجش آلاینده هوا در تمامی شهرستان ها تصریح 
کرد: باتوجه به وزش بادهای غالب از جنوب غرب استان، راه اندازی ایستگاه های 

پایش آلودگی در شهرستان های خدابنده و ایجرود ضروری است.
وی همچنین اظهار داشت: در حال حاضر چهار ایستگاه سنجش آلودگی هوا در 
استان فعال است و به صورت مستمر شاخص های آلودگی را پایش می کنند. این 
ایستگاه ها در محل استانداری، اداره کل هواشناسی، منطقه اشراق زنجان و محوطه 

اداره محیط زیست ابهر قرار دارند.
هاشمی اضافه کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده، افزایش تعداد ایستگاه های 
سنجش کیفیت هوا در دستور کار است که این اقدام می تواند نقش مؤثری در 
پایان، هاشمی به شاخص های  ایفا کند.در  تحقق اهداف زیست محیطی استان 
کیفیت هوا اشاره کرد و گفت: شاخص ۰ تا ۵۰ نشان دهنده هوای پاک است، 
۵۱ تا ۱۰۰ قابل قبول، ۱۰۱ تا ۱۵۰ ناسالم برای گروه های حساس، ۱۵۱ تا ۲۰۰ 
ناسالم برای عموم مردم، ۲۰۱ تا ۳۰۰ بسیار ناسالم و از ۳۰۱ تا ۵۰۰ در محدوده 

خطرناک قرار دارد. 

صدای زنجان/  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان از پیشرفت ۳۷ 
درصدی اجرای شبکه فیبر نوری در شهر زنجان خبر داد و گفت: مطابق برنامه 

وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، این طرح تا سال آینده باید به اتمام برسد.
فرزاد توکلی افزود: مفهوم به اتمام رسیدن اجرای شبکه فیبر نوری به این معنا است 
که ۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها باید قابلیت اتصال به این شبکه را داشته 

باشند و دسترسی های مناسب برای آنها فراهم شده باشد.
وی ادامه داد: طبق قراردادی که اپراتور مجری شبکه فیبر نوری با شهرداری زنجان 

دارد، این طرح باید تا مهر امسال در این شهر تکمیل شود.
توکلی افزود: اجرای کامل فیبر نوری در شهر زنجان نیازمند ۳۳۰ کیلومتر حفاری 

و کابل گذاری در معابر شهری است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان زنجان با بیان اینکه اجرای شبکه 
فیبر نوری در شهرهای قیدار و خرمدره به اتمام رسیده است، گفت: پیشرفت این 
موضوع در شهر ابهر هم حدود ۴۰ درصد است و طبق برنامه باید تا سال آینده 

عملیات اجرایی آن به اتمام برسد.
توکلی اظهار کرد: در اینترنت مبتنی  بر کابل های فیبر نوری از کابل های مسی یا 
خطوط تلفن استفاده نمی شود و به جای آن فیبر نوری انتقال  دهنده اطلاعات 

است.
وی افزود: فیبر نوری با مشخصات فنی خاص خود، پهنای باند بسیار بالاتری از 
کابل های معمولی مسی دارد و کیفیت و سرعت اینترنت را بدون در نظر گرفتن 
فاصله کاربر تا سرویس  دهنده ارایه می دهد و سرعت های دانلود و آپلودی بیش 

از یک گیگابیت دارد.

برنا/  یکی از مراحل خرید و فروش ملک در کشور قولنامه بود مرحله ای که بنا بر 
تفاهمی که بین فروشنده و خریدار مبلغی رد و بدل می شد و تسویه حساب در زمان 

ثبت رسمی صورت می گرفت
در سال های اخیر، یکی از مهم ترین چالش های پیش روی دستگاه قضائی کشور، تعدد 
پرونده های مربوط به معاملات غیررسمی، فروش مال غیر و اسناد عادی بوده است؛ 
مسائلی که هر روز وقت و انرژی سیستم قضایی را می بلعند. اکنون برا ساس قانون الزام 
ثبت رسمی  تصویب شده که با توجه به آن دیگر هیچ توافقی که به صورت رسمی 

ثبت نشده باشد ارزش قانونی نخواهد داشت.
انقلاب در معاملات ملکی با »قانون الزام به ثبت رسمی«

بر اساس این قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول، هرگونه معامله، 
املاک  حتی  و  باغ  آپارتمان،  خانه،  زمین،  مورد  در  توافق  و  هبه  صلح،  واگذاری، 
کشاورزی تنها زمانی اعتبار دارد که در دفترخانه رسمی ثبت شده باشد. با توجه به 
این قانون دیگر خبری از قولنامه های دستی و مبایعه نامه های کاغذی نیست؛ چون این 

اسناد طبق این قانون فاقد اعتبار حقوقی و قضائی محسوب می شوند.
چرا این قانون تصویب شد؟

مجید قاسم کردی کارشناس ارشد حقوق خصوصی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
برنا با بیان اینکه مهمترین کارکرد تصویب و ابلاغ این قانون ایجاد شفافیت در معاملات 
و جلوگیری از زمین خواری است گفت: هدف اصلی این قانون، شفاف سازی مالکیت 
املاک، جلوگیری از فروش های مکرر و صوری، مبارزه با زمین خواری و پیشبرد طرح 

کاداستر ملی است. در نبود سند رسمی، امکان واگذاری چندباره یک ملک یا جعل 
سند و تصرف غیرقانونی فراهم بود اما با این قانون تمام معاملات از طریق سامانه های 

رسمی و قابل ردیابی انجام شوند.
ماده ۱۴؛ سنگ بنای جلوگیری از فساد ساختمانی

وی افزود: بر اساس ماده ۱۴ این قانون، سازمان ثبت اسناد موظف شده است برای 
هر واحد ساختمانی با استناد به نقشه شهرداری ها، شناسه یکتای ثبتی صادر کند. 
این ماده پیوند مستقیمی با ماده ۱۰۰ قانون شهرداری ها دارد و می تواند نقشه راهی 
برای پایان تخلفات ساختمانی باشد؛ از ساختمان های بدون مجوز گرفته تا تراکم های 

غیرمجاز.
قاسم کردی افزود: آمار ها نشان می دهد که حجم زیادی از پرونده های قضائی در 
ایران مربوط به دعوا های ملکی ناشی از اسناد غیررسمی است. با اجرای این قانون، 
بسیاری از اختلافات مالکیتی، پیش از آن که به دادگاه برسند، در چارچوب قانونی و 
ثبت شده، شفاف و قابل پیگیری قابل حل خواهند بود.با ثبت رسمی تمام معاملات 
ملکی، نهاد های مالیاتی و نظارتی نیز به راحتی می توانند تراکنش ها را ردیابی کنند؛ 

گامی مهم در مبارزه با پولشویی و افزایش شفافیت اقتصادی در کشور.

این کارشناس حقوقی افزود: اجرای این قانون بدون همراهی و هماهنگی بین سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور، دفاتر اسناد رسمی، وزارت راه، شهرداری ها، سازمان امور 
کاداستر،  طرح  تکمیل  همچنین  نیست.  ممکن  مربوطه  نهاد های  سایر  و  مالیاتی 
به روزرسانی نقشه های ثبتی و اتصال سامانه ها از الزامات اصلی موفقیت این طرح 

هستند.
موانع اجرایی؛ از هزینه های بالا تا مقاومت بازار

وی در خصوص چالش های اصلی اجار این قانون گفت: مقاومت سنتی بازار ملک در 
برابر حذف اسناد عادی است. قولنامه ها در بسیاری از مناطق روستایی و حاشیه ای، 
تنها ابزار رایج نقل و انتقال ملک بوده اند. از سوی دیگر، هزینه های بالای ثبت رسمی، 
مالیات های نقل و انتقال و مشکلات زیرساختی فناوری از دیگر موانع اجرای کامل 

قانون به شمار می روند.
وی ادامه داد: برای اجرای مؤثر این قانون، آگاهی عمومی باید افزایش یابد. مردم باید 
بدانند که استفاده از قولنامه های عادی چه پیامد های قضائی و مالی ای دارد. رسانه ها، 
نهاد های آموزشی و حتی سلبریتی ها می توانند در قالب کمپین های اطلاع رسانی، نقش 

مهمی در فرهنگ سازی ثبت رسمی معاملات ایفا کنند.
به گزارش برنا قانون الزام به ثبت رسمی معاملات ملکی، صرفاً یک اصلاح حقوقی 
کاهش  فساد،  کاهش  اقتصادی،  شفافیت  مسیر  در  اساسی  تحولی  بلکه  نیست؛ 
نیازمند  آن  اجرای موفق  است.  مالکیت مردم  تثبیت حقوق  و  پرونده های قضایی 

همکاری دولت، قوه قضائیه، رسانه ها و همراهی مردم است.

پایان دوران قولنامه صدای زنجان/  مدیرکل بهزیستی استان زنجان با اعلام رتبه ۱۳ سالمندی این 
استان، گفت: در حال حاضر سه مرکز نگهداری شبانه روزی سالمندان تحت نظارت 
بهزیستی در این استان فعال است و دو مرکز روزانه و یک بنیاد فرزانگان نیز به 

سالمندان خدمات ارائه می دهند.
مریم کرمی در جمع خبرنگاران گفت: با توجه به روند پیری در استان، این مراکز 
توسعه خواهند یافت و تلاش بهزیستی بر خانواده محوری به جای مرکزمحوری 

است.
او با اشاره به اهمیت جوانی جمعیت و کند شدن روند پیری جامعه، اظهار کرد: 
درباره طرح های تشویقی جوانی جمعیت تمام مادران واجد شرایط و کارکنانی که 
از مزایای قوانین جوانی  ازدواج کرده یا صاحب فرزند شده اند  این دو سال  طی 
جمعیت بهره مند شده اند.  وی با اشاره به اینکه اقدامات شایسته ای برای جوانی 
جمعیت و فرزندآوری در جامعه هدف بهزیستی انجام شده است، گفت: در فضای 
اداری این اداره در کنار برگزاری نشست ها، دوره های آموزشی، تبلیغات محیطی و 

برنامه های مختلف، اتاقی برای تکریم مادر و کودک در نظر گرفته شده است.
کرمی ادامه داد: بهزیستی استان زنجان ۶۱۷ خانوار دارای فرزند چندقلو را تحت 
حمایت خود دارد و خدماتی از جمله پرداخت های موردی، وام اشتغال، کمک هزینه 
مسکن و ... در صورت تأمین اعتبار و براساس آخرین بخشنامه ها و دستورالعمل ها به 
این خانوارها ارائه می شود. سازمان بهزیستی برای این خانواده ها مستمری ماهیانه ای 
بین ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان تا ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان پرداخت می کند که 
این حمایت ها در راستای کاهش دغدغه های مالی خانواده های چندقلو در نظر گرفته 
شده است. وی افزود: انجام مشاوره های ژنتیک، مشاوره پیش از ازدواج، مشاوره 
خانواده، اجرای غربالگری های بینایی، شنوایی و برنامه های تخصصی بسیاری در 
راستای تحکیم بنیان خانواده در مجموعه بهزیستی صورت پذیرفته است. مدیرکل 
بهزیستی استان زنجان با بیان اینکه ۵ مرکز برای نگهداری فرزندان بی سرپرست و 
بدسرپرست در سطح استان فعالیت می کنند، افزود: ماده ۲۳ قانون جوانی جمعیت 
که شاخص اصلی بهزیستی در جهت تربیت دینی و مذهبی فرزندان است در این 

مراکز اجرا می شود.

مدیرکل بهزیستی استان زنجان خبرداد:
رتبه ۱۳ سالمندی استان زنجان در کشور 

آگهی فقدان سند مالکیت 

سند مالکیت کاداستری ششدانگ پلاک ۴۶۴۷ فرعی از ۶۴ اصلی واقع در سلطانیه بخش سه زنجان بشماره سند 
۵۸۸۴۷۸ الف ۱۴۰۰ بنام علیرضا اکبری پابندی بشماره ملی ۵۸۹۹۳۱۱۹۲۴ صادر و تسلیم گردیده نامبرده با ارائه 
استشهادیه مدعی فقدان سند مالکیت مذکور بعلت سهل انگاری و تقاضای سند المثنی رانموده است. لذا بموجب تبصره 
یک ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت اعلان میگردد چنانچه کسانی اعتراض داشته یا مدعی فقدان سند مالکیت نزد خود 
میباشند و یا معاملاتی بنفع او انجام گرفته ظرف مدت ۱۰ روز از تاریخ انتشار آگهی مهلت دارند اعتراض خود را بهمراه 
اصل سند یا خلاصه معامله به اداره ثبت محل تحویل داده و رسید دریافت دارند در غیر اینصورت برابر مقررات سند 

المثنی صادر و به متقاضی تسلیم خواهد شد.
اسحق بیگدلی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجانحمید بابائی سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیه 

آگهی فقدان سند مالکیت 
سند مالکیت دفترچه ای ششدانگ یک باب عمارت مسکونی به پلاک ثبتی ۸۷۸ فرعی از ۵۳۰۰ اصلی واقع در بخش یک زنجان 
بشماره چاپی ۳۹۸۳۳۵ به آدرس:زنجان کوی سعیدیه پلاک ۷ بنام اقایان احمد حسنی فرزند سلطانعلی متولد ۱۳۴۴)درخواست کننده 
و مالک سه دانگ( و محمد حسنی فرزند حسن صادر و تسلیم گردیده است، سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه مصدق، مدعی 
مفقود شدن سند مالکیت به علت سهل انگاری گردیده و تقاضای صدورسند مالکیت المثنی را نموده است که مراتب به استناد ماده 
۱۲۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت آگهی میگردد تا هر کس به نحوی از انحاء ادعایی نسبت به ملک مذکور دارد یا معاملاتی به نفع 
آنها انجام شده است از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت یا 

سند معامله تسلیم نماید در غیر این صورت سند مالکیت المثنی بنام متقاضی صادر و تسلیم خواهدشد



۳۳روز��چهار شنبه   ۳۱   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۵۵ جامعه

سمیه محرمی: جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان سه شنبه ۳۰ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۴ در محل سالن جلسات این مجموعه برگزار شد.

حسین حمزه لو پاک رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان در این جلسه با اشاره 
به اینکه از سال قبل بحث انتقال آب به خانه بوران در دست اقدام بوده است، بیان کرد: 
حدود ۱۰۰ هکتار از سال های قبل جنگل کاری در این محوطه و منطقه کوهستانی 
انجام شده که سال قبل هم در بحث آبیاری این مجموعه به مشکلات عدیده ای 

برخورد کردند که تلاش شد فقط درخت ها خشک نشود.
وی با بیان اینکه از سال قبل برنامه ریزی که انجام شد بحث انتقال آب به سد و مخزن 
این مجموعه انجام شده است، اضافه کرد: این پروژه دو فاز دارد، فاز نخست آن بحث 
انتقال از زنجانرود تا خانه بوران و سد بوده و  مرحله دوم بحث ایجاد زهکشی آن بود 
از انتهای صدر جهان که اسناد آن هم آماده شده که فکر کنم به زودی در سامانه 

بارگذاری شود،
رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان اضافه کرد: امیدواریم تا یک ماه بعد پروسه 

اجرای پروژه و عقد قراردادش به شورا برسد.
وی با بیان اینکه این پروژه با مبلغ ۵۴ میلیارد ریال با موضوع انتقال آب آغاز خواهد 
شد و یکی از پروژه های زیرساختی هست برای شهر زنجان است، گفت: این پروژه در 

ادامه می تواند فاز دومش بحث انتقال آب به سد گاوازنگ باشد.
کیفیت جداول گذاری ها انجام شود

جلال کرمی عضو شورای شهر زنجان نیز در این جلسه با اشاره به اینکه در کنار توسعه 
انهار بحث نگهداری جداول نیز مورد تاکید است، اظهار کرد: در بعضی از موارد کیفیت 

جداول مناسب زمینه شکایت از شهرداری های مناطق را فراهم کرده است.
عضو شورای شهر زنجان با بیان اینکه برای تعویض جدول ها نیز اقدامات لازم انجام 
شده و پیگیری صورت گیرد، گفت: اگر شهرداری استعداد آن را دارد، انجام دهد یا 

آن را به پیمانکار بسپارد.
وی با بیان اینکه انجام آزمایش تراکم جداول و کیفیت جداول نیز مورد تاکید است، 

اضافه کرد: در برخی موارد با اولین مشکل ایتن جداول از بین می روند.
کرمی خاطر نشان کرد: علاوه بر این در مناطقی که اجرای جداول و پیاده روسازی 
انجام می شود اکیپی برای ارزیابی عملکرد پیمانکاران داشته باشید، در بعضی مناطق 

و مراجعات شیب مناسب اجرا نمی شود و مشکلاتی برای مردم ایجاد کرده است.
در این شهر چه خبر است؟ چقدر یک مشکل را تکرار کنیم؟

سعید نجفی رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان در این 
جلسه با اشاره به اینکه هفته گذشته محسن صادقی استاندار زنجان دستور آزادسازی 
۱۵ دستگاه ون شهرداری را صادر کرده بودند، اظهار کرد: ما انتظار داشتیم که این 

۱۵ دستگاه آزاد شود، و به مردم خدمات رسانی کند که این موضوع رخ ندادخ است.
رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با گلایه از شرایط موجود از 
متولیان امر درخواست کرد همانگونه که پیشتر اجازه تردد این خودروها در شهر زنجان 
داده شده بود، اجازه ادامه فعالیت به آنها را به آنها بدهند، به چه مجوزی اجازه داده 
بودیم به همان مجوز هم باز اجازه بدهند خودروها کار کنند، بیان کرد: اگر می خواهید 

به مردم کمک کنیم اجازه دهید همانند زمانی که مدتی اجازه داده بودید این ون ها 
کار کرده و به مردم خدمات رسانی کردند به فعالیت خود ادامه دهند،

الین عضو شورا اضافه کرد: الان چی شده که این ون ها متوقف شده است؟ الان چه 
اتفاقی افتاده نمی خوایم به مردم کمک کنیم؟ مگر اتفاقی افتاده است؟

وی با بیان اینکه در این شهر زنجان چه خبر است که ۱۵ دستگاه ون توقیف شود؟، 
بارها اینجا صحبت کردیم، شهردار نامه زده، استاندار دستور داده که نباید ۱۵ دستگاه 
ون از بیت المال مردم در توقیف بماند، عنوان کرد: مردم هر روز انتقاد می کنند آقا ما 

مشکل داریم و کاری از دست ما برنمی آید.
نجفی با اشاره به اینکه ۱۵ دستگاه که کد و رنگ خاص دارند و ترددشان در شهر 
مشخص است چرا باید متوقف شوند؟، بیان کرد: اگر این خودروها تخلفی داشته باشه 
کد آن را برداشته و بنویسید، شهرداری حتما اقدام می کند، حتما جریمه و توبیخ 
می کند. رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر زنجان با بیان اینکه 
یعنی چه به عنوان پارلمان محلی چندین ماه تقاضا می کنیم درخواست می کنیم که 
این مشکل حل شود ولی بدان بی توجهی می شود، گفت: بله خیلی چیزها در قانون 
وجود دارد که این خودرو پلاک ندارد، درست ولی چیکار کنیم مشکل، یک چالش 

بالادستی بوده و دست ما نیست.
وی با بیان اینکه خواهشاً مردم معطل این مسائل نمانند، اضافه کرد: اصلاً اگر مشکلی 

وجود دارد بیاید با گفت و گو ببینیم مشکل چیست تا بالاخره این ون ها آزاد شود.

وضعیت میدان میوه و تره بار مشخص شود
مهدی طالب عضو شورای شهر زنجان نیز در این جلسه با اشاره به اینکه میدان 
تره بار سروش رفاه پارسیان یک مجموعه ۹ هکتاری که عرصه متعلق به شهرداری 
بود در سال های گذشته به بهره برداری رسیده است، اظهار کرد: این مجموعه یک 
چرخه کامل از بحث ورود تا فروش میوه و تره بار به میدان را داشته و چندین شرکت 

دانش بنیان نیز در این مجموعه مستقر است.
انگار در  این میدان مراجعه می شود  به  اینکه ولی متاسفانه وقتی که  بیان  با  وی 
منطقه ای هستیم که اهالی مدت ها است از این محل رفتند و مهاجرت معکوس 
داشتند، بیان کرد: انتظار می رود در سال سرمایه گذاری به این موضوع ورود کنند، البته 

شهرداری و دادستانی مکاتباتی داشتند ولی هنوز در این زمینه اتفاقی نیفتاده است.
وی با بیان اینکه حجره داران میدان قدیم درخواست داشتند با ارائه پیشنهادی مبنی 
بر تهاتر یک دهنه حجره در میدان قدیم با دو دهنه در میدان جدید بدون ارزیابی و 
اخذ نظر کارشناس رسمی دادگستری انجام شود، گفت: این در حالی است که طرف 
مقابل تاکید دارد آماده است حجره ها را به قیمت کارشناسی و تخفیف به متقاضیان 
ارائه دهد. طالب با بیان اینکه این مجموعه یکی از میادین تکمیل و مجهز کشور بوده 
و سردخانه آن یکی از نقاط استراتژیک در منطقه است، تاکید کرد: از شورا و شهرداری 
درخواست داریم حتما به قضیه ورود بحث تا سال سرمایه گذاری یک طرف و حل 

مشکل در این حوزه از سوی دیگر در دستور کار قرار گیرد.

رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان از اقدامات صورت گرفته برای احیای جنگل کاری ها در منطقه تفریحی »خانه بوران« خبر داد؛

آب به »خانه بوران« می رسد
حسین حمزه لو پاک: ۱۰۰ هکتار از سال های قبل جنگل کاری در »خانه بوران« انجام شده که سال قبل تلاش شد، فقط درخت ها خشک نشود

نکته : وزارت کشور )۲۳ اردیبهشت ۱۴۰۴( با ارسال ابلاغیه ای به ادارات برق 
منطقه ای، دستور کاهش فوری مصرف انرژی در صنایع بزرگ را صادر کرده است. 
بر اساس این دستور، کارخانه های فولاد و سیمان باید از صبح ۲۵ اردیبهشت 
فعالیت خود را به مدت ۱۵ روز متوقف کنند و مصرف برق شان را به سقف ۱۰ 
درصد دیماند عادی کاهش دهند؛ سطحی که تنها برای روشن نگه داشتن چراغ 
سالن ها کافی است و به معنای خاموشی کامل است! در واقع، صنعت فولاد 
و سیمان چاره ای جز تعطیلی ندارند! تصمیم دولت برای محدود کردن برق 
صنایع فولادی و سیمانی به منظور تأمین برق مشترکان خانگی آن هم در سال 
سرمایه گذاری برای تولید، هرچند ممکن است در نگاه اول اقدامی اضطراری و 
انسانی برای گذر از بحران گرما به  نظر برسد، اما این اقدام تبعات اقتصادی و 
اجتماعی سنگینی را با خود همراه می کند صنایعی نظیر سیمان بخش بزرگی 
از تولید ناخالص داخلی را تشکیل می دهند و نقش تعیین کننده ای در زنجیره 
تولید بخش های دیگر اقتصاد دارند. با این شرایط افزایش شدید قیمت سیمان و 
فولاد و سایر مصالح ساختمانی و نایاب شدن آن در فصل ساخت و ساز  حتمی 

است و باز قربانیان این تصمیم کسی بجز مردم نخواهد بود!

از پایگاه خبری صدای زنجان نیوزاز پایگاه خبری صدای زنجان نیوز

ایسنا/  مدیر گردشگری سلامت معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی زنجان، رونق 
صنعت گردشگری سلامت در استان را نیازمند استفاده حداکثری از همه ظرفیت های 

موجود و اتخاذ رویکردی بلندمدت و راهبردی در این حوزه دانست.
نادر میرانی ، اظهار کرد: مراسم یوم العباس به عنوان یکی از باشکوه ترین تجمع های 
عزاداران حسینی در جهان که هر ساله در زنجان برگزار می شود، یکی از پتانسیل هایی 
است که می توان از آن برای جذب گردشگر سلامت خصوصا از کشورهای شیعه نشین 
مثل آذربایجان و عراق استفاده کرد. وی افزود: می توان در جریان این عزاداری پرشور با 
تبلیغات موثر و استفاده از کد پاسخ سریع )کد QR( یا پمفلت هایی که به منظور معرفی 
پکیج های درمانی استان طراحی می شود، ظرفیت های موجود درمانی را به گردشگران 
معرفی کرد. مدیر گردشگری سلامت دانشگاه علوم پزشکی زنجان، تصریح کرد: علاوه 
بر معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی، چندین نهاد و مجموعه از جمله اتاق بازرگانی، 
میراث فرهنگی، نیروی انتظامی و شورای تامین باید دست به دست هم دهند تا صنعت 
گردشگری سلامت استان که یک نهال بسیار جوان است، رشد کند، سودآور باشد و بازده 
قابل توجهی ایجاد کند. وی گردشگری سلامت را یک سفر حداقل ۲۴ ساعته تعریف 
کرد که افراد به منظور دریافت خدمات درمانی، بهداشتی یا تندرستی انجام می دهند و 
گفت: گردشگری سلامت یک صنعت است و اهمیت آن به دلیل سودآوری و چرخش 
مالی کلان این حوزه می باشد. میرانی با بیان اینکه از سال ۱۳۹۲ همه دانشگاه های علوم 
 IPD پزشکی کشور از سوی وزارت متبوع ملزم به ایجاد دپارتمان بیماران بین الملل یا
در تعدادی از بیمارستان ها و مراکز درمانی خود شدند، افزود: برای این منظور الزامات، 
استانداردها و دستورالعمل هایی تهیه شد که هرساله بازنگری می شود و بر اساس آن 
بیمارستان ها می توانند اقدام به پذیرش بیماران خارجی کنند. او تصریح کرد: پس از 
اینکه اقدامات اولیه برای ایجاد گردشگری سلامت در دانشگاه علوم پزشکی زنجان انجام 
شد، از سال ۱۴۰۰ بیمارستان های آیت الله موسوی زنجان و الغدیر ابهر موفق به دریافت 
گواهی پذیرش بیماران بین الملل شدند و یک سال پس از آن نیز بیمارستان حضرت 
ولیعصر )عج( زنجان این گواهی را کسب کرد و در حال حاضر این ۳ بیمارستان از 

استانداردهای لازم برای جذب بیماران بین الملل برخوردارند.

تسنیم/ منصور مرادلو با اشاره به وضعیت زیرساخت های مسکن های ملی اظهار کرد: 
شهرک های اقماری متولی دارند یعنی یا تعاونی ها باید زیرساخت ها را آماده کنند و یا 
اگر دولت متولی است باید نسبت به تامین زیرساخت ها اقدام کند. وی با بیان اینکه 
تعاونی ها به نسبت در تامین سرانه های عمومی بهتر از دولت اقدام کردند، افزود: اکنون در 
زمین های فرهنگیان ما شاهد آسفالت ریزی، تامین ایستگاه های اتوبوس و حتی مدرسه 
هستیم. رئیس شورای شهر زنجان با تاکید بر اینکه شرکتهای تعاونی مکلف به آماده 
کردن زیرساخت ها هستند، گفت: زیرساخت ها وقتی آماده شد، تحویل به شهرداری 
صورت می گیرد. وی با بیان اینکه اکنون در برخی از شهرک های اقماری سرانه های 
ورزشی، مذهبی، آموزشی، درمانی و ... رعایت نمی شود، افزود: پونک با آن عظمت و 
تعداد بالای خانوارهایی که در خود جای داده، تنها یک مدرسه دارد و این به دلیل این 
است که دولت به تعهداتش عمل نکرده است. مرادلو با بیان اینکه در کوی زیتون حتی 
زیرسازی های خیابان ها انجام نشده است، ابراز کرد: با این وضعیت برخی از واحدها 
تحویل داده شدند و این باعث ایجاد نارضایتی شده و مردم فکر می کنند شهرداری 
باید این زیرساخت ها را تامین کند در حالی که این وظیفه دولت است. وی با اشاره به 
اینکه راه و شهرسازی استان مکلف است سرانه های عمومی را در مسکن های ملی ایجاد 
کند، گفت: پول تامین زیرساخت ها اقدام مردم اخذ شده و باید توسط راه و شهرسازی 
تامین و بعد تحویل شهرداری شود. رئیس شورای اسلامی شهر زنجان با بیان اینکه در 
کوی پونک زنجان زمین فضاهای عمومی را تغییر کاربری داده و فروختند، تصریح کرد: 
این باعث شده مردم در پونک بدون مدرسه بمانند و یک متر هم سرانه ورزشی نداشته 
باشند، اکنون پونک نماد عدم انجام تعهدات ایجاد سرانه های عمومی است. وی بیان کرد: 
کوی زیتون برای خود شهر است اما دریغ از یک فضای سبز و...، مردم اینها را از چشم 

شهرداری می بینند در حالی که اینها وظیفه دولت و راه و شهرسازی است.

مدیر گردشگری سلامت دانشگاه علوم پزشکی زنجان:

 رونق گردشگری سلامت در گرو بهره گیری 
از همه ظرفیت های استان زنجان است

رئیس شورای شهر زنجان :
فروش زمین های عمومی پونک، آموزش و ورزش 

را به حاشیه راند

حالِ خراب صنعت سیمان و دلهره »تولید«
 در سال تولید!

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

عصر ایران/ یکی از بزرگ ترین مشکلات در سیاست های جمعیتی کشور، فرار مسؤولان 
و سیاست گذاران از پرداختن به موضوع کیفیت جمعیت است. 

سال هاست که شعار »فرزندآوری« به عنوان راه حلی ساده و کم  هزینه برای بحران 
کاهش جمعیت مطرح می شود، اما این راهکار نه تنها ناکافی نیست، بلکه در شرایط 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی فعلی کشور بی اثر و گاه مضحک به نظر می رسد.
  در سال های اخیر، کار به دستان مردم را به فرزندآوری دعوت می کنند. اما هرگز 
پاسخ نداده اند نهادهای حاکمیت در برابر کاهش جمعیت چه مسؤولیت های عملی 

دارند؟
  به کارگیری واژه »فرزندآوری« یک مطالبه از سوی دولت به حساب می آید و نه 

یک سیاست جمعیتی. 
  گویی حاکمیت در حال انتقال بار آینده سازی کشور بر دوش مردم است، البته بدون 

ارایۀ تضمین های رفاهی.
  آیا در جایگاه حاکمیت، زیرساخت های اقتصادی، فرهنگی، آموزشی و روانی را برای 

پرورش جمعیت سالم فراهم کرده ایم؟
  در گذر سال های اخیر، بارها از مردم خواسته  شده  فرزندآوری بیشتری داشته باشند 
ولی کمتر شاهد برنامه های عملی و موثر برای بهبود کیفیت زندگی جمعیتی هستیم 

که امروز در کشور زندگی می کنند.
  هنگامی که مسؤولان بدون ارایه برنامه های عملی و مؤثر در حوزه هایی مانند اشتغال 
جوانان، کاهش فقر، بهبود نظام آموزش و سلامت روان، تنها بر افزایش کمّی جمعیت 
تأکید می کنند، در واقع از مسؤولیت اصلی خود دور می شوند. آن ها به جای مواجهه 
با واقعیت های پیچیده و ساختاری، یک نسخۀ ساده انگارانه می پیچند که بیشتر به 

سرزنش مردم می ماند تا سیاست گذاری هوش مندانه.
  این نوع رویکرد، به طور غیرمستقیم جامعه را به دو دسته تقسیم می کند: کسانی 
که باید بیش تر بار جمعیتی را بر دوش بکشند و سیاست گذارانی که به جای درمان 
از این رو  ریشه ای مشکلات، فرمول های ساده و غیرکارشناسی را تکرار می کنند؛ 
کیفیت زندگی مردم کاهش یافته و اعتماد به سیاست گذاران و نهادهای دولتی به 

شدت آسیب می بیند.
 چنانچه می خواهیم جمعیت را افزایش دهیم، ابتدا باید کیفیت زندگی همان جمعیت 
موجود را ارتقا دهیم. برنامه های مدون و عملیاتی برای کاهش بیکاری، بهبود نظام 
آموزش، حمایت از خانواده ها و تضمین سلامت روانی و اجتماعی در این باره تدوین 
شود. تنها در این صورت است که مردم با اطمینان و امید بیشتری حاضر به فرزندآوری 

خواهند شد.
  آمار رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد که در سال های اخیر، نرخ بیکاری جوانان 
)۱۵ تا ۲۹ سال( حدود ۲۰ درصد بوده و نرخ فقر در برخی مناطق به بیش از ۳۰ 

درصد رسیده است.
  موضوع فقر و بیکاری به  ویژه در میان جوانان، موجب شده است که بسیاری از 
از کشور مهاجرت کنند؛  فقدان فرصت های شغلی  و  ناامیدی  دلیل  به  استعدادها 

موضوعی که به طور مستقیم کیفیت جمعیت کشور را تهدید می کند.
 در چنین شرایطی، چگونه می توان از خانواده ها انتظار داشت؛ بدون تضمین امنیت 

اقتصادی و اجتماعی، فرزندان بیشتری به دنیا بیاورند؟
چه تعداد زوج هایی در فامیل و اطرافتان می شناسید که هنوز به دنبال وام ازدواجشان 

می دوند؟
  در این میان، سالمندان نیز وضعیت مناسبی ندارند؛ با افزایش نسبت سالمندان به 
جمعیت، حدود ۷ درصد در سال ۱۴۰۴ و پیش بینی رسیدن به بیش از ۲۵ درصد تا 
سال ۲۰۵۰، سیستم  بهداشتی و حمایتی، ضعیف و نامتناسب به نظر می رسد. نبود 
برنامه های جامع برای سالمندی فعال و سلامت روانی این گروه، کیفیت زندگی آن ها 

را به شدت کاهش داده است.
ایران طی  افزایش فرزندآوری در   از سوی دیگر سیاست های تشویقی پولی برای 
چند سال گذشته از سوی دولت ها اجرا شده  است، اما  تحلیل های کارشناسی نشان 
بر سرنوشت  پایداری  قابل توجه و  تاثیر  نتوانسته اند  می دهد؛ سیاست های ترغیبی 

جمعیت کشور داشته باشند.
 پیش از شروع سیاست های تشویقی مالی )حدود سال ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹( نرخ باروری 
کل در ایران حدود ۱.۷ تا ۱.۸ فرزند به ازای هر زن بود که کمتر از سطح جایگزینی 
۲.۱ است. سه تا چهار سال پس از اجرای سیاست های این چنینی )۱۴۰۰ تا ۱۴۰۳( 
نرخ باروری کل تقریباً ثابت ماند و یا کمی کاهش یافت و به حدود ۱.۶ تا ۱.۷ فرزند 

به ازای هر زن رسید.
پرواضح است؛ چالش اصلی خانواده ها، دغدغه های اقتصادی بزرگ تر از مبلغ کمک های 
مالی است؛ اشتغال، مسکن، سلامت و آموزش از نگاه جامعه در اولویت قرار دارد. در 
درواقع، حمایت های مالی زمانی اثربخش خواهد بود که همراه با اصلاحات ساختاری 
در این حوزه ها باشد. ولیکن، هم زمان با پرداخت کمک ها، مشکلات اساسی بازار کار، 

تورم بالا و عدم امنیت شغلی در اوج باقی مانده است.
  کمک هزینه ها و یا بسته های حمایتی مانند پرداخت ماهیانه به مادران و یا تسهیلات 
فرزندآوری، غالباً مقیاس کوچکی دارد و تنها بخش کمی از هزینه های واقعی نگهداری 
و تربیت فرزند را پوشش می دهد.   این را بپذیریم که فرزندآوری صرفاً یک تصمیم 
اقتصادی نیست؛ بلکه متاثر از تغییرات فرهنگی، آموزشی و اجتماعی نیز هست. نسل 
جوان امروز به دنبال کیفیت زندگی و فرصت های برابر است و نه فقط پرداختی های 
کوتاه مدت. بنابراین بدون همراهی برنامه های فرهنگی و آموزشی، این سیاست ها 
نتیجه ای درازمدت نخواهد داشت. لاجرم دولت باید سیاست های حمایتی خود را با 

توسعه خدمات عمومی و اصلاحات ساختاری تلفیق کند.
  از نگاهی دیگر، در ساختار حاکمیتی ایران، نهادها و سازمان های متعددی با محوریت 
موضوع خانواده فعالیت می کنند و یا ادعای نقش آفرینی در این حوزه را دارند. بر 
اساس شواهد موجود حداقل ۲۸ نهاد و دستگاه دولتی و شبه دولتی، به طور مستقیم و 
یا غیرمستقیم، بودجه هایی را تحت عنوان حمایت از خانواده، فرهنگ سازی فرزندآوری 

و یا تحکیم بنیان خانواده دریافت کرده اند.
  اما  محتوای عملکرد این نهادها نشان می دهد که بخش عمده ای از فعالیت های 
انجام شده، محدود به برگزاری همایش، تولید کلیپ های تبلیغاتی، پویش های شعاری 
در صدا و سیما و ... بدون اثرگذاری اجتماعی بوده اند. به عبارت دیگر، عمق مداخلات 

این نهادها با وسعت منابعی که در اختیار دارند، تناسب ندارد.
مشاوره  مهدکودک،  احداث  زیرساخت  صرف  بودجه  میزان  همین  چنانچه    
روان شناسی، بیمه زنان باردار و یا آموزش جنسی و ... می شد، چه چالش هایی که 

مرتفع نمی گشت.
  داده های مرکز آمار ایران در سال ۱۴۰۳ نشان می دهد که بیش از ۵۰ درصد از 
برای عدم فرزندآوری  را دلیل اصلی  امنیت شغلی و مسکن  زوج های جوان، عدم 
می دانند. در حالیکه در بودجه فرهنگی سالانه، سهم چشم گیری به تبلیغات جمعیتی 
اختصاص داده شده است، بدون آن که نشانه ای از تغییر ساختاری در نظام حمایت از 

خانواده مشاهده شود.
  لذا به رغم اینکه در لایه های رسانه ای و تبلیغاتی، بر لزوم فرزندآوری تأکید می شود، 
در عمل خبری از تقویت زیرساخت های کلیدی مانند آموزش عمومی، امنیت شغلی 
جوانان، بیمه  زنان )خانه دار و یا شاغل نیمه وقت( و نظام حمایت از فرزندپروری نیست.

چنانچه سیاست گذارانی که از فرزندآوری دفاع می کنند، خود در عمل، فرزندآوری و 
فرزند پروری درون ساختار اقتصادی و اجتماعی کشور را تجربه کرده باشند، در میدان 
واقعی زندگی حضور داشته باشند و برای رفع موانع تلاش کرده باشند، مردم نیز به 

پیام آنان گوش می سپارند. اما آن هنگام که میان گفتار و رفتار مسئولان چنین شکافی 
وجود دارد، جامعه دچار بدبینی و مقاومت می شود.

  چند مقام عالی رتبه را می شناسید که زیر ۷۰ یا ۸۰ سال باشند و فرزندان زیادی 
دارند و با گوشت و پوستشان دغدغه معاش و اجاره خانه و تورم افسار گسیخته را 

لمس کرده اند؟
  با توجه به شواهد موجود، می توان گفت که بسیاری از مسئولان دارای یک یا دو 
فرزند هستند و یا برخی از فرزندان آن ها نیز در خارج از کشور زندگی می کنند. 
این موضوع در تضاد با سیاست های رسمی تشویق به فرزندآوری بیشتر و تأکید بر 

خانواده های پرجمعیت تر در کشور است.
  به منظور افزایش اثربخشی سیاست های جمعیتی، ضروری است که مسئولان با 
رفتارهای شخصی خود، الگوی مناسبی ارائه دهند و با شفاف سازی در این زمینه، 

اعتماد عمومی را جلب کنند.
  از طرفی به نظر می رسد سیاست گذاران به جای مرتفع ساختن چالش های روزمره 
مردم، هم چنان بر افزایش کمی جمعیت اصرار دارند و از تغییر ساختاری در اقتصاد، 
آموزش، بهداشت و رفاه اجتماعی طفره می روند. این رویکرد نه تنها کمکی به رفع 
بحران جمعیت نمی کند؛ بلکه می تواند تبعات منفی تری در آینده نزدیک به همراه 

داشته باشد.
  تحلیلگران اجتماعی معتقدند رویکرد موجود به جای حل مسئله، شکل نمادین و 
رسانه ای از دغدغه جمعیت سازی ارائه می دهد که بیشتر در خدمت اعتبار سیاسی 
نهادهاست تا رفاه خانواده  در جامعه.   از این رو امروز برای بهبود رشد جمعیت به 
قدمی فراتر از شعارزدگی نیاز داریم و آن اراده ای جدی، تخصیص منابع مالی کافی 
و همدلی میان نهادهای مختلف حکومتی و جامعه مدنی را می طلبد. انتظار می رود 
سیاست گذاران از منطقه امن خود خارج شوند و به جای انداختن تقصیرها بر گردن 
مردم، بپذیرند که مسئولیت اصلی در بهبود کیفیت جمعیت و تضمین آینده کشور 

بر عهده خود آن ها است.

نگاهی واقع بینانه به بهانۀ هفتۀ ملی جمعیت؛

  واقعیت های سیاست فرزندآوری؛ جمعیت بدون کرامت؟

خبر: مدیرکل ثبت  احوال استان زنجان گفت: طی سال گذشته دو هزار و ۳۰۶ 
واقعه طلاق در استان ثبت شد که این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۱۰.۷ درصد کاهش دارد.
پی نوشت: در کنار مسایل مبتلا به نهاد خانواده در شرایط فعلی از جمله افزایش 
سن ازدواج و عدم تمایل به ازدواج که نوعی تهدید علیه کیان خانواده می باشد، 
طلاق نیز از جمله آسیب های اجتماعی است که در اغلب جوامع رو به رشد 

قابل مشاهده است.
از هم پاشیدگی خانواده ها، بجا ماندن فرزندان این خانواده ها یا همان فرزندان 
طلاق که آنان نیز دچار مشکلات و کاستی هایی مختص بخود می شوند و نیز 
کمرنگ شدن محبت و عاطفه در میان اعضای خانواده و افزایش بزه در نوجوانان 
و جوانان از جمله مسایلی است که گریبانگیر بسیاری از جوامع انسانی شده 
است. به عقیده کارشناسان پدیده طلاق وضعیتی در نقطه مقابل پدیده ازدواج 
است به شکلی که آثار مخرب و ویرانگر آن حتی در روند و پروسه ازدواج و نرخ 
جمعیتی در جامعه نیز تاثیر گذار است ای کاش مسئولان امر به آمارهای رسمی 
مربوط به طلاق بیش از پیش توجه کرده و با کمک صاحبنظران، علت این 
پدیده را ریشه یابی کنند نه اینکه با برگزاری همایش ها و صرف هزینه و وقت و 
انرژی زیاد برای خود و مردم، صرفا به دنبال افزایش کمی گزارش عملکردشان 

در وزارتخانه متبوع باشند!



چهار    شنبه  ۳۱  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۵ روز�� فرهنگ۴۴

مجموعه داری تمبر رتبه های خیلی بالایی در دنیا دارد
ایسکانیوز/ مجموعه دار و عضو افتخاری شورای عالی تمبر گفت: متاسفانه متولیان امور 
فرهنگی فقط بودجه را هدر میدهند و آنطوری که باید و شاید تبلیغات نمی کنند و 
آنطوری که باید و شاید سرمایه گذاری روی قشر کودک و نوجوان و جوانان نمی کنند 

که این اقشار را به تمبر علاقمند کنند.
»تمبر«، این قطعه کوچک کاغذ چسبانده شده بر روی پاکت نامه ها، نه تنها ابزاری 
برای پرداخت هزینه پست است بلکه گنجینه ای فرهنگی، تاریخی و هنری به شمار 
می رود. اهمیت تمبر فراتر از کارکرد ابتدایی آن است و به عنوان یک رسانه فرهنگی، 
نقشی موثر در انتقال مفاهیم ملی، هویت تاریخی و حتی سیاست های فرهنگی یک 

کشور ایفا می کند.
تمبر از منظر فرهنگی، نقشی بی بدیل در آموزش غیرمستقیم نسل ها دارد. کودکان و 
نوجوانانی که به جمع آوری تمبر علاقه مند می شوند، ناخواسته با چهره های تاریخی، 
حوادث مهم، تنوع زیستی و فرهنگی کشور خود و سایر کشورها آشنا می شوند. همین 

امر موجب تقویت حس ملی گرایی، آگاهی تاریخی و درک تنوع فرهنگی می شود.
همچنین طراحی تمبرها نیز جنبه ای هنری دارد که موجب توسعه و ترویج هنرهای 
تجسمی در ابعاد کوچک می شود. هنرمندان برجسته در طراحی تمبرها مشارکت 
می کنند و این آثار در نهایت به صورت گسترده در سراسر کشور و حتی جهان پخش 
می شوند. از این رو، تمبرها نوعی از گرافیک فرهنگی هستند که هنر ملی را در مقیاسی 

جهانی معرفی می کنند.
از نظر دیپلماسی فرهنگی، تمبرها می توانند نقش یک پیام رسان نرم را ایفا کنند. انتشار 
تمبرهایی با موضوعات جهانی، مانند صلح، محیط زیست، یا همکاری های بین المللی، 
می تواند نمادی از رویکرد دیپلماتیک و سیاست های نرم یک کشور تلقی شود. بسیاری 
از کشورها از تمبر به عنوان ابزار فرهنگی برای نمایش دیدگاه های سیاسی خود استفاده 

کرده اند.
در نهایت، تمبر بخشی از میراث فرهنگی یک ملت محسوب می شود. نگهداری و 
مستندسازی تمبرها، به منزله حفظ بخشی از تاریخ تصویری و مستند یک کشور است.

در دنیای دیجیتال امروز، هرچند کارکرد سنتی تمبرها کاهش یافته است، اما نقش 
فرهنگی و تاریخی آن ها همچنان پابرجاست. تمبر، این سند کوچک تاریخی، همچنان 
به عنوان نشانی از فرهنگ، هویت و هنر یک ملت، ارزشمند و ماندگار است؛ در همین 
راستا با حمیدرضا ابراهیمی مجموعه دار و کارشناس تمبر و عضو افتخاری شورای عالی 

تمبر به گفت وگو نشستیم که مشروح آن به شرح ذیل است.
چطور شد که وارد دنیای تمبر شدید؟

ابراهیمی: تقریبا اواخر دهه ۶۰ توسط یکی از دوستان با آقای کمیلی زاده که بازنشسته 
شرکت پست بودند و معاونت موزه پست را نیز بر عهده داشتند آشنا شدم و با توجه 
به اینکه من مکاتبات تمبری با خارج از کشور داشتم و تقریبا به حال و روز تمبرهای 
بین المللی آشنا بودم به مجله »تمبر« که آقای کمیلی زاده به دلیل علاقه شخصی که به 
تمبر داشتند آن مجله را راه اندازی کردند و مجوزش را گرفتند و در آن زمان که کارمند 

دانشگاه آزاد بودم استعفا دادم و تمام وقت در مجله تمبر مشغول شدم.
در این مجله چند نفر از بچه های علاقمند به تمبر جمع شدند و کم کم یک جمع چهار 
پنج نفره شدیم و مجله را راه اندازی کردیم و حدود چهار پنج سال فی سبیل الله در 
این مجله کار کردم و زکات علمم را دادم و خیالم راحت است که بدهی شرعی به گردنم 
ندارم و امرار معاش و هزینه تحصیل و ازدواجم را با خرید و فروش تمبر انجام می دادم.

به جرات می گویم در تاریخ تمبر ایران جزو ۵ نفری هستم که بیشترین صادرات 
تمبر به خارج از کشور و بیشترین واردات تمبر را داشتم زیرا دانشجوی مترجمی زبان 
انگلیسی بودم و برای تقویت زبان با خارج از کشور مکاتبه می کردم که همین موضوع 
یکی از دلایل علاقه ام به تمبر شد و از سوی دیگر غالباً قیمت تمبرهای دهه ۶۰ پایین 
بود و هزینه ارسال نامه به خارج از کشور برعکس الان بسیار ارزان بود مثلا با ۳۰۰ 
تومان یا بعدها با هزار تومان یا ۲هزار تومان نامه سفارشی می فرستادیم میرفت به آن 

سر دنیا اما الان یک نامه حدود ۵۰۰ گرمی زیر یک میلیون تومان نخواهد بود.
اوضاع و احوال تمبر در کشور ما چگونه است؟

ابراهیمی: کلًا یک کاتالوگ تمبر داریم که مربوط به موسسه فرحبخش است. چندین 
سال قبل انجمن تمبر ایران پیشنهاد شد که یک کاتالوگ طراحی و منتشر کنیم به 

عنوان کاتالوگی که فضا را از تک قطبی خارج کند و کیفیت بالاتری داشته باشد. انجمن 
تمبر ایران بر این شد که کتابی را به عنوان راهنمای تمبرها بزند و به سرانجام رساندن 

این کار به من پیشنهاد شد و من قبول کردم.
تقریبا سه سال تقریبا وقتم را روی جمع آوری اطلاعات گذاشتم چون هیچ منبعی 
وجود نداشت. پیش از ما آقای فرحبخش کتاب زده بود و قطعا من باید یک کتابی 
میزدم که به روز باشد و علاوه بر اطلاعاتی که کتاب ایشان دارد اطلاعات بیشتر و 
جدیدتری داشته باشد که مردم را ترغیب به استفاده از کتاب کند و این شد که سه 
سال وقت گذاشتم تا تصاویر خوب که خودم از تمبرهای دوره پهلوی اول و دوم داشتم 
را بعلاوه تصاویر با کیفیت از تمبرهای قاجاری که راحت در دسترس نبود از دوستان از 

خارج از کشور کمک بگیرم و جمع آوری کنم.
اطلاعات دیگری مانند اینکه تا آن زمان اطلاعاتی در خصوص طراح  تمبرها حتی در 
کتاب آقای فرحبخش نبود و ما طراح ها را در کتاب وارد کردیم، اندازه های تمبرها را 
وارد کردیم. در کتاب فرحبخش مبنای معرفی تمبر، تاریخ توزیع تمبر است در صورتی 
که ما مبنای معرفی تمبر را تاریخ انتشار آن قرار دادیم زیرا فرض کنید که یک تمبر 
باید در ۱۴۰۳ به بازار عرضه میشده و بنا به دلایلی مانند نبود کاغذ یا هر مشکل 
دیگری، تاریخ عرضه آن به ۱۴۰۴ موکول شده و اگر چند سال بگذرد و منبع درستی 
وجود نداشته باشد نسل های بعد سردرگرم خواهند شد که چرا روی تمبر مثلا تاریخ 
۱۴۰۳ چاپ شده اما تاریخ انتشار آن ۱۴۰۴ است. این موضوع در چند سال اخیر به اوج 

خودش رسیده که تمبرهای چاپ شده در هر سال، سال بعد عرضه می شود.
وظیفه شورای عالی تمبر چیست؟

ابراهیمی: در شورای عالی تمبر نماینده وزیر ارتباطات و نماینده هایی از وزارتخانه های 
مختلف همچون وزارت امور خارجه، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و... در سال های 
ابتدایی انقلاب اسلامی آقای فرحبخش به عنوان نماینده مجموع داران و عضو افتخاری 
شورا و در سال های اخیر بنده به عنوان نماینده مجموعه داران به عضو افتخاری در 
شورای عالی تمبر حضور داشتم و وقتی یک تمبر که میخواهد چاپ بشود اول در 
شورای عالی تمبر در مورد آن بحث می شود و نماینده  هر وزارتخانه و ارگان با توجه 
به سازمانی که نمایندگی آن را دارد نظر می دهد و اینگونه نیست که مثلا رای گیری 
بشود و اگر اکثریت موافق باشند آن تمبر برای چاپ ارسال شود بلکه تمام اعضا باید 
روی آن تمبر نظر مثبت داشته باشند و به امضا و تایید همه اعضا برسد تا در نهایت 

وزیر ارتباطات دستور چاپ آن را بدهد.
آیا قیمت گذاری تمبر هم به وسیله شورای عالی انجام می شود؟

ابراهیمی: قیمت گذاری با این شورا نیست. شورای عالی تمبر فقط عناوین مختلف 
و سوژه هایی را که سازمان های مختلف پیشنهاد میدهند بررسی و اولویت بندی 
میکند مثلا در طول سال می خواهند دوازده مورد تمبر چاپ کنند؛ اینکه این ۱۲ 
مورد چندتایش فرهنگی باشد، چندتا ورزشی باشد، چندتا سیاسی باشد و چندتای 
آن مناسبت های بین المللی باشد اینها را بررسی، اولویت بندی و تقسیم بندی می کند.

پیشنهادهای دیگری نیز از جاهای مختلف به دست شورا می رسد و شورا بررسی میکند 
که کدامش ارجح تر است و با توجه به ارجح بودن موضوع، آن را در شورا مطرح می کنند 

و اگر رای همه را جذب کند آن تمبر با دستور وزیر برای چاپ ارسال خواهد شد.
آیا اینکه در هرسال چه تعداد تمبر چاپ شد ملاک و معیار خاصی دارد؟

ابراهیمی: این مورد را هر سال شورا تشخیص میدهد که امسال مثلًا فلان تعداد عنوان 
تمبر داشته باشیم. مثلًا سال ۷۱ انبوهی از تمبر با موضوعات مختلف رو زدند و بعد سال 
۷۴ تعداد خیلی کمی تمبر چاپ شده و هیچ نظم وجود ندارد. مثلا در کشور انگلستان 
به عنوان ابداع کننده تمبر، سال های سال است که در هر سال بیشتر از ۹ سری تمبر 
چاپ نمی کند و قبل از اینکه سال جدیدش شروع بشود اعلام می کنند که در ماه های 
آینده این تمبرها با این موضوعات بیرون خواهد آمد و مردم میدانند که در چه تاریخی 

باید منتظر چه تمبری باشند.
در سال ۱۹۹۷ که دایانا عروس ملکه انگلیس فوت کرد به دلیل اینکه یک شخصیت 
بین المللی و محبوب بود خیلی از کشورها برایش تمبر چاپ کردند و به یاد دارم در آن 
سال شرکت پست انگلیس مجبور شد یک سری تمبر برای دایانا چاپ کند و به تمام 
مشترکین داخلی و خارجی اش نامه زد و تمبر جدید را برایشان ارسال کرد و عذرخواهی 

کرد که این تمبر در تقویم آن سالشان نبوده است و این یعنی برای مشترکین و 
مخاطبین خود احترام قائل هستند و تا این حد تمبر را ارزشمند میدانند اما چنین 

روالی در ایران وجود ندارد.
بین کلی از اقلام و اشیایی که می شود جمع آوری کرد چرا تمبر با ارزش تر 

است؟
ابراهیمی: تمبر اصلا قابل قیاس با هیچ مجموعه ای نیست زیرا تنوع موضوعی که روی 
تمبر هست در هیچ چیز دیگری نیست. شما کتاب کاتالوگ تمبر هر کشوری را نگاه 
کنید هر چیزی که تصورش را بکنید تصویرش روی تمبر وجود دارد. دانشمندان، 
کشفیات، ورزش، هنر، نقاشی و بیماری ها و هر چیزی که فکرش را بکنی تمبرش 
وجود دارد و انقدر گسترده است و تمبرهایی که هوشمندانه طراحی شده اند شما را 

کنجکاو می کنند که بروی و ببینی این موضع چیست.
هر یک عدد تمبر میتواند شما را وادار به فکر کردن کند و ذهن شما را باز کند. ولی این 
تنوع سایر اشیا و اقلام کلکسیونی دیگر نیست و به همین دلیل مجموعه داری تمبر و 

کارت پستال توی دنیا رتبه های خیلی بالایی دارد.
میگویند که جمع آوری تمبر گنج قارون میخواهد و صبر ایوب. هیچ کسی هیچ وقت 
نمیتواند همه تمبرهای دنیا را جمع کند چون صد و خورده ای سال است تمبر در دنیا 
چاپ میشود و شاید از یک تمبری فقط یک یا دو عدد باقی مانده باشد و هرچقدر هم 
پول داشته باشی و بخوای آن را بخری ممکن است دست یک مجموعه داری افتاده 

باشد که به هیچ عنوان مایل به فروشش نباشد.
تمبر این جذابیت را دارد که فرد آن را موضوعی جمع آوری کند. مثلا فردی صرفا 
تمبرهای ورزشی جمع آوری میکند، فردی فقط شاخه فوتبال را برای جمع آوری 

انتخاب می کند.
سال به سال وضعیت تمبر در ایران رو به بهبود بوده یا بلعکس است؟

ابراهیمی: اگر بخواهم صادقانه بگویم، مجموعه داری در دنیا آن تب و تاب گذشته را 
ندارد و چه کشورهای ثروتمند و غنی و چه کشورهای کمتر توسعه یافته مانند قدیم به 
مجموعه داری بها نمی دهند. دلیلش هم این است که پیش از این سرگرمی های اوقات 
فراغت به گستردگی الان نبود و قدیم ترها محدودتر بودن در پر کردن اوقات فراغت. 
اکثراً امروزه مردم با گوشی و کامپیوتر سرگرم هستند و در کل دنیا مقوله مجموعه 

داری رو به افول است.
یک سری کشورها هستند که نوآوری هایی میکنند و این نوآوری باعث میشود که 
سرعت افول در آن کشور کمتر شود. اما متاسفانه در کشور ما مشکلاتمان خیلی بیشتر 
از سایر کشورهاست که شرایط جنگ و تحریم و اوضاع اقتصادی باعث شده افول 

مجموعه داری سرعت زیادی داشته باشد.

ایسنا/ جشنواره فیلم کن که از ۲۳ اردیبهشت ماه در فرانسه آغاز شده، در بخش 
بازار و نمایش آثار همچنان ادامه دارد ولی بازار فیلم پس از ۶ روزِ شلوغ و پرکار 
برای فعالان این عرصه از جمله خریداران و پخش کنندگان بین المللی فیلم رو 
به خلوتی می رود و کم کم شرکت ها مشغول جمع کردن غرفه های خود شده اند.

طبق برخی گزارش ها، در بازار امسال جشنواره کن بیش از ۱۵ هزار نفر از ۱۴۰ 
کشور ثبت نام کرده بودند و در این مدت بیش از چهار هزار فیلم، ۱۵۰۰ نوبت 

نمایش داشته اند.
همچنین در این بازار بیش از ۱۷۰۰ خریدار و ۶۰۰ غرفه دار از کشورهای مختلف 
حضور دارند و برای نخستین بار کشورهایی مانند پرو، نپال، اقلیم کردستان و 

عراق در بازار شرکت کرده اند.
در این بخش برنامه های گسترده ای مانند نشست های تخصصی و کنفرانس  درباره 
فن آوری های جدید و هوش مصنوعی، تولید مشترک و سینمای انیمیشن و 

مستند برگزار شده است.
چتر سینمای ایران در جشنواره کن نیز تحت عنوان غرفه سازمان سینمایی 
همانند بسیاری دیگر از سال های گذشته برپا شده ولی امسال این غرفه با حضور 
محمد حمیدی مقدم )مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند، انیمیشن و 
تجربی(   و محمد طیب )مدیر امور بین الملل و جشنواره های سازمان سینمایی( 
برقرار است و طبق شنیده ها برخی دیگر از نمایندگان بنیاد سینمایی فارابی موفق 

به دریافت ویزا برای حضور در جشنواره کن نشده اند.
سال گذشته رائد فریدزاده به عنوان مدیر بخش بین الملل بنیاد سینمایی فارابی 

در این رویداد حاضر بود.
از سینماگران ایرانی حاضر در جشنواره هم جدا از تیم های سازنده دو فیلم 
ایرانی بخش مسابقه، از غلامرضا موسوی )تهیه کننده(، محمد اطبایی )شرکت 
پخش مستقل های ایرانی(، کتایون شهابی )شرکت پخش نوری پیکچرز(، نسرین 
برادران دالوند )فیلمساز(،  علیرضا  میرشب )شرکت پخش دریم لب فیلمز(، 
شاهرخی )پخش هنر هفتم( محمد اسفندیاری )شرکت ایریماژ(، لیلا حسینی 
)از شرکت وایت دریمز(، سعید خانی )تهیه کننده و پخش کننده( می توان نام برد.

به  بچه«  و  »زن  و  پناهی  کارگردانی جعفر  به  تصادف ساده«  فیلم »یک  دو 
برنامه  داده می شوند که  نمایش  کارگردانی سعید روستایی در جشنواره کن 
نمایش فیلم »یک تصادف ساده« ۳۰ و ۳۱ اردیبهشت است و برای رونمایی از 

این فیلم پناهی و تعدادی از عوامل فیلم راهی فرانسه شده اند.  
فیلم »زن و بچه« هم در روزهای دوم و سوم خردادماه در سالن اصلی گرند 
لومیر جشنواره کن نمایش داده می شود که طبق پیگیری ایسنا، برخی بازیگران 
و عوامل فیلم همچون سعید روستایی، پریناز ایزدیار، بهرام دهقانی  )تدوینگر(، 

ادیب سبحانی )فیلمبردار( برای نمایش فیلم حضور خواهند داشت.

ویستا/  مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران درباره عرضه فیلم های کوتاه 
توسط پلتفرم های نمایش خانگی گفت: متأسفانه پلتفرم ها )سکوها( نگاه حمایتی 
به فیلم کوتاه ندارند و آن را صرفاً به عنوان یک بخشی در کنار چرخه کاری 

خود می بینند.
اینکه  دلیل  فیلم کوتاه هستیم.  ما درگیر  اظهار داشت: همه  بهروز شعیبی  
می گویم همه ما علاقه مند به فیلم کوتاه هستنیم این است که اینستاگرام و 
فضای مجازی در زندگی ما جا باز کرده و ما عادت کرده ایم فیلم هایی را ببینیم 
که داستانشان را در زمان های کوتاه تعریف می کنند؛ بنابراین ناخودآگاه همه ما 
به نوعی فیلم کوتاه بین شده ایم. اما لازم است فیلم هایی را که از نظر مضمون 
و کیفیت مورد تایید کارشناسان هستند، انتخاب و محل های بارگذاری آنها را 

تقویت کنیم و این کاری است که در حال انجام آن هستیم.
وی با تاکید بر این که متأسفانه پلتفرم ها نگاه حمایتی به فیلم کوتاه ندارند و 
بیشتر آن را صرفاً به عنوان بخشی کوچک از چرخه کاری خود می بینند، بیان 
کرد: زمانی می توانیم فیلم کوتاه را در پلتفرم ها تقویت کنیم که آن ها نیز برای 

حمایت واقعی از این نوع فیلم ها آمادگی داشته باشند.
انجمن سینمای جوان سابقه خوبی در سینماسیار دارد

شعیبی درباره اقدامات انجمن برای تقویت »سینماسیار« توضیح داد: انجمن 
سینمای جوان سابقه خوبی در سینماسیار دارد و حمایت از این بخش، از وظایف 
اصلی ما است که به آن توجه ویژه ای داریم. خوشبختانه مؤسسه »سینماشهر« 
با حضور آقای ایل بیگی به این موضوع اهمیت می دهد و تفاهم نامه های خوبی 
با موسسات دیگر مرتبط با سینما سیار مثل »بهمن سبز« داشته ایم. امیدواریم 
بتوانیم با کمک سینماسیار انجمن سینمای جوان، امکان نمایش فیلم ها را در 

نقاط مختلف کشور فراهم کنیم.
او ادامه داد: من پیشنهاد می کنم که خبرنگاران از یکی از سینماسیارهای انجمن 

بازدید و گزارشی تهیه کنند.
مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران با تاکید بر این که ما در بخش تولید، در 
جست وجوی تقویت کیفیت آثار هستیم، توضیح داد: بچه های انجمن سینمای 
جوان بر اساس دو شکل درگیر کار می شوند؛ اول اینکه برخی از آنها دوست 
دارند فیلم های خودشان را بسازند که انجمن نیز از آنها حمایت می کند. و دوم، 
مضامینی که در اولویت های انجمن تعیین شده است و بر اساس آن می توان به 

جذب سرمایه برای ارتقای تولید پرداخت.
اقتباس سینمایی با کیفیت و جریان ساز را ترویج می کنیم

شعیبی افزود: یکی از اولویت های انجمن سینمای جوانان ایران، تقویت اقتباس 
از آثار ادبی است و این موضوع برای ما بسیار اهمیت دارد و باید تلاش کرد که 
اقتباس سینمایی با کیفیت و جریان ساز را ترویج کنیم تا بر غنای سینمای کوتاه 
افزوده شود. امسال هفتمین همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران نیز با محوریت 

اقتباس و عمل در حال اجراست که نشان از همین دغدغه کیفیتی دارد.
مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران در پاسخ به این که تولید فیلم های کوتاه 
سفارشی یا مشارکتی با تشکل ها، چقدر برای سینمای کوتاه مفید بوده؟ اظهار 
داشت: من یک نگاه کلی دارم و آن این که  باید هر اقدامی را که به جوانان در 
ساخت فیلم شان کمک کند، فرصت بدانیم و نباید آن را محدود کنیم. اما وظیفه 
مهم تر ما این است که موانع را کاهش دهیم تا فیلمسازان جوان بتوانند آثار 

خودشان را بسازند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا قصد دارید در انجمن از هوش مصنوعی استفاده 
کنید، بیان کرد: ما تلاش می کنیم فقط به خاطر مد بودن هوش مصنوعی از آن 
استفاده نکنیم، بلکه تلاش ما این است که به صورت عملی روی آن متمرکز 

باشیم تا جایگاه هوش مصنوعی را در سینمای کوتاه پیدا کنیم.
احتمال فیلمسازی همزمان با مدیریت بر انجمن

گفت:  انجمن  بر  مدیریت  با  همزمان  فیلمسازی اش  احتمال  درباره  شعیبی 
نمی گویم اصلًا نمی خواهم فیلم بسازم، ولی فعلًا حجم کار در انجمن زیاد است و 

خودم دوست دارم کارهایم در انجمن به بهترین شکل انجام شود.

مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران:

سکوهای نمایش خانگی نگاه حمایتی 
به فیلم کوتاه ندارند

چه خبر از سینماگران و مدیران ایرانی
 حاضر در جشنواره کن؟

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

برنا/  ابراهیم حقیقی در خصوص الهام گرفتن از هم نسلانش می گوید: از هنرمندانی چون 
مرتضی ممیز، فرشید مثقالی، آیدین آغداشلو و محمد احصایی آموخته ام. همه ما اگر قدی 

بلند کرده ایم، نتیجه ایستادن بر شانه های معلمان مان است.
 در جهان پرتلاطم امروز، گاه باید ایستاد، نگریست و شنید؛ شنید آن چه در قاب یک 
نقاشی نجوا می شود و آن چه واژه ها در خاموشی تصویر بازمی گویند. »گالری سهراب« این 
روز ها میزبان تجربه ای استثنایی است؛ نمایشگاهی از آثاری که نه فقط چشم، که جان را 
مخاطب خود می سازند. در همین فضا، با یکی از چهره های تأثیرگذار و چندوجهی هنر 
معاصر ایران به گفت و گو نشستیم؛ ابراهیم حقیقی هنرمندی که مرز میان خط، رنگ و 
کلمه را درنوردیده است. از نسبت او با ادبیات و تجربه خاصش در پیوند شعر و نقاشی 
گفتیم؛ از خط نگاره ها تا کشف فرم در دل معنا. آن چه در ادامه می خوانید، حاصل گپ و 
گفت خبرنگار فرهنگ و هنر برنا با ابراهیم حقیقی است. گپ وگفتی صمیمی و پرنکته با 

مردی که تصویر را به شعر بدل کرده و واژه را به رنگ.
خط نستعلیق برای شعر نو کافی نیست

از الف تا امروز و این جا ... اجازه دهید از نسبت شما با ادبیات آغاز کنیم؛ و از آن جا برسیم به 
تجربه ای که امروز در گالری سهراب پیش روی مخاطب قرار دارد. ما در آثار این مجموعه، 
با نوعی »طبیعت بی جانِ ساختارمند« مواجهیم؛ فضایی که در آن، رنگ های گرم و پرانرژی 
در کنار واژه و شعر قرار گرفته اند. در این نقاشی ها، تصویر و کلمه بر در شعر تنیده شده یا 

شعر روی نقاشی ها خزیده است؟
حقیقی: ریشه این تجربه به سال ۱۳۷۲ بازمی گردد. نخستین نمایشگاهم در این زمینه، در 
سال ۱۳۷۴ و در گالری گلستان برگزار شد. عنوان »خط نگاره ها« را برایش انتخاب کردم. 
دلیلش این بود که در آن دوره، به طور جدی به این فکر می کردم که آیا خط نستعلیق 
فارسی می تواند شعر معاصر را به خوبی بازنمایی کند یا نه. ما با خط نستعلیق می توانیم 
شعر های مولوی، حافظ و سعدی را با زیبایی تمام بنویسیم؛ به ویژه غزل ها را. چون خودِ 
فرم خط نستعلیق، غزل وار است، اما پرسش من این بود که آیا همین خط می تواند برای 
اشعار فروغ، شاملو، سهراب یا اخوان هم پاسخگو باشد؟ بله، می شود با نستعلیق نوشت، اما 

آیا ظرفیت تصویری معاصر را هم دارد؟ پاسخ این بود که نه؛ کافی نیست.
خطی تازه برای شعر معاصر ساختم

در واقع از همین پرسش به ایده ی ساختِ خطی تازه برای شعر معاصر رسیدید؟
حقیقی: دقیقاً. از همان جا تلاش کردم نوعی دیگر از نوشتار را برای شعر معاصر تجربه کنم. 
خطی که هم از نظر بصری پاسخگوی زبان امروز باشد و هم به معنا وفادار بماند. وقتی 
عمیق تر وارد این مسیر شدم، متوجه شدم که کل خوشنویسی فارسی از گذشته تا امروز، 
درگیر کشف زیبایی شناسی خط بوده است، اما من می خواستم از جایگاه یک نقاش به این 
ماجرا نگاه کنم؛ با پرسشی مشابه پرسش یک شاعر: »چگونه می توان با فرم، معنا آفرید؟«

در مکتب سقاخانه، برخی از دوستان نقاش سعی کردند به همین نوع پیوند میان متن و 
تصویر برسند، اما بسیاری از آن آثار، بیشتر به فرم توجه داشتند و معنا کمتر مورد توجه 

بود. من در کارم می خواستم معنا را نیز حفظ کنم.
چه عناصری از خوشنویسی فارسی برایتان جذاب تر بودند که وارد زبان بصری شما شدند؟

حقیقی: نکته هایی در خط فارسی وجود دارد که ظرفیت تصویری بسیار بالایی دارند. مثلًا 
کشیده های الف، نقطه ها، شین های شکسته نستعلیق، یا سرکج های کاف و لام. ما زبانی 

داریم که در آن نقطه، بیش از هر زبان دیگری، نقش ایفا می کند.
وقتی شاعر می نویسد: »ای شط شیرین پرشوکت من...« آن همه نقطه در واژه ها، فقط بار 
معنا ندارند، بلکه ظرفیت تصویری دارند. همین طور کشیده ها، شکل قرارگیری حروف، بالا 

و پایین رفتن ها. هیچ زبان نوشتاری دیگری چنین پتانسیل فرمی ندارد.
برنا: این تجربه فقط در نوشتار ماند یا به ابزار های دیجیتال هم رسید؟

حقیقی: اول با قلم و کاغذ شروع کردم. تجربه هایی داشتم که روی کاغذ می نوشتم، بعد 
اسکن و در نرم افزار پردازشش می کردم. بعد ها مستقیم در نرم افزار نوشتم. در همین 
نمایشگاه اخیر، نوشتار کاملًا آزاد است. همه اینها در ادامه یک مسیر برای کشف ظرفیت 
بصری شعر معاصر بوده است. در این نمایشگاه، ما با اشعاری از دوره های مختلف روبه رو 
هستیم. از فروغ و سهراب گرفته تا سعدی. به نظر می رسد در انتخاب شعرها، هم به ادبیات 
کلاسیک توجه شده و هم به شعر نو. می خواهم بدانم در فرآیند خلق این آثار، ابتدا شعر 

انتخاب می شد یا نقاشی؟
حقیقی: در این مجموعه، ابتدا نقاشی کردم. تمرکزم بر یافتن ترکیب های رنگی بود. بعد 

سراغ شعری رفتم که بتواند با فضای آن نقاشی گفت و گو کند.
خط فارسی، زبان نقطه ها و کشیده هاست

یعنی شعر ها در ادامه ی نقاشی آمدند و مکمل معنایی آن شدند؟
حقیقی: بله. در واقع، شعر ها در ادامه همان روندی انتخاب شدند که در خط نگاری هایم 
دنبال می کردم. برای من، واژه ها فقط حامل معنا نیستند، بلکه فرم و موسیقی هم دارند. 
شکل کلمه ها، واج آرایی شان، کشیده ها، نقطه ها... همه برایم اهمیت دارند. حتی ریتم 
کلمات برایم مهم است. آیا این ریتم، در فرم بصری نقاشی هم تأثیر گذاشته؟ مثلًا اگر شعر 
سعدی باشد، کارتان به سمت کلاسیک تر شدن رفته؟ یا اگر شعر سهراب باشد، ریتم و 

تصویر مدرن تری پیدا کرده؟
حقیقی: نه. من آدم معاصر هستم و نقاشی ام باید در بستر امروز اتفاق بیفتد. اگر اینگونه 

نگاه می کردم برای مثال با شعر سعدی باید مینیاتور می کشیدم.
نقاش حرف نمی زند

در آثار شما رنگ ها پرانرژی و گرم اند، اما هم زمان، چیزی در پسِ آنها پنهان است. حسی از 
نوعی درون گرایی یا شاید تلخی آرام. من چشم های شما را در این نقاشی ها نمی بینم؛ گویی 

چیزی را نمی خواهید مستقیماً بیان کنید. آیا این برداشت من درست است؟
حقیقی: مخاطب آزاد است هرطور بخواهد برداشت کند. نقاش که حرف نمی زند.

ولی برای خودتان چطور؟ آن هیجان رنگ ها بازتاب یک حس درونی است؟ مثلًا بی قراری، 
شادی، غم؟

حقیقی: ممکن است غمگین بوده باشم، یا شادمان، یا پریشان. مهم نیست. من به نقاشی 
پناه بردم و کارم را انجام دادم. گاهی در شب های تنهایی، گاهی در روز های خلوت. حالا 
مخاطب می آید و یا در این ضیافت رنگ شریک می شود یا نمی شود. یا معنا را می بیند، یا 

در پی معنای پنهان می گردد. من دخالتی در تفسیر ها نمی کنم.
تنها اعتیادم کتاب خواندن است

به قول بارگاس یوسا: »ادبیات خوراک جان های ناخرسند و عاصی است. خوراک کسانی 
است که چیز های بیشتری از زندگی می خواهند...« در زیست ابراهیم حقیقی هم ادبیات 

چنین نقشی داشته؟
حقیقی: ادبیات همیشه در زندگی من جایگاه ویژه ای داشته. از کودکی اهل کتاب خواندن 

بودم. از هشت سالگی شروع کردم به خواندن و این تنها اعتیادی است که دارم.
شاعر های مورد علاقه تان در میان شاعران معاصر چه کسانی هستند؟

حقیقی: قطعاً شاملو، اخوان و فروغ. سهراب کمتر، اما گاه به گاه. در لحظاتی که نیاز به تأمل 
دارم، همیشه به غزلیات شمس و حافظ پناه می برم.

شما با هنرمندان بسیاری در حوزه های مختلف همراه بودید؛ از طراحی گرافیک تا سینما 
و نقاشی. دوستانی مانند آیدین آغداشلو، علی اکبر صادقی، مرتضی ممیز، فرشید مثقالی و 

محمد احصایی. کدام یک بر کارتان بیش از دیگران تأثیر گذاشته؟
حقیقی: اگر هنرمندی جهان خودش را پیدا می کند. اما بدون شک این دوستی ها برای من 
منبع یادگیری بودند. من از مرتضی ممیز، فرشید مثقالی، آیدین آغداشلو، محمد احصایی... 
چیز هایی آموختم. ما همه بر شانه های معلمان مان ایستاده ایم. اگر قدی بلند کرده ایم، 
به خاطر قامت بلند آنهاست. در صفحه مجازی تان دیدم که تصاویری از آثار پیکاسو، رنه 
ماگریت، فریدا کالو و دیگران منتشر کرده اید. این انتخاب ها سلیقه ی شما را نشان می دهند 

یا پروژه خاصی در کار بود؟
حقیقی: آنها مربوط به دوران کرونا بودند. من روی آثار نقاشی تمام دوره ها، از قرون وسطا 
تا مدرن، ماسک زدم؛ با این شوخی که مبادا کرونا بگیرند! همه شان در صف واکسن بودند.

شاید روزی راننده اسنپ شوم اما نقاشی را کنار نمی گذارم
شما علاوه بر نقاشی، در طراحی پوستر، جلد کتاب، طراحی صحنه، معماری، گرافیک و 
عکاسی هم فعال بوده اید. با این همه تنوع، در کدام قالب خودِ واقعی تان را بیشتر می بینید؟

حقیقی: شغل من گرافیک بوده؛ معیشتم از گرافیک گذشته و می گذرد، اما وقتی خلوتی 
دست می دهد، یا نیازی درونی سر برمی آورد، پناه می برم به نقاشی. اگر ناچار شوم، شاید 

روزی راننده اسنپ هم بشوم ولی در تمام این موقعیت ها نقاشی را کنار نمی گذارم.
در پایان، اگر نکته ای هست که در این گفت و گو از قلم افتاده و مایلید اضافه 

کنید، بفرمایید.
حقیقی: من معمولاً برای گفتن حرفی پیش قدم نمی شوم. شما وادارم کردید که صحبت 

کنم.
اجبار قشنگی بود!

حقیقی: از حالا به بعد، فقط جلوی وکیلم حرف می زنم!
نقاشی موسیقی هم گوش  است. هنگام  و موسیقی  ریتم  از  پر  نقاشی ها  این 

می دهید؟
حقیقی: بله، ویوالدی گوش می دهم و این سلیقه شخصی من است.

ابراهیم حقیقی :

ما همه بر شانه های معلمان مان ایستاده ایم
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فرهنگیان/ آموزش یکی از مؤلفه های حقوق انسانی است که به عنوان یکی از عوامل 
تأثیر گذار توسعه اقتصادی، اجتماعی و رشد فردی شناخته می شود. به طور کلی 
مطالعات نشان داده است که افزایش سالهای تحصیل با سلامتی بیشتر، کاهش مرگ 
و میر مادران و کودکان، کاهش مرگ و میر ناشی از بلایا، کاهش منازعات و جنگ، 
افزایش مشارکت مدنی و ..... همراه است. همچنین آموزش به رشد سرمایه انسانی و 
نیز کاهش فقر و نابرابری و شکستن چرخه فقر منجر می شود که یکی از مؤلفه های 

اساسی رشد اقتصادی کشورها است.
به گزارش ایسنا، پژوهشهای بسیاری در حوزه مسئله فقر آموزشی و فقر یادگیری در 
اقتصاد و جامعه شناسی درباره معضلات کاهش فرصتهای اقتصادی و طرد از بازار کار، 

کاهش تحرک اجتماعی و افزایش نابرابریهای اجتماعی صورت گرفته است.
»آموزش« یکی از شاخص های اصلی سنجش فقر چند بعدی

 کودکان در جهان
از سوی دیگر، آموزش در کنار سلامت و استانداردهای زندگی )دسترسی به مسکن، 
آب، برق و ...( یکی از شاخص های اصلی فقر چند بعدی کودکان در جهان است که با 
دو سنجه سالهای تحصیل و حضور در مدرسه ارزیابی می شود. به طور مثال در جنوب 
آسیا حدود ۳۲.۳ میلیون )۸۸.۰ درصد( از کودکان خارج از مدرسه، در خانوارهای 
درگیر فقر درآمدی و فقر چند بعدی زندگی می کنند و یک نفر از هر چهار دانش 
آموز در خانواده هایی زندگی می کنند که هیچ بزرگ سالی سال ششم ابتدایی را به 

پایان نرسانده است.
در کشورهای عربی حوزه خلیج فارس پیش از کرونا ۱۵ میلیون کودک از تحصیل 
بازمانده بودند و ۱۰ میلیون کودک نیز به دلیل فقر، جنگ و زیر ساختهای ناکافی 
آموزشی در معرض خطر ترک تحصیل قرار داشتند که با وجود پیشرفتهای چشمگیر 
این کشورها، همچنان فقدان آموزش یکی از تأثیرگذارترین مؤلفه ها در فقر چند بعدی 

کشورهای عربی است. 
۲۵۰ میلیون کودک و نوجوان در جهان به مدرسه نمی روند

در مقطع دبستان از هر ۱۰ کودک در جهان یک نفر به مدرسه نمی رود
طبق گزارش یونسکو )۲۰۲۳( ۲۵۰ میلیون کودک و نوجوان در جهان به مدرسه 
نمی روند که ۱۶ درصد از جمعیت کودکان و نوجوانان را تشکیل می دهند. در مقطع 
دبستان از هر ۱۰ کودک در جهان یک نفر به مدرسه نمی رود. این آمار در منطقه 
شمال آفریقا و غرب آسیا در تمام مقاطع تحصیلی ۱۲٫۲ درصد و نزدیک به ۱۵ 
میلیون نفر بوده است و نزدیک به ۱۰ درصد کودکان )حدود ۶ میلیون( به دبستان 

نمی روند.
روند کاهشی هزینه  دولت ها برای آموزش از تولید ناخالص داخلی در جهان

کاهش مخارج دولت در آموزش و تاثیر منفی آن بر دسترسی و کیفیت آموزش 
هزینه های دولتی برای آموزش به عنوان درصدی از تولید ناخالص داخلی در جهان 
از سال ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۲ تغییر کرده و روند کاهشی را نشان می دهد که بیانگر کاهش 
سرمایه گذاری کشورها در آموزش است. درصد هزینه های آموزش از میانگین تولید 
ناخالص داخلی جهانی در حدود ۴ درصد در نوسان است؛ اما از سال ۲۰۲۰ کاهش 

چشمگیری در درصد هزینه ها مشاهده می شود؛ به طوری که از حدود ۴.۳ درصد در 
سال ۲۰۲۰ به حدود ۳.۷ درصد در سال ۲۰۲۲ کاهش می یابد. این کاهش مخارج 
دولت در آموزش می تواند منجر به تأثیرات منفی بر دسترسی به آموزش و کاهش 

کیفیت آموزش شود.
افزایش فقر یادگیری 

جدای از حضور در مدرسه و هزینه های دولت در آموزش عمومی، مسئله یادگیری نیز 
حائز اهمیت است. از هر ۱۰ دانش آموز در کشورهای با درآمد متوسط و پایین، تقریباً 
۶ نفر دچار فقر یادگیری هستند که نشان می دهد حداقل مهارت های سواد خواندن 

را کسب نکرده اند؛ اما این واقعیت بعد از همه گیری کرونا در جهان تشدید یافت.
۷۰ درصد کودکان ۱۰ ساله کشورهای با درآمد متوسط و پایین قادر به درک متن 

ساده نیستند
افت بیشتر یادگیری در دوره کرونا

فقر یادگیری در کشورهای با درآمد متوسط و پایین به یک سوم افزایش داشته است 
به طوری که به طور تخمینی ۷۰ درصد از کودکان ۱۰ ساله در این کشورها قادر به 
درک متن ساده نیستند. این نرخ قبل از کرونا ۵۷ درصد بود اما اکنون این بحران 

جدی تر شده است. 
تعطیلی مدارس و نابرابری در دسترسی به منابع یادگیری در دوره کرونا منجر به افت 
بیشتر یادگیری شد و کودکانی که در گروه های محروم جامعه قرار داشتند با افت 
بیشتری مواجه شدند. به گزارش بانک جهانی این نسل از کودکان بدون مهارتهای 
پایه ای قوی بعید است در آینده بتوانند مهارتهای فنی و سطح بالایی را که نیاز بازار 
کار است کسب کنند. بر این اساس سازمانهای بین المللی بر تعهدهای سیاسی ملی 
برای بازیابی و تسریع یادگیری تأکید دارند و شکل گیری ائتلافهایی فراتر از آموزش 

و پرورش بین خانواده ها، معلمان، جامعه مدنی و وزارتخانه ها را برای تسریع یادگیری 
ضروری می دانند. یکی از مهمترین اقدامات در این راستا ارزیابی یادگیری و آموزش 

کودکان است تا بتوان برای آن برنامه ریزی مبتنی بر شواهد داشت. 
کودکان خانواده های با درآمد پایین آمادگی کمتری برای تحصیل در مدرسه دارند

زمینه های خانوادگی و فقر درآمدی همچنین یکی از عوامل مؤثر بر فقر آموزشی 
است. به عبارت دیگر، درآمد خانواده یکی از متغیرهای اصلی در موضوع دستاوردهای 
آموزشی است. چنان که تحقیقات نیز نشان می دهد کودکانی که از خانواده های با 
درآمد پایین هستند نسبت به کودکانی که از خانواده های مرفه هستند آمادگی کمتری 

برای تحصیل در مدرسه دارند.
در واقع فقر از طریق سلامتی، محیط خانه، مدرسه و محله باعث کاهش آمادگی 
تحصیلی کودکان می شود. همچنین کودکان در خانواده های با درآمد پایین نسبت به 
کودکان خانواده های با درآمد بالا، یادگیری کمتری در سواد آموزی مهارتهای ارتباطی 

دانش ریاضی، بازی با دیگر کودکان و توانایی تمرکز و مهارت دارند.
اکثر دانش آموزان با آمادگی تحصیلی کمتر اغلب 

در محله های پرخطر و فقیر هستند
آموزش از اهرم های شکستن چرخه فقر بین نسلی

از سوی دیگر مدارسی که اکثریت دانش آموزان با آمادگی تحصیلی کمتری دارند اغلب 
در محله های پرخطر و فقیر هستند. به طور کلی شواهد نشان می دهد که کودکان 
خانواده های فقیر به لحاظ رفتاری و شناختی در مدرسه ضعیف تر هستند و متأسفانه 

مدارس در موقعیتی نیستند که این شکاف را پر کنند.
با توجه به این عوامل آموزش به عنوان یکی از اهرم های شکستن چرخه فقر بین نسلی 

دارای اهمیت است و باید برای دسترسی همگان به آموزش با کیفیت تلاش کرد.

وضعیت »فقر یادگیری« دانش آموزان کشورهای با درآمد متوسط و پایین

مهر/  سرهنگ رامین پاشایی رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس فتا 
از سال ۹۷ فروش سوالات  بیان داشت:  نهایی  امتحانات  از  درباره سوءاستفاده 
کنکور و سوالات نهایی باب شده و به یکی از تقویم ها عملیاتی ثابت پلیس فتا 

تبدیل شده است.
وی با اشاره به پرونده های مشابه این حوزه گفت: ترفند کلاهبرداران در حوزه 
کنکور به این شکل است که از نام و اعتبار اشخاصی از سازمان سنجش و وزارت 
آموزش و پرورش معرفی می کنند. در این کلاهبرداری که تقریباً ۸۰ درصد را 
شامل می شود به این صورت است که برای دریافت سوالات، پول با مبلغی بین 
۵ تا ۱۰۰ میلیون به حساب کلاهبردار واریز می شود و حتی گاهاً سکه دریافت 

می کنند.
وی بیان داشت: پس از واریز پول از کلاهبردار دیگر خبری نمی شود و یا سوالات 

ادوار گذشته را با اندک تغییرات گرافیکی در اختیار متقاضی قرار می دهند.
سرهنگ پاشایی در رادیو گفتگو با بیان اینکه کنکور به یک رویداد سیاسی امنیتی 
تبدیل شده اضافه کرد: برخی قصد دارند از داخل و خارج امنیت آن را خدشه 
دار کنند و برای آن افرادی را عجین می کنند تا با ادوات تقلب افزار برای امنیت 

جلسه مشکل ایجاد کنند.
رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس فتا تصریح کرد: تا امروز نه در 
سوالات کنکور و نه در سوالات امتحانات نهایی هیچ سوالی به بیرون نشر پیدا 
نکرده و هر تبلیغی در این زمینه تا ۹۸ درصد دروغ محض است. والدین باید در 

این ایام بر عملکرد سایبری فرزندان خود نظارت کافی داشته باشند.

ایلنا/ دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش گفت: هوش مصنوعی نه فقط به 
عنوان فناوری و ابزار بلکه باید به عنوان بخشی از یک برنامه درسی نیز مطرح باشد.

محمود امانی طهرانی، دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش ۲۹ اردیبهشت ماه 
در نشست خبری هوش مصنوعی و توسعه علوم و فناوری های نوین در آموزش و 
پرورش، اظهار داشت: موضوع هوش مصنوعی در وزارت آموزش و پرورش از باب 
امنیت در حال حاضر مورد توجه قرار گرفته است. استفاده از یک فناوری نوین 
موجب می شود هم معلمین، هم دانش آموزان و هم خانواده ها از آن بهره مند 
شوند تا آموزش جذاب تر، مؤثرتر، گویاتر و به روزتری را دریافت کنند. یعنی اثر 
به کارگیری فناوری های جدید بر یادگیری، موضوعی است که نباید به سادگی از 

کنار آن عبور کرد.
او ادامه داد: اما هوش مصنوعی نه فقط به عنوان بخشی از فناوری و ابزار بلکه به 
عنوان بخشی از یک برنامه درسی نیز باید مطرح باشد. یعنی ما اگر قصد داریم که 
شکاف فناوری بین ایران و جهان اتفاق نیفتد، باید در باشگاه کشورهای صاحب آن 
قرار بگیریم. این کار نیازمند این است که برای جوانان مان، نوجوانان مان و افرادی 
که در این زمینه هوش و استعدادی دارند، زمینه ای فراهم کنیم که با این عرصه 
آشنا شوند و علاقه خود را بیازمایند، استعدادهای آن ها آشکار شود و پرورش یابد، 
تا بتوانند ایفای نقش کنند. وی تاکید کرد: جوانان ایرانی در عرصه های متعدد، 
هوش و استعداد خود را همیشه آشکار کرده اند و در عرصه علوم مربوط به کامپیوتر 
نیز همواره این پیشتازی در میان جوانان ایران وجود داشته است. ما باید به صورت 
نظام مند برای شناسایی و پرورش استعدادهای جوان کشور برنامه ای داشته باشیم.

او خاطرنشان کرد: باید در نظر داشت که فضای حاکم بر این کار، فضای انفرادی 
یک دستگاه نیست؛ بلکه فضایی است که باید دستگاه ها دست به دست هم دهند 
و به کمک هم بیایند. این موضوع توسط وزیر محترم آموزش و پرورش به شورای 
عالی آموزش و پرورش سپرده شد تا در این زمینه اقدامی کنیم. در این راستا شورا، 

یک کارگروه تشکیل داد.خروجی کارگروه »سند هوش مصنوعی« بود.

ویستا/  استاد علوم ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی، سواد رسانه ای را به معنای 
گفتن، شنیدن و بالا بردن قدرت انتقاد ارزیابی کرد و گفت: در این مسیر، نیاز داریم 

بدانیم فناوری چگونه می تواند ابزار همدلی شود نه انزوا.
هادی خانیکی در نشست تخصصی »ارتباطات در تلاقی فرهنگ و فناوری« که به 
میزبانی دانشگاه علامه طباطبایی ترتیب یافته بود، گفت: ایران امروز در شرایط خیلی 
مطلوبی قرار ندارد، ما در شرایطی هستیم که در برخی مکان ها بسیاری تنگناها و 
محدودیت هایی که برای ایران بوده وضعیت ایران را از سطح چالش به فاجعه رسانده 
نیست و کمک می کند در اصلاح  پایان کار  فاجعه  و  بحران  این چالش،  اما  است 

روندهایی که تا کنون به کار بسته ایم و از آنها بهره مند شده ایم تجدیدنظر کنیم.
وی بیان کرد: جنبه اصلی ارتباطات از هر جهت، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی فرهنگی 
است و ارتباطات در کانون فرهنگ قرار می گیرد. ارتباطات قدرت این را دارد که وضعیت 
همگرایی و همراهی را به وجود بیاورد. این استاد دانشگاه گفت: یکی از ویژگی های 
مهم ارتباطات این است که راه حل ارائه می دهد. در حل مساله فرهنگ توجه به مقوله 

ارتباطات اهمیت دارد، ارتباطات سنتی مبتنی بر معنا و نهادهای فرهنگی است.
وی ارتباطات را به ستون فقرات توسعه فرهنگی و گفت وگو بین دو نماد دانشگاه و 
دستگاه اجرایی، تشبیه کرد و گفت: ارتباطات، در واقع شروعی برای همکاری دولت 
و بخش های مختلف اجرایی است. خانیکی گفت: موقعیتی که اکنون ما با آن مواجه 
هستیم خطیر است و نه گذشته، پایدار است نه آینده ما را در برمی گیرد. ارتباطات، 
زبان مشترک برای فهم و حل مساله است. ارتباطات، محل طرح سوال های مشترک در 
آکادمی، دستگاه اجرایی و غیره است و اینکه چطور می توانیم بر موقعیت بحرانی شکل 
گرفته غلبه کنیم و چطور می توانیم بر این بحران سرمایه اجتماعی که شکل گرفته 
غلبه کنیم. این صاحبنظر علوم ارتباطات گفت: هرگاه سواد رسانه ای تعریف کردیم 

گویی می خواهیم دیگران را بیاموزیم که بفهمند حرف ما درست است.
خانیکی تصریح کرد: سواد رسانه ای یعنی گفتن، شنیدن و قدرت نقد کردن را بالا ببریم 
و دیگر بازگشت به گذشته کافی است و همانطور که غرق شدن در فناوری لازم نیست، 
نیاز داریم بدانیم فناوری چگونه می تواند ابزار همدلی شود نه انزوا؟ و چطور می توانیم 

این فرصت های پیش آمده را فعلیت بدهیم.
استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: می توانیم در حوزه های مختلف به ارتباطات 
اینکه  الهیات. به نظر من برای  بپردازیم؛ در حقوق، زبان شناسی، حقوق، فلسفه و 
فرصت ها به نتیجه برسد ارتباطات، ستون فقرات توسعه فرهنگی است و سخن گفتن 
میان علوم انسانی و فناوری است و موضعی است که بیشتر می تواند فناوری را تفسیر 

کند و بین جامعه، علم و سیاستگذاری پیوند ایجاد کند.

رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس فتا :
سوالات کنکور و امتحانات نهایی

 لو نرفته است

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش:
»هوش مصنوعی«

 باید در برنامه درسی لحاظ شود

استاد علوم ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی:
تحول در مدرسه سازی نباید صرفاً به احداث 

فیزیکی محدود شود

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

خبرآنلاین/  احمد محمودزاده؛ رئیس سازمان مدارس غیردولتی وزارت آموزش و پرورش 
و در پاسخ به این پرسش که »بسیاری از خانواده هایی که فرزندشان در مدارس غیردولتی 
تحصیل می کند، معتقدند از مکانیزم و پارامترهای تعیین شهریه این مدارس بی اطلاع اند 
و رضایت خانواده ها از خدمات آموزشی و پرورشی ارائه شده در مدرسه و نظرات آنها در 
اینباره در تعیین شهریه ملاک نیست« اظهار کرد: بحث الگوی تعیین شهریه، بر اساس 
ماده ۱۵ قانون تأسیس مدارس غیردولتی، هر ساله در دستور کار شورای نظارت بر مدارس 
غیردولتی وزارت آموزش و پرورش قرار دارد. در این شورا، علاوه بر برخی از معاونان آموزش 
و پرورش، نمایندگانی از دستگاه هایی خارج از این وزارتخانه نیز حضور دارند از جمله 

سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد.
وی افزود: هر سال باید الگوی تعیین شهریه داشته باشیم و مشخص کنیم نرخ مدرسه 
برای برنامه درسی، فوق برنامه، خدمات آموزشگاهی و خدمات جانبی مانند سرویس، لباس 
فرم و غذا چقدر است. بخشی از شهریه نیز متأثر از عوامل خارج از آموزش و پرورش است 

مانند نرخ اجاره فضا.
اثر اجاره فضا بر افزایش نرخ شهریه

رئیس سازمان مدارس غیردولتی گفت: از سوی دیگر بخشی از حمایت ها که باید از مدارس 
غیردولتی انجام شود به دلیل محدودیت مالی انجام نمی شود. ماده ۱۰ قانون تأسیس 
مدارس غیردولتی تصریح کرده است که باید بانک مرکزی ۳۵ تا ۵۰ درصد نیاز مؤسس 
را تأمین کند تا برای کیفیت بخشی هزینه شود. چون این اتفاق نمی افتد، تأثیر خود را بر 
شهریه می گذارد. اگر این حمایت ها انجام می شد، دیگر مدارس استیجاری نداشتیم و چون 

اکنون استیجاری هستند، اثر آن بر شهریه نمایان است.
محمودزاده درباره مهمترین تفاوت بین مدارس دولتی و غیردولتی گفت: مهم ترین تفاوت 
مدارس دولتی و غیردولتی در سبک و سیاق آموزش، کیفیت و شرایط فضای آموزشی، 
فعالیت های مکمل و فوق برنامه است البته همه نوع مدرسه ای داریم مدرسه ای که کیفیت 
خیلی خوبی دارد، مدرسه ای که فوق برنامه بسیار مناسبی ارائه می دهد و مدارسی که 
ندارند جز کلاس های خلوت. رئیس سازمان مدارس  با مدارس دولتی  تفاوت چندانی 
غیردولتی عنوان کرد: اکنون ۲۷۶۵ مدرسه غیردولتی در استان تهران فعالیت می کنند که 
همه آن ها شهریه بالا دریافت نمی کنند. برخی از این مدارس هستند که شهریه های بالا 

می گیرند، اما این موضوع در مورد همه مدارس صدق نمی کند.
وی بیان کرد: الگوی شهریه همه ساله بر اساس آیتم های مربوط به ماده ۱۵ تنظیم می شود 

و پس از تأیید وزیر آموزش و پرورش به استان ها ابلاغ خواهد شد. خوشبختانه امسال این 
فرآیند تا حدودی تسریع شد به طوری که در تاریخ ۱۲ اسفند ۱۴۰۳ ابلاغیه الگوی تعیین 
شهریه مدارس و مراکز غیردولتی برای سال تحصیلی ۱۴۰۵-۱۴۰۴ به همه استان ها اعلام 
شد. وی افزود: الگوی تعیین شهریه دارای ۷ آیتم است از جمله این آیتم ها، دوره تحصیلی 
است، زیرا منابع مالی مورد نیاز برای هر دوره تحصیلی متفاوت است. به عنوان مثال یک 
هنرستان نیاز به امکانات و تجهیزات بیشتری دارد در حالی که مدارس ابتدایی نیاز چندانی 

به تجهیزات تخصصی ندارند و در نتیجه شهریه آن ها نیز متفاوت خواهد بود.
۱۵۰ آیتم آموزشی و پرورشی برای تعیین شهریه

محمودزاده ادامه داد: سطح آموزشی و پرورشی که خود شامل ۱۵۰ آیتم است، کیفیت 
آموزشی و تربیتی مدرسه را نشان می دهد. همچنین، برنامه سال تحصیلی در قالب برنامه 
درسی ملی و فوق برنامه ها مدنظر قرار می گیرد. این فوق برنامه ها در دوره های مختلف 
تحصیلی متفاوت هستند. مثلًا در دوره ابتدایی ۱۲ ساعت و در متوسطه اول ۱۷ ساعت 
است. وی گفت: آیتم دیگر، فضای فیزیکی و تجهیزاتی و شرایط منطقه ای است. اجاره بهای 
مدارس در تهران با اجاره در شهرستان ها متفاوت است و باید شهریه ها متناسب با این 
تفاوت ها باشد تا بتواند کفاف هزینه ها را بدهد. موضوع بعدی نرخ تورم رسمی کشور است. 
در آینده نیز بحث رتبه بندی مدارس را خواهیم داشت که بر اساس آن شهریه ها ابلاغ 
خواهد شد. محمودزاده تأکید کرد: البته عواملی خارج از آموزش و پرورش نیز بر این 
موضوع تأثیرگذارند که ما در تلاشیم اثرات آن را کاهش دهیم. از جمله بندهای حمایتی در 
قانون مدارس غیردولتی که اگر در دولت ها اجرایی می شد، امکان مدیریت شهریه با ارقام 
پایین تر وجود داشت. این موارد شامل مواد ۱۰، ۱۳ و ۲۵ قانون هستند که دولت، وزارت 
آموزش و پرورش، بانک مرکزی و سازمان تأمین اجتماعی مکلف به حمایت از مدارس 
به ویژه مدارس با شهریه پایین هستند، اما چون این حمایت ها انجام نمی شود، شهریه ها 

تحت تأثیر قرار می گیرند.
بار حقوق و بیمه معلمان هم بر دوش شهریه

وی افزود: در گذشته معلمان مدارس غیردولتی تحت قانون کار فعالیت می کردند. ما این 
وضعیت را بازنگری کردیم و پیشنهاد دادیم معلمان با ۳۰ ساعت کار، حقوق و بیمه کامل 
دریافت کنند. این موضوع نیز هزینه بر است و باید بخشی از آن توسط دولت حمایت 
شود و بخشی نیز در شهریه دیده شود. محمودزاده گفت: در کنار این موضوع، به دنبال 
واقعی سازی شهریه ها هستیم و تخلفاتی که به دلیل غیرواقعی بودن شهریه ها در برخی 

مدارس رخ می دهد را مدیریت می کنیم تا در سال تحصیلی جدید مشکلی نداشته باشیم.
۱۴ میلیون کف شهریه

وی ادامه داد: بررسی کردیم که برخی شهریه ها در تهران بسیار پایین است، بنابراین 
تصمیم به ترمیم شهریه و افزایش کف شهریه گرفتیم. این اقدام برای اجرای طرح ۳۰ 
ساعته شدن معلمان و ارتقاء کیفیت آموزشی ضروری است. کف شهریه در چهار سطح 
تعیین شده و کمترین آن ۱۴ میلیون تومان است. حدود ۷۰ درصد مدارس غیردولتی 
کشور کمتر از ۳۰ میلیون تومان شهریه دریافت می کنند که این آمار برای کل کشور است 
و نه فقط تهران. رئیس سازمان مدارس غیردولتی با تأکید بر تلاش برای متناسب سازی 
شهریه مدارس غیردولتی گفت: توازن شهریه را محقق کردیم به این معنا که مدارسی که 
از نظر هفت شاخص تعیین شهریه مشابه هستند، شهریه هایشان نیز متناسب و مشابه 

یکدیگر شده است.
کنترل شهریه های بالا در تهران

وی افزود: اقدام دیگر ما کنترل شهریه های بالاست که عمدتاً در تهران موضوعیت دارد. 
همچنین افزایش کف شهریه را نیز در دستور کار قرار دادیم؛ یعنی میزان حداقلی شهریه 
برای همه مدارس در سطوح مختلف در نظر گرفته شده است که امسال در چهار سطح 

اعلام شد.
تفکیک شهریه مدارس غیردولتی برای ایجاد شفافیت

رئیس سازمان مدارس غیردولتی با تأکید بر لزوم تفکیک و شفاف سازی اجزای شهریه 
مدارس غیردولتی گفت: تفکیک شهریه که شاید مدنظر خانواده هاست، به طور جدی 
پیگیری می شود. خانواده ای که فرزند خود را در یک مدرسه غیردولتی ثبت نام می کند باید 
بداند که هزینه هایی مانند لباس فرم، سرویس ایاب وذهاب، میان وعده یا غذاهایی که در 

مدرسه ارائه می شود، جزء شهریه مصوب مدرسه نیست.
وی افزود: این خدمات جنبی بر اساس مصوبات انجمن اولیا و مربیان هر مدرسه تعریف 
می شوند و باید در حد متعارف و متناسب با قیمت واقعی ارائه شوند. نظارت بر این موارد 
نیز از سوی ما انجام می شود و حتماً انجمن اولیا و مربیان باید برای این هزینه ها مصوبه 

داشته باشد.
فعالیت های آموزشگاهی جدا از شهریه

محمودزاده همچنین به موضوع فعالیت های آموزشگاهی اشاره کرد و گفت: شفافیت در 
شهریه مربوط به فعالیت های آموزشگاهی نیز مدنظر ماست. این قبیل فعالیت ها جزو 
شهریه مدارس غیردولتی محسوب نمی شوند. به طور مثال، اگر مدرسه ای کلاس آموزش 
زبان برگزار می کند یا با موسسه ای دارای مجوز آموزش زبان قرارداد بسته است، یا خود 
مدرسه مجوز آموزشگاه دارد، این هزینه ها تحت عنوان شهریه آموزشگاهی تعریف می شود 

و خارج از شهریه مصوب مدرسه است.

رئیس سازمان مدارس غیردولتی :

توضیحات رئیس سازمان مدارس غیردولتی درباره شهریه جدید مدارس

آموزش

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۸۴۳۸ مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۲۲ به کلاسه شمشاره ۴۰۷۷-۱۴۰۳ و ۴۰۷۸-۱۴۰۳ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان 
۱-آرزو تنهایی فرزند محرم بشماره شناسنامه ۱۳۹ صادره از خرمدره ۲-جواد محمدی فرزند صفدر بشماره شناسنامه ۲۹ صادره از خرمدره در 
ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۶۵۰۹/۲۳ متر مربع پلاک ۵۰۱ فرعی از ۶۹ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)صائین قلعه جاده قدیم 
پیرسقا مزرعه سوسن بر( خریداری از مالک رسمی)کلیه مالکین مشاعی( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۱۶*تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۳۱

 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای / خانم حسین بهرامی فرزند عزیزاله نسبت به ششدانگ یک قطعه چهار 
دیواری مسکونی به مساحت ۴۹/۲۵ مترمربع تحت پلاک  ۴۱ فرعی از  ۱۹۶۶۶ اصلی روستای دواسب بخش ۷ زنجان خریداری از 
شرکت تعاونی مسکن کارکنان اداره امور اقتصادی استان زنجان محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقررطبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۱۶* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۳۱

 برابر رای هیات قانون صدرالاشاره تصرفات مالکانه آقای / خانم محمدصاحبی فرزند رحیم نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت ۲۰۲۷/۵۲ مترمربع تحت پلاک  ۱۵۰ فرعی از  ۱۱ اصلی روستای سلمانلو بخش ۷ زنجان خریداری از آقای 
سیدجلال حمیدی محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.

بدیهي است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت مقررطبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۱۶* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۳۱

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک   

سعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجانسعید حسنی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک زنجان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۴۱۵۳۰ مورخه ۱۴۰۳/۱۲/۱۵ کلاسه شماره ۱۴۰۳۱۱۴۴۲۷۰۰۲۰۰۴۷۲۰ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهرام 
جمالی فرزند محمد حسین بشماره شناسنامه ۴۸۳۵ صادره از ابهر در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۷۹۱/۹۳ متر مربع پلاک 
۱۹۵۰ فرعی از ۱۲۲ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)اراضی شناط(خریداری از مالک رسمی)خود متقاضی و ابراهیم صادقی(محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۱۶* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۳۱



چهار    شنبه  ۳۱  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۵۵ روز��

ایسکانیوز/ محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا با بیان  این که پرونده بابک زنجانی شفاف 
نیست گفت: در ماجرای خرید شرکت سایپا، زنجانی  با لحنی قلدرمآبانه می گوید اگر 
کسی ۲ میلیارد دلار نقد دارد، وارد شود. سوال اینجاست؛ فردی که سوابق مالی و قضایی 

او از سال ۹۲ تاکنون در دسترس است، این ۲ میلیارد دلار را از کجا آورده است؟
بابک زنجانی سرمایه گذار جنجالی سال های اخیر ایران که تا چندوقت پیش در انتظار 

طناب دار بود اکنون به  دنبال خرید شرکت خودروسازی سایپا است.
هنوز مهر قرارداد بحث برانگیز زنجانی با وزارت راه و شهرسازی دولت چهاردهم خشک 
نشده  که وی در توئیتی خبر از ورود خود به صنعت خودروسازی داد. زنجانی نوشت:»در 
سال سرمایه گذاری برای رونق تولید باید فعالان اقتصادی علاوه بر تخصص منابع مالی 
تازه به سیستم بانکی کشور تزریق کنند تا به کشور و مردم کمک شود. کارگاه های زیر 
پله ای که اسم خودروسازی را یدک می کشند و با زد و بند و یا گرفتن وام سر پا هستند، 
برنامه کلیشه ای دارند و همان ره ۴۰ ساله گذشته را می روند که اقتصاد مردم را زمین گیر 

کردند.«
این میلیاردر پرحاشیه در توئیتی رقیبان خود در خرید سایپا را نیز به چالش کشید و 
نوشت:»ایجاد کنسرسیوم های پفکی و لب و دهنی که با پول دولت در بانک ها میخان 
سهام دولت را بخرن بیشتر یک شوی تبلیغاتی است . برای رقابت در خرید سهام سایپا 
باید بیش از دومیلیارد دلار پول نقد رو کرد چون تصور خرید سهام یک میلیاردی در 

رقابت کارساز نمیشه بنابراین وقت شان  را با ایجاد کنسرسیوم سازی  نگیرند.«
بابک زنجانی، چهره جنجالی سال های اخیر اقتصاد ایران، که تا چند سال پیش نامش با 
عنوان »مفسد اقتصادی« گره خورده بود، امروز مدعی است که می خواهد در خط مقدم 

اقتصاد کشور ـ به ویژه در بخش خصوصی ـ حضور پررنگی ایفا کند.
زنجانی در سال ۱۳۹۴ به اتهام افساد فی الارض به اعدام محکوم شد؛ اما در سال ۱۴۰۳ 
حکم اعدام او به طور کلی لغو شد. البته در رأی اولیه دادگاه، قید شده بود که در صورت 

بازگرداندن بدهی ها و اموال وزارت نفت، امکان تجدیدنظر در حکم وجود دارد.
اکنون پس از لغو حکم اعدام، بابک زنجانی در قالب هلدینگ »دات وان« فعالیت اقتصادی 
و  زندان  سابقه  تنها  نه   می رسد  نظر  به  که  به گونه ای  است؛  کرده   آغاز  را  گسترده ای 
حکم اعدام نداشته، بلکه این دستگاه قضایی و افکار عمومی بوده اند که درباره او دچار 
سوءقضاوت شده اند. زنجانی که حالا خود را طلبکار دولت می داند، مدعی شده بخش 
قابل توجهی از اموالش در طول این سال ها ناپدید شده است. وی در توئیتی، وزارت نفت 
را به سرقت اموال شخصی اش متهم کرد و نوشت:»برای بازپس گیری اموال به غارت رفته 
هلدینگ سورینت توسط شرکت ملی نفت ایران به اسم وصول بیت المال، مصمم تر حرکت 
خواهیم کرد. مدیرعامل شرکت ملی نفت مشخص کند این اموال در نبود ما کجا گم شد: 
۱- هواپیمایی انور ایر ترکیه با ۳۹ فروند هواپیما ۲- دفاتر دبی ۳- کارخانه جبل علی 
۴- ویلای دبی ۵- کشتی های ۱۷۰۰ کانتینری ۶- دهکده ساحلی کیش ۷- تهران قدیم 

کیش ۸- هایدروپانیک کیش ۹- مشاهیر قشم و غیره..«
این اظهارات آن قدر سروصدا به پا کرد که وزیر نفت شخصاً به آن واکنش نشان داد و گفت: 
»درباره توئیت ایشان، باید از خودشان سؤال پرسید؛ حتماً خود ایشان به موضوع مشرف 
هستند. آن چه مسلم است، نظر و حکم دستگاه قضایی برای ما فصل الخطاب است و باید 
به آن تمکین کنیم.« شخصیت های مختلفی نیز نسبت به رفتارها و ادعاهای جدید زنجانی 
واکنش تند نشان داده اند. علی مجتهدزاده، حقوقدان نیز در شبکه ایکس نوشت: »منابع 
مالی هنگفت این فعالیت ها را بعد از رد مالش از کجا آورده؟ شرکا و حامیانش که هستند؟ 

و مراحل پیچیده دریافت مجوزهای قانونی فعالیت هایش را چگونه طی کرده است؟«
در میان موج واکنش ها، یاشار سلطانی، فعال رسانه ای، در توئیتی مدعی شد دارایی های 
چیزی  زنجانی  بابک  درباره  هنوز  :»گویا  نوشت  وی  شده اند.  آزاد  زنجانی  تحریم شده 
نمی دانیم. براساس مستندات رسمی دولت آمریکا که مهر محرمانه نمی زنند، صراحتاً 
گفته شده بابک زنجانی و دارایی ۲۰ میلیارد دلاری اش که در سال ۲۰۱۳ تحریم شده 

بود، بعدها از لیست تحریم خارج شده.«
در روزهایی که زمزمه واگذاری ایران خودرو به شرکت کروز در محافل اقتصادی بالا گرفته 
بود، نمایندگان منتسب به جبهه پایداری با تمام توان به میدان آمدند و تلاش کردند 
مانع از این انتقال شوند. اما امروز، در شرایطی که بابک زنجانی ـ چهره ای با گذشته ای 
پرحاشیه و محکومیت سنگین قضایی قصد خرید سهام سایپا را دارد، همان طیف سکوت 
اختیار کرده اند؛ سکوتی معنادار که بیش از هر چیز، ذهن افکار عمومی را به پرسش 

واداشته است.
در ادامه گفتگو ایسکانیوز با علیرضا سلیمی نماینده مجلس شورای اسلامی و عضو هیئت 
رئیسه مجلس و علی اصغر نخعی راد نماینده مجلس و عضو کمیسیون امور داخلی کشور 

و شوراها و محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا را می خوانید:
 محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به فعالیت های اقتصادی بابک زنجانی 
و این که چرا وی مورد توجه قرار گرفته است، گفت: بنده مانند بسیاری از افراد، اطلاعات 
دقیقی درباره جزئیات این ماجرا ندارم. از نظر من بسیار ضروری است که قوه قضائیه و 
نهادهای اجرایی کشور به طور شفاف پاسخ دهند که آیا محکومیت آقای زنجانی به پایان 
رسیده است؟ آیا او دیگر مفسد اقتصادی شناخته نمی شود؟ و اگر احکام قبلی اشتباه 
بوده، امروز در چه مرحله ای قرار داریم؟ این فعال سیاسی افزود: وقتی مدیرعامل شرکت 
نفت اعلام می کند که ما هنوز مطالبات خود را به طور کامل دریافت نکرده ایم، آیا سخن 
نادرستی می گوید؟ به نظر من در پرونده زنجانی حلقه های مفقوده ای وجود دارد که باید 
شفاف سازی شود. مهاجری با اشاره به برخی اظهارات زنجانی اظهار داشت: در ماجرای 
خرید شرکت سایپا، زنجانی با لحنی قلدرمآبانه می گوید اگر کسی ۲ میلیارد دلار نقد 
دارد، وارد شود. سوال اینجاست؛ فردی که سوابق مالی و قضایی او از سال ۹۲ تاکنون 
در دسترس است و به خاطر بدهی های کلان در حبس بوده، این ۲ میلیارد دلار را از کجا 

آورده است؟
وی همچنین به ادعای زنجانی درباره واردات هواپیمای مسافربری اشاره کرد و گفت: 
مدعی شده قصد دارد از خارج کشور هواپیما وارد کند. این در حالی است که در کل 
دوران دولت شهید رئیسی فقط سه فروند هواپیما خریداری شد که آن ها نیز به تازگی 

تحویل ایران شده اند. 

اعداد و ارقام پروژه های بابک زنجانی با عقل جور درنمی آید

))آگهی مزایده عمومی((

نوبت دوم

زنجان  استان  اسلامی  انقلاب  بنیاد مسکن 
پروژه  از  واحد  یک   فروش  دارد  نظر  در 
وصال ابهر  را برابر مقررات مربوطه و شرایط 
مندرج در اسناد مزایده از طریق مزایده عمومی به فروش 
اطلاعات  کسب  جهت  میتوانند  مندان  علاقه   . رساند 
تا  پیشنهادات  ارائه  و  مزایده  اسناد  دریافت  و  بیشتر 
آزادی –بلوار  تاریخ ۱4۰4/۰۳/۱۳ به آدرس )زنجان-میدان 
زنجان-  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  کشاورز 
 )۰24-۳۳۱۰622۳ تلفن:  بودجه  و  ریزی  برنامه  امور 

مراجعه فرمایند.

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
حساب 100 امام )ره(

استان زنجان

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان 

شناسه آگهی

اداره كل راه و شهرسازی استان زنجان در نظردارد، فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی به شرح ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت )ستاد( برگزار نماید:

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از مرحله دریافت اسناد ارزیابی کیفی تا ارائه مدارک و مستندات، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. تاریخ انتشار فراخوان در روزنامه های سراسری و استانی روز سه شنبه و چهارشنبه مورخ 

۱4۰4/۰2/۳۰ و ۱4۰4/۰2/۳۱ می باشد.
مهلت تهیه اسناد مناقصه و  ارزیابی کیفی: از روز چهارشنبه مورخ ۱4۰4/۰2/۳۱  تا ساعت ۱8 عصر روز دوشنبه مورخ ۱4۰4/۰۳/۰5 

مهلت ارسال اسناد و مدارک: از طریق سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز سه شنبه مورخ ۱4۰4/۰۳/2۰  
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: زنجان، خیابان خرمشهر، اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان، ساختمان شماره 2  

تلفن: ۳۳۷۷48۱۱-۰24 - دورنگار:۳۳۷8۱24۱-۰24  - کدپستی:45۱58۱۳۱۳9 
هزینه چاپ آگهی در روزنامه ها و هزینه سامانه ستاد بعهده برنده مناقصه خواهد بود

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی           شناسه :1932072 

ف
محل تامین اعتبارمبلغ تضمین )ریال(رشته  و پایه مورد نیازفهارس بهای واحدبرآورد اولیه )ریال(موضوع  فراخوانردی

1
تکمیل آماده سازی کوی زنگان 

)زیرسازی و جدول گذاری(
۴۵۷/۶۰۴/۶۴۰/۰۳۷

ابنیه و راه،
 راه آهن و باند 

فرودگاه 1404

رتبه 5 و یا بالاتر

21/800/000/000در رشته راه

منابع نقدی و غیر نقدی 

سازمان ملی زمین و مسکن

خانواده۶۶

ایرنا/  مدیرکل ثبت  احوال استان زنجان گفت: طی سال گذشته دو هزار و ۳۰۶ واقعه 
طلاق در استان ثبت شد که این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۰.۷ درصد 
کاهش دارد. مهدی ژاله چیان  افزود: به طور معمول آمار وقایع حیاتی استان در 

انتهای سال به صورت تجمیعی و صحیح ارائه می شود.
وی اظهار داشت: هم اکنون ۱۹ خدمت الکترونیکی مربوط به اداره کل ثبت احوال 
زنجان در سامانه سهیم ارائه می شود که یکی از موضوعاتی که از چند سال گذشته در 

ثبت احوال پیگیری می شود، بحث الکترونیکی شدن خدمات است.
مدیرکل ثبت احوال استان زنجان خاطرنشان کرد: درگاه خدمات یکپارچه الکترونیک 
)سهیم( مبتنی بر تلفن همراه نیز طراحی و ارائه شده است و در دسترس عموم قرار 
دارد که نقش مهمی در ثبت، تجمیع و اعلام به موقع آمار وقایع حیاتی استان ایفا 
می کند. وی یادآور شد: ثبت احوال به عنوان دستگاه حاکمیتی یکی از ارکان و عناصر 
مهم و تاثیرگذار حاکمیت است و آمارهای منتشره از سوی این سازمان حساسیت 
ویژه ای دارد و در برنامه ریزی های کلان کشور موثر است. ژاله چیان اظهار داشت: 
وظایف جدیدی از جمله انحصار وراثت از اواسط سال به وظایف ثبت احوال اضافه 

خواهد شد.

صدای زنجان/  فرمانده انتظامی شهرستان زنجان گفت: یک دستگاه سواری »دوج 
چلنجر« قاچاق به ارزش بیش از ۲۰۰ میلیارد ریال در شهرک کارمندان زنجان توقیف 
شد. سرهنگ محمد مهدیخانی با اعلام این خبر افزود: ماموران یگان امداد و کلانتری 
۱۵ زنجان حین ساماندهی وسائط نقلیه در شهرک کارمندان یک دستگاه سواری 

دوج چلنجر گذر موقت را به جهت ایجاد مزاحمت متوقف کردند.
وی اظهار داشت: ماموران در بررسی مدارک هویتی این خودرو متوجه نبود اعتبار 
تردد موقت خودرو در مناطق غیر آزاد شدند و با احراز قاچاق بودن طی هماهنگی 
قضایی سواری توقیف و به پارکینگ هدایت شد. مهدیخانی تصریح کرد: کارشناسان 
ارزش ریالی این خودرو را ۲۰۰ میلیارد ریال برآورد کردند که پرونده تعزیراتی در این 
خصوص تشکیل و به دادسرا ارسال شد. فرمانده انتظامی شهرستان زنجان به تلاش 
های شبانه روزی پلیس برای پیشگیری از وقوع جرایم اشاره کرد و افزود: مبارزه با 
قاچاق کالا از اولویت های اصلی مجموعه انتظامی است و پلیس با قاطعیت با هرگونه 

قانون شکنی و اخلال در بازار برخورد می کند.

صدای زنجان/ مدیر فرودگاه زنجان از انجام موفقیت آمیز پروازهای اعزام حجاج این 
استان به سرزمین وحی خبر داد و گفت: عملیات اعزام بدون هیچ گونه مشکل و با 
هماهنگی کامل با فرودگاه جده انجام شد. محمد جواد یگانه با اشاره به پایان موفق 
عملیات اعزام حجاج زنجانی به سرزمین وحی اظهار داشت: همه پروازهای حجاج 
از فرودگاه زنجان بدون هیچ اختلال یا مشکلی انجام شد و حجاج با هماهنگی 
کامل و با آرامش خاطر به سرزمین وحی اعزام شدند. وی افزود: در بازگشت 
آخرین پرواز نیز هواپیمای زنجان، حاوی آب زمزم بود که در مسیر بازگشت به 
زائران تحویل داده خواهد شد. مدیر فرودگاه شهدای زنجان با تأکید بر تداوم 
پیگیری ها جهت ارائه خدمات مطلوب تر به زائران تصریح کرد: برنامه ریزی های 
لازم برای بازگشت حجاج نیز در حال انجام است و تدابیر لازم برای استقبال و 

خدمات رسانی به زائران در بازگشت اتخاذ خواهد شد.
افق های جدید برای پروازهای فرودگاه زنجان

وی در ادامه با اشاره به برنامه های توسعه ای فرودگاه زنجان از راه اندازی مسیرهای 
جدید هوایی خبر داد و گفت: راه اندازی پرواز مستقیم از زنجان به نجف اشرف به 

عنوان یکی از مقاصد مهم زیارتی در برنامه کاری ما قرار دارد.
علاوه بر این، یگانه از برنامه ریزی برای برقراری پروازهای بین المللی به مقاصد 
پرتقاضا نیز خبر داد و افزود: راه اندازی مسیر پروازی زنجان به استانبول نیز در 
دستور کار است که در صورت تأمین شرایط مورد نیاز، اجرایی خواهد شد. وی 
همچنین با اشاره به استقبال خوب مردم از پرواز آزمایشی زنجان به کیش اظهار 
کرد: این پرواز به صورت موقتی راه اندازی شد و با استقبال قابل توجهی مواجه 
شد؛ بر همین اساس، راه اندازی مجدد آن در برنامه های اجرایی فرودگاه قرار گرفته 
است. مدیر فرودگاه شهدای زنجان در پایان عنوان کرد: با وجود اینکه راه اندازی 
این مسیرهای پروازی در دستور کار قرار دارد تأکید کرد: زمان دقیق اجرای این 

برنامه ها هنوز نهایی نشده و به زودی اطلاع رسانی خواهد شد.

مهر/  پیمان حسین زاده در کارگاه جرایم فضای مجازی و چالش ها و خلاءهای 
تقنینی در دانشگاه آزاد اسلامی واحد زنجان، افزود: یکی دیگر از خلاءهای قانونی 

جرم انگاری حق کپی رایت است.
وی ادامه داد: در این راستا ماده ۷۴۰ قانون مجازات اسلامی در رابطه با نقض حقوق 
مؤلف عنوان شده اما تعریف دقیقی از کپی رایت ارائه نشده و چارچوب مشخصی 
برای مالیات نرم افزار و محتواهای دیجیتال در بستر اینترنت وجود ندارد؛ این موضوع 
موجب شده است زمینه های سو استفاده گسترده از آثار دیگران در اینترنت فراهم 
شود. عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی زنجان گفت: جرایم رایانه ای با پیشرفت 
فناوری و نقش تأثیرگذار آن در زندگی به وجود آمده و در حال حاضر این حوزه از 
جرایم به عنوان یک موضوع جدید و پر چالش تبدیل شده است، از آنجا که نمی توان 
تأثیر کامپیوتر و موبایل را بر زندگی در جوامع امروزه نادیده گرفت بنابراین رو به رو 

شدن با جرایم رایانه ای نیز یک امر اجتناب ناپذیر شده است.
حسین زاده با بیان اینکه افترا و نشر اکاذیب، قمار بازی یا شرط بندی های برخط به 
وسیله تلفن، رایانه یا هر لوازم الکترونیکی، فیشینگ و هرزه نگاری از جمله جرایم 
رایانه ای است، افزود: در قانون برای هر یک از این موارد مجازات هایی در نظر گرفته 
شده است. دکترای حقوق کیفری و جرم شناسی اظهار کرد: در خصوص افترا و نشر 
اکاذیب، اگر شخصی برای نشر اطلاعات نادرست به منظور تشویش اذهان عمومی 
یا ضرر رساندن به دیگران یا مقامات رسمی در وب سایت ها یا نشر افترا اقدام کند 
که موجب هتک حیثیت و ضرر به دیگران یا مقامات رسمی در فضای مجازی شود 
به موجب ماده ۱۸ جرایم رایانه ای مرتکب جرم شده و به موجب این ماده به ۹۱ 
روز تا ۲ سال حبس یا پنج میلیون تا ۴۰ میلیون ریال جزای نقدی یا هر دوی آن 

محکوم می شود.

فرمانده انتظامی شهرستان زنجان :

خودرو »دوج چلنجر« 2۰۰ میلیارد ریالی
 در توقیف پلیس زنجان

مدیرکل ثبت  احوال استان زنجان :

طلاق در زنجان ۱۰ درصد کاهش یافت

مدیر فرودگاه زنجان خبر داد:

انجام موفقیت آمیز پروازهای اعزام حجاج از زنجان

جرائم رایانه ای به عنوان یک موضوع 
جدید و پر چالش تبدیل  شده است

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

صدای زنجان/ فرمانده انتظامی استان زنجان در همایش امنیت برای سرمایه گذاری در 
تولید که با حضور رییس پلیس امنیت اقتصادی فراجا برگزار شد، گفت: فعالان اقتصادی 
شریک اصلی امنیت کشور هستند چرا که امنیت و اقتصاد در هم تنیده است و این دو بدون 
هم پایدار نمی ماند. فعالان عرصه تولید و تجارت و اقتصاد بی ادعا و پرتلاش بار سنگین 

اقتصاد را به دوش می کشند.
برای  امنیت  همایش  در  فراجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رییس  رحیمی،  سردار حسین 
سرمایه گذاری در تولید در زنجان با بیان اینکه پیشرفت و حرکت هر جامعه وابسته به 
اقتصاد، تولید و اشتغال است، افزود: اساسی ترین ماموریت پلیس امنیت اقتصادی استقرار 
نظم، امنیت و آرامش در فرایند اقتصادی، تجاری و کسب و کارهاست. پلیس رکن رکین 

امنیت در کشور بوده و بخشی از امنیت هم، امنیت اقتصادی است.
رحیمی با بیان اینکه دکترین فراجا مردم محوری و جامعه محوری در اجرای ماموریت 

هاست، اطهار کرد: تلاش کرده ایم این مهم را در اجرای ماموریت ها عملی کنیم.
وی با بیان اینکه تامین امنیت برای فعالان اقتصادی باید به عنوان اولویت مدنظر مسوولان 
قرار گیرد، گفت: دولتمردان و مسوولان برای رفع موانع پیش روی فعالان اقتصادی اهتمام 

دارند.
رحیمی گفت: محاصره اقتصادی مشکلاتی برای کشور ایجاد کرده است اما باید برای رفع 
این موانع و مشکلات تلاش کنیم و باید بپذیریم موانع و مشکلاتی هم از ناحیه مدیریتی 
ایجاد می شود و افرادی هم سوء استفاده می کنند و می خواهند به مشکلات دامن بزنند.

وی مبارزه با قاچاق را از رویکردهای مهم پلیس امنیت اقتصادی عنوان کرد و گفت: پلیس 
کنار فعالان اقتصادی است و تلاش می کند امنیت مورد نیاز را برای فعالیت های تولیدی 

آنها فراهم کند.
رحیمی خاطرنشان کرد: فعالان اقتصادی همواره حامی و پشتیبان انقلاب اسلامی بوده اند 

و ما قدر این حمایت ها را می دانیم.
به  امسال  نامگذاری  به  توجه  با  افزود:  همچنان  فراجا  اقتصادی  امنیت  پلیس  رییس 
برای  امنیت  های  همایش  برگزاری  با  سال  ابتدای  از  تولید،  برای  گذاری  سرمایه  نام 
سرمایه گذاری در استان های مختلف کشور درصدد هستیم تعامل تنگاتنگ و نزدیکی با 

فعالان عرصه تولید برقرار کنیم.
وی با بیان ما برای عملیاتی کردن شعار سال و استقرار نظم و امنیت در کنار فعالان 
اقتصادی هستیم، اظهار کرد: در تمام فرآیندهای تجاری و اقتصادی کسب و کارها چه در 

بخش فیزیکی و چه دیجیتال، تلاش می کنیم امنیت مورد نیاز را برقرار کنیم.
رحیمی با بیان اینکه وظیفه پلیس امنیت اقتصادی در دو بخش برقراری امنیت و نیز 
برخورد با متخلفان و مجرمان اقتصادی است، گفت: اولویت و رویکرد تامین امنیت برای 

سرمایه گذاری هاست.
رییس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با تاکید بر اینکه فعالان اقتصادی قطعا می توانند با 

اطلاعات خود پلیس را در ضربه زدن به مراکز کالای قاچاق یاری رسانند، گفت امروز پلیس 
امنیت اقتصادی از بازارچه های مرزی تا گمرکات، بنادر، مناطق آزاد تا سطح عرضه در 

شهرها حضوری فعال دارد تا امنیت اقتصادی کشور را تامین کند.
وی با بیان اینکه همه باید تلاش کنیم تا با تحقق شعار سال رونق اقتصادی را برای 
کشورمان ایجاد کنیم،  بیان داشت : برای تحقق شعار سال که تحقق آن موجبات شکوفایی 

اقتصادی کشور را به دنبال دارد همه باید سهیم و اثرگذار باشیم.
فعالان اقتصادی شریک اصلی امنیت کشور هستند 

سردار محمد طراقیه، فرمانده انتظامی استان زنجان هم گفت: فعالان اقتصادی شریک 
اصلی امنیت کشور هستند چرا که امنیت و اقتصاد در هم تنیده است و این دو بدون هم 
پایدار نمی ماند. فعالان عرصه تولید و تجارت و اقتصاد بی ادعا و پرتلاش بار سنگین اقتصاد 

را به دوش می کشند.
وی ادامه داد: پلیس در کنار همه آحاد مردم است و فعالان اقتصادی یکی از مهم ترین 

شرکای اجتماعی پلیس به شمار می روند.
سردار طراقیه خاطرنشان کرد: اگر امنیت سرمایه گذاری نباشد هیچ سرمایه ای ماندگار 

نیست و پلیس در این راستا با قدرت و عدالت سد راه مسیرهای تخلف و جرایم است.
وی به اقدامات پلیس در برخورد قاطع با سارقان، مخلان نظم بازار، محتکران، شبکه های 
اخلال در بازار اشاره کرد و گفت: تقویت گشت ها در مراکز تجاری و صنعتی و مقابله با 
جرایم سایبری از دیگر فعالیت های پلیس در استان است که با جدیت انجام می شود. 
طراقیه به مشارکت با دستگاه های قضایی برای رسیدگی به پرونده ها در استان اشاره کرد 
و اظهار داشت: ما به دنبال تقویت اعتماد عمومی و در این راستا گوش به صدای فعالان 
اقتصادی هستیم و از فعالان اقتصادی هم انتظار داریم با گزارش موضوعات با مشارکت 

خود پلیس را تنها نگذارند.
وی با بیان اینکه مشارکت ها امنیت را نهادینه می کند، تصریح کرد: پلیس استان با تمام 

ظرفیت در کنار فعالان اقتصادی است.
 واقعی نبودن قیمت ها، رانت ایجاد می کند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار زنجان گفت: در اقتصاد ما که برخی قیمت ها واقعی 
نیست که باعث ایجاد رانت می شود و در این شرایط نیاز به پلیس امنیت اقتصادی بسیار 

ضروری است تا سیاست گذاری ها محقق شود.
نرگس مرادخانی به اقدامات پلیس امنیت اقتصادی استان اشاره کرد و ادامه داد: تعیین 
پیشران های اقتصادی از طریق توسعه زیرساخت ها و رفع موانع با حفظ محیط زیست 
در استان می شود و پلیس و دستگاه قضایی هم همواره در این مسیر کمک کننده است.

وی با اینکه ۴۰ درصد اقتصاد در کشور به صورت زیرزمینی و غیر رسمی است، اظهار 
داشت: این نوع اقتصاد شامل فعالیت های ثبت نشده و موارد غیرقانونی است که در چنین 

شرایطی کار پلیس امنیت اقتصادی سخت تر شده است.

مرادخانی تصریح کرد: نسبت مالیات به تولید ناخالص در کشور ما حدود ۶ درصد بوده و 
این رقم در کشورهای توسعه یافته تا ۴۰ درصد است.

وی ادامه داد: قوانین به دلیل کنترل فعالیت های اقتصادی در کشور، جامع تدوین نشده و 
این موضوع نیازمند توجه است.

سرمایه گذار؛ قاچاقچی نیست!
رییس اتاق بازرگانی زنجان نیز گفت: هزینه ایجاد یک شغل ثابت در صنعت کشور حدود 
۴۰ میلیارد ریال است و کسی که سرمایه خود را برای اشتغالزایی در کشور هزینه می کند، 
قطعا کشور خود را دوست دارد و کلاهبردار و قاچاقچی و فرارکننده از مالیات نیست. صمد 
یوسفی اصل به تعدد پرونده های اقتصادی اشاره کرد و افزود: این موضوع نشان دهنده 

ساختار نامناسب اقتصاد است.
یوسفی اصل به طرفیت جوانان زنجان در فعالیت های دانش بنیان و استارت آپ ها اشاره 
کرد و یادآور شد: روی این ظرفیت می توان در توانمندی پلیس امنیت اقتصادی حساب 

کرد.
دادستان عمومی و انقلاب زنجان نیز در این همایش گفت: دستگاه قضایی استان در 
قالب ستاد اقتصاد مقاومتی برای تحقق شعار سال به صورت شبانه روزی تلاش می کند. 
بهروز عباسی افزود: در سال جاری با مشارکت فعالان حوزه اقتصادی ۱۵ مانع و چالش 
در مسیر سرمایه گذاری و توسعه اقتصاد و صنعت استان را احصا و به شورای عالی قضایی 

منعکس کردیم.
وی خاطرنشان کرد: تلاش ما در استان این است که اقتصاد شکوفا داشته باشیم و در این 

راستا کنار فعالان حوزه تولید هستیم.
عباسی اظهار داشت: در حوزه رسیدگی به پرونده ها سرلوحه کار ما رهنمودهای ریس 

محترم قوه قضاییه و با رویکرد حمایت از تولید است.
وی با بیان اینکه پلیس امنیت اقتصادی استان زنجان امتحان خود را به خوبی پس داده 
است، گفت: شناسایی شرکت های صوری و کاغذی در حوزه واردات و شناسایی محتکرین 
و بر هم زنندگان بازار از اهمیت زیادی برخوردار بوده و هم افزایی پلیس امنیت اقتصادی با 

سایر پلیس های تخصصی به ویژه در حوزه رمزارزها در استان ضروری است.

در همایش امنیت برای سرمایه گذاری در تولید مطرح شد؛

سرمایه گذار؛ قاچاقچی نیست!
فرمانده انتظامی استان زنجان: فعالان اقتصادی شریک اصلی امنیت کشور هستند

با صدای زنجان در ارتباط باشید
ارتباط با بخش آگهی: 33336777



77روز��چهار شنبه   ۳۱   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۵۵ ورزش

مقام سومی مسابقات کشوری
 از آن سنگنورد زنجانی شد

رئیس هیأت کاراته زنجان عنوان کرد:

برگزاری مسابقات استانی کاراته در زنجان

نوشاد عالمیان در رنکینگ جهانی صعود کرد

سرمربی تیم ملی تنیس:

یزدانی شگفت زده ام کرد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

با اعضای فراکسیون ورزش مجلس  اعتماد/ روز گذشته اعضای فدراسیون فوتبال 
شورای اسلامی جلسه ای برگزار کردند. هدف از این جلسه بررسی آماده سازی تیم ملی 

برای حضور در جام جهانی ۲۰۲۶ و اساسنامه فدراسیون فوتبال بود. 
در این جلسه فداحسین مالکی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز حضور داشت 
که در نوع خودش جالب توجه بود. مالکی در پایان این جلسه در جمع خبرنگاران 
گفت: »امروز درباره دو محور صحبت کردیم. بحث ابتدایی مربوط به صعود تیم ملی 
ایران به جام جهانی بود که اهمیت لازم برای پشتوانه سازی این وجود دارد تا اتفاقات 
جام جهانی قطر دیگر رخ ندهد. در این زمینه لازم است کارهای خوبی صورت پذیرد 
که از هر ابعادی بتوانیم حضوری مقتدر داشته باشیم. نکته دیگر هم بحث اساسنامه 

فدراسیون بود که به طور جدی مورد صحبت قرار گرفت.«
منظور نماینده مجلس از تکرار نشدن اتفاقات جام جهانی قطر شکست ۶ بر ۲ تیم 
ملی ایران مقابل انگلیس و باخت برابر امریکا بود. تیم ملی ایران در حالی وارد مسابقات 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر شد که مهدی تاج دوباره به فدراسیون فوتبال برگشته بود و او 
با اخراج دراگان اسکوچیچ، سرمربی موفق تیم ملی، کارلوس کی روش را روی نیمکت 
تیم ملی نشاند. ایران در قطر با دو شکست سنگین مقابل انگلیس و امریکا و پیروزی 

برابر ولز در دور گروهی حذف شد. 
اظهارات مالکی بار دیگر گمانه زنی در مورد نگاه های حاکمیتی به فوتبال را تایید کرد. 
قبل از جام جهانی ۲۰۲۲ قطر گفته می شد هم گروهی ایران با دو کشور امریکا و 
انگلیس بسیاری از مقامات سیاسی را تحت تاثیر قرار داده و آنها در نظر دارند از طریق 
موفقیت فوتبالی برابر این دو تیم در جام جهانی در بعد سیاسی به نتایج مثبتی دست 
پیدا کنند. حتی گفته شد تغییر و تحول در راس فدراسیون، بازگشت تاج و برکناری 

اسکوچیچ هم در همین راستا بود که البته به نتیجه مطلوب نرسید.
طبق اطلاعاتی که در ماه های پیش به دست آمد، مشخص شد که مقامات سیاسی 
همان دیدگاه دوره پیش را دارند؛ این بار به خاطر برگزاری مسابقات در »خاک دشمن«.

مسابقات جام جهانی ۲۰۲۶ قرار است به صورت مشترک در سه کشور امریکا، کانادا 
و مکزیک برگزار شود.  سال گذشته داریوش مصطفوی، رییس پیشین فدراسیون 
فوتبال برای نخستین بار در مصاحبه فاش کرد که تمام اتفاقات رخ داده در انتخابات 
اسفند ۱۴۰۳ فدراسیون فوتبال که منجر به ابقای تاج شد با ملاحظات مربوط به 
برگزاری جام جهانی ۲۰۲۶ صورت گرفته است. مصطفوی در آن مصاحبه گفته بود: 
»به احتمال خیلی زیاد همه این اتفاقاتی که افتاد به خاطر این است که جام جهانی در 
امریکا قرار است برگزار شود که ما باید حتما آدمی داشته باشیم که بتواند آنجا کنترل 
کند.«  مصطفوی با اشاره به جام جهانی ۹۸ و هم گروهی ایران و امریکا اظهار داشت: 
»سال ۹۸ هم همین شد. آدم هایی مثل آصفی و صفایی فراهانی را آوردند توی فوتبال. 

کار را دست آنها دادند ولی موفق نبودیم. این دوره هم همین خواهد شد.«
با اظهارات روز گذشته عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی ثابت شد 
اظهارات داریوش مصطفوی درست بوده و نهادهای مختلف حاکمیتی و نظارتی نسبت 
به نتایج تیم ملی فوتبال در جام جهانی که در ایالات متحده برگزار می شود کاملا 

حساس هستند. 
بحث در مورد اینکه آیا ترکیب فعلی مدیریت فوتبال می تواند مانع از تکرار نتایج جام 

جهانی قطر شود بسیار مفصل است. به هر حال همین تیم مدیریت بود که تیم ملی 
را به جام جهانی ۲۰۲۲ برد و بدترین نتایج تاریخ فوتبال ایران را رقم زد. تنها تفاوت 
تیم ملی ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با تیم ملی فعلی این است که امیر قلعه نویی 
جانشین کارلوس کی روش شده و بازیکنان هم ۴ سال پیرتر شده اند. از نتایج سایر 
تیم های ملی نیز می توان فهمید که اوضاع اصلا مناسب نیست. کما اینکه روح الله 
لک علی آبادی، سخنگوی فراکسیون ورزش نیز در جمع خبرنگاران با اشاره به ناکامی 

اخیر تیم ملی فوتسال زنان اظهار داشت: نتایج تیم های ملی قابل قبول نبوده است. 
اظهارات نمایندگان مجلس در مورد فدراسیون فوتبال در حالی صورت گرفت که 
مهدی تاج حتی آمارهای اشتباهی را در این جلسه مطرح کرد؛ به عنوان مثال رییس 
فدراسیون گفت: »جام جهانی برای ما مهم است که جز تیم نوجوانان، در همه رده ها 
به جام جهانی صعود کردیم.« این جمله در حالی گفته شد که در اسفند سال گذشته 
تیم ملی جوانان ایران با شکست مقابل ژاپن در جام ملت های جوانان آسیا از رسیدن 

به جام جهانی بازمانده بود. 
در واقع از بین چهار تیم بزرگسالان، امید، جوانان و نوجوانان دو تا از رسیدن به جام 
جهانی باز ماندند و یکی از رسیدن به المپیک. در واقع تاج باید می گفت: »جام جهانی 
برای ما مهم است و جز صعود تیم ملی بزرگسالان به جام جهانی ما در بقیه رده ها 

ناکام بودیم.«
تجربه ثابت کرده هر بار حساسیت های سیاسی روی تیم ملی فوتبال و نتایج آن بالا 
رفته و انگیزه کمک به ورزش »دستاوردهای سیاسی« بوده به نتایج قابل قبولی ختم 
نشده است. در عین حال چنین حساسیت هایی نه فقط در فوتبال که در تمام ورزش 

وجود دارد. در مرداد ۱۴۰۳ محمدشروین اسبقیان، معاون وزیر ورزش گفته بود: 
»دوره بعدی بازی های پارالمپیک برای ما بسیار اهمیت دارد، چون در لس آنجلس 
برگزار می شود و باید سرود ایران نواخته شود و پرچم کشورمان بالا برود. این اراده در 
بین ورزشکاران جانباز و توان یاب وجود دارد. ما باید امریکا را در ورزش تحقیر کنیم.«

شاید بهتر باشد نهادهای حاکمیتی و مخصوصا مجلس عوض انتظار دستاوردهای 
سیاسی از فوتبال و ورزش به مشکلات مدیریتی و ساختاری این رشته پرطرفدار و 

تاثیرگذار با انگیزه »پیشرفت فوتبال« و »گرفتن جانب مردم« ورود کنند. 
اگر نمایندگان مجلس سری به وضعیت فوتبال بزنند، از لیگی که سال گذشته پشت 
سر گذاشتیم و آن اتفاقات را شاهد بود تا وضعیت تمام تیم های ملی متوجه می شوند 
آنچه باید تغییر کند، رویکرد مدیریت در عرصه فوتبال است. آن وقت نتایج قابل قبول 
به صورت خودکار از راه می رسند؛ چه جام جهانی در امریکا باشد چه کشور دیگر. اینکه 
فقط وقتی پای امریکا وسط باشد نهادهای مختلف به فکر فوتبال و ورزش می افتند، 

نتیجه اش می شود همین شرایطی که امروز داریم. 
نتیجه اش می شود اینکه نماینده مجلس بگوید ما »نمی خواهیم نتایج جام جهانی 

۲۰۲۲ قطر تکرار شود.«
در حالی که مجلسی ها باید می گفتند چه کار کنیم که نتایج تیم های ملی فوتسال 
مردان و زنان، تیم ملی نوجوان، تیم ملی جوانان، تیم ملی امید، تیم ملی فوتبال 
ساحلی و تیم ملی بزرگسالان در جام ملت های آسیا تکرار نشود یا چه کار کنیم دیگر 
در استادیوم ها چشمی در نیاید یا جمجمه ای شکافته نشود، استادیوم های نو و مجهز 

داشته باشیم و فوتبال ملی را از افول نجات بدهیم. 

انگیزه های سیاسی حضور ایران در جام جهانی آمریکا
ایسنا/  نفرات برتر مرحله رفت اولین دوره لیگ سنگ نوردی در مواد »بلدرینگ« و 

»سرطناب« بخش مردان مشخص شدند. 
مرحله نهایی رقابت های دور رفت نخستین لیگ سنگ نوردی کشور در بخش 
مردان، در دو ماده »بلدرینگ« و »سرطناب«، با حضور برترین ورزشکاران این 
رشته در »گرویتی پارک« مجموعه ورزشی انقلاب برگزار شد و چهره نفرات برتر 

مشخص شد.
در ماده »سرطناب«، داود رکابی، سنگ نورد باسابقه و پرافتخار کشورمان از باشگاه 
تارا زنجان، موفق شد با عملکردی درخشان، مقام سوم این رقابت ها را از آن خود 

کند و بار دیگر توانایی های فنی و تجربه بالای خود را به نمایش بگذارد.
سابقه  او  به شمار می رود.  ایران  برجسته سنگ نوردی  از چهره های  رکابی  داود 
و  ملی  متعدد  مدال های  کسب  و  جهانی  مسابقات  در  شرکت  آسیا،  قهرمانی 

بین المللی را در کارنامه دارد.
رکابی همچنین به عنوان یکی از اعضای باتجربه تیم ملی سنگ نوردی، نقش مهمی 

در ارتقای سطح این رشته در کشور داشته است.
مرحله برگشت این رقابت ها نیز در ماه های آینده برگزار خواهد شد و سنگ نوردان 

در تلاش خواهند بود تا امتیازات نهایی لیگ را از آن خود کنند.

موج رسا/ رئیس هیأت کاراته استان زنجان گفت: مسابقات استانی کاراته در تمامی 
رده های سنی در بخش آقایان و بانوان در زنجان برگزار می شود.

اکبر نوروزی با بیان اینکه کاراته کا زنجانی در مرحله دوم مسابقات انتخابی تیم 
ملی حضور دارد، گفت: ساسان عباسی کاراته کا شایسته و توانمند در این رقابت ها 

حضور دارد. عباسی سال گذشته به عنوان بازیکن ثابت تیم ملی بود.
وی افزود: با توجه به عملکرد خوب و سابقه ملی پوشی ساسان عباسی انتظار می رود 

که بتواند در این انتخابی نیز موفق عمل کند.
رئیس هیأت کاراته استان زنجان با اشاره به اینکه مسابقات استانی کاراته در تمامی 
رده های سنی در بخش آقایان و بانوان برگزار می شود، عنوان کرد: این رقابت ها ۲۵ 

و ۲۶ خرداد ماه اجرا و پیگیری می شود.
وی ادامه داد: دوره ارتقاء داوری کاراته در دو بخش سبک های آزاد و کنترلی اوایل 
تیر ماه به میزبانی زنجان برگزار می شود که فرصت مناسبی برای ارتقاء سطح فنی 

داوران و آماده سازی برای مسابقات مهم آینده است.
اکبری گریزی به اعزام داور زنجانی زد و گفت: دوم خرداد ماه لیلا جعفری به 

مسابقات آسیایی قزاقستان جهت داوری اعزام می شود

مهر/  رنکینگ هفته بیست و یکم از سال ۲۰۲۵ میلادی منتشر شد و هر پنج 
بازیکن برتر مرد و زن پینگ پنگ ایران در رتبه بندی صعود داشتند. نوشاد عالمیان 
کاپیتان تیم ملی تنیس روی میز ایران با یک پله صعود مکان ۷۵ دنیا را به خود 
اختصاص داد. نوید شمس با ارتقا دو پله ای در مکان ۱۴۰ دنیا قرار گرفت. نیما 
عالمیان نفر سوم بازیکنان ایرانی در رتبه بندی با صعودی ۳ پله ای در جایگاه ۱۴۱ 

دنیا قرار گرفت.
بنیامین فرجی نابغه جوان پینگ پنگ کشورمان با دو پله ارتقا مکان ۱۶۱ دنیا 
را در اختیار گرفت. همچنین امیرحسین هدایتی با ۴ پله صعود در جایگاه ۲۳۱ 

برترین های دنیا جای گرفت.
در بخش بانوان نیز هر پنج بازیکن برتر ایران صعود داشتند و ندا شهسواری کاپیتان 
تیم ملی بانوان با سه پله صعود در جایگاه ۲۱۵ قرار گرفت، الینا رحیمی با دو پله 
ارتقا در جایگاه ۳۱۷، مهشید اشتری با یک پله صعود در مکان ۳۲۸، شیما صفایی 
با صعودی دو پله ای در جایگاه ۴۳۰ و وانیا یاوری با ۷ پله ارتقا جایگاه ۴۹۱ را به 

خود اختصاص دادند.

مهر/ سرمربی تیم ملی تنیس با اشاره به سختی رقابت های پیش رو گفت: با توجه به 
تجربه و سابقه خوبی که در دیویس کاپ داریم، تمام تلاش مان را می کنیم تا این بار نیز 

نمایشی قدرتمند را ارائه دهیم.
رقابت های تور جهانی تنیس به مدت دو هفته در تهران برگزار شد که با حضور ۱۶ 
کشور خارجی و حدود ۸۸ بازیکن از سراسر جهان، به یکی از رویدادهای مهم تنیس 
کشور تبدیل شد. این مسابقات که در سطح بین المللی برگزار شد، فرصتی مناسب 
برای نمایندگان کشورمان فراهم کرد تا در مقابل بهترین های جهان قرار گیرند. یکی 
از نکات برجسته این دوره از مسابقات، قهرمانی علی یزدانی تنیسور ایرانی در هفته 
نخست بود. این دستاورد تاریخی، اولین بار در تاریخ تور جهانی تنیس ایران رقم خورد 
که یک تنیسور ایرانی موفق به کسب عنوان قهرمانی در این رقابت ها شد. یزدانی با 
عملکردی درخشان توانست برتری خود را در میان بازیکنان خارجی به نمایش بگذارد 
و این موفقیت برای تنیس ایران به عنوان یک نقطه عطف مهم شناخته می شود. امید 
سوری، سرمربی تیم ملی تنیس در گفتگو با خبرنگار مهر، در خصوص برگزاری تور 
جهانی در ایران و برنامه های پیش روی تیم ملی اظهار کرد: اتفاقات بسیار خوبی در این 
دو هفته که میزبان تور جهانی بودیم رخ داد. مسابقات به میزبانی ایران فرصتی عالی 
برای پیشرفت بازیکنان ما بود و این تور جهانی برای بچه ها واقعاً لازم و حیاتی است. 
این مسابقات برای بالا بردن سطح رنکینگ بازیکنان و گرفتن پوئن های جهانی بسیار 
مهم است. این موضوع در رنکینگ دیویس کاپ ما هم تأثیرگذار است. وقتی بازیکنی 

رنکینگ بهتری دارد، جایگاه تیم ملی هم در دیویس کاپ بهبود می یابد.
وی افزود: علی یزدانی در این مسابقات عملکرد بسیار خوبی داشت. در هفته اول 
قهرمان شد و در هفته دوم نیز تا فینال پیش رفت. من به شخصه از عملکرد او بسیار 
خوشحال و شگفت زده شدم، چون واقعاً انتظار نداشتم چنین نتیجه ای را ببینم. علی 
یزدانی واقعاً نشان داد که یکی از بهترین بازیکنان کشور است و به او تبریک می گویم. 
سوری در ادامه درباره برنامه های تیم ملی برای مسابقات پیش رو گفت: بعد از این 
مسابقات، ما به اردوی ترکیه خواهیم رفت تا بچه ها به مدت سه هفته در زمین های 
هاردکورت تمرین کنند. این کشور به دلیل نزدیکی، سهولت ویزا و امکانات مناسب، 
گزینه ای خوب برای تمرین است. همچنین این اردو به ما کمک می کند تا تیم ملی را 

برای مسابقات دیویس کاپ آماده تر کنیم.

شرق/ تیم ملی فوتسال زنان ایران در شرایطی راهی هوهوت، محل برگزاری جام 
ملت های آسیا ۲۰۲۵، شد که بعد از دو قهرمانی پیاپی، هدفی جز بالا بردن سه باره 
جام و هت تریک قهرمانی در قاره نداشت. گرچه این مهم محقق نشد و شاگردان 
فروزان سلیمانی به سومی در جام ملت ها بسنده کردند، اما کسب سهمیه حضور در 
نخستین دوره جام جهانی فوتسال زنان، پایان  خوبی برای فوتسالیست های خانم ایران 
بود. در این میان، اتفاق شیرین تری هم افتاد؛ یک عنوان شخصی مهم با درخششی 
خاطره انگیز. مارال ترکمان در جام ملت ها جولان داد و حالا نگاه ها در قاره کهن به 

سوی او معطوف شده است.
زنان فوتسال ایران در حالی موفق شدند مقام سوم جام ملت ها را کسب کنند که در 
این دوره از رقابت ها، ۱۲ گل از سوی ملی پوشان به  ثبت رسید که نقش اصلی را در 
گل های ایران، مارال ترکمان داشت؛ به طوری  که موفق شد یک تنه شش گل برای 
ایران بزند و نه تنها گل زن ترین ستاره فوتسال زنان ایران بود، بلکه پای خود را فراتر 

گذاشت و در قامت برترین گل زن جام ملت های فوتسال زنان آسیا ۲۰۲۵ معرفی شد 
تا در اولین حضورش در جام ملت ها، »خانم گل« رقابت ها شود.

ترکمان که ابتدا فوتبالیست بود و بعد از آن وارد عرصه فوتسال شد، در قامت یک 
استعداد نو مقابل ستاره های نسل طلایی فوتسال زنان قد علم کرد و در سالیان 
گذشته، پدیده لیگ برتر فوتسال زنان بود. او در سه سال اخیر، عضو تیم قهرمان 
)پیکان و پالایش  نفت( بوده و یک تجربه خانم گلی در لیگ برتر هم در کارنامه اش 
دیده می شود. مارال ترکمان پای خود را فراتر از مرزهای ایران گذاشت و خودش را 
در قامت یک ستاره جدید در فوتسال زنان آسیا مطرح کرد و بی شک، هم پدیده جام 
ملت ها بود و هم اگر ایران به فینال رقابت ها می رسید، می توانست عنوان برترین بازیکن 
آسیا را  از آن خود کند. حالا می توان مدعی شد که گاهی سرنوشت، به شکلی رقم 
می خورد که کمتر کسی انتظار آن را دارد. در حقیقت اگر فعلا برگزاری جام ملت ها 
از سر گرفته نمی شد، شاید زمان برای ستاره نوظهور و جوان فوتسال زنان ایران هم 

از دست می رفت. 
زنان فوتسالیست در قاره آسیا بعد از برگزاری جام ملت های ۲۰۱۸، چشم انتظار آن 
بودند تا طلسم بشکند و سرانجام سومین دوره رقابت ها  برگزار شود. بعد از ایجاد 
پاندمی کرونا و سپس فروکش کردن آن، فشارها بر کنفدراسیون فوتبال آسیا تشدید 
پیدا کرد و بالاخره مسئولان AFC رضایت دادند  این تورنمنت به تقویم مسابقات 
بازگردد و بعد از هفت سال، مجوز برگزاری جام ملت های فوتسال زنان آسیا صادر شد. 

همه اینها در حالی است که مارال ترکمان سال سرنوشت سازی پیش رو دارد؛
سالی که می تواند حتی خودش را فراتر از قاره آسیا مطرح کرده و در قامت یک 
استعداد ویژه فوتسال زنان در سطح جهان  معرفی کند. ترکمان ۲۲ ساله بدون  شک 
یکی از مهره های اصلی تیم ملی در راه حضور در مسابقات قهرمانی داخل سالن آسیا 
و سپس اولین دوره جام جهانی فوتسال زنان است و باید دید او در این دو تورنمنت 

چه عملکردی از خود به جای می گذارد. 
آنچه مشخص است، بعد از نسل طلایی فوتسال زنان، حالا اولین ستاره ای که از نسل 
جدید خود را به فوتسال آسیا معرفی کرده، مارال ترکمان است و همگان چشم انتظار 
درخشش او در عرصه جام جهانی  هستند تا بیش از پیش نگاه ها به سوی این ستاره 

آینده دار جلب شود.

آکادمی  بزرگترین  گفت:  خود  چینی  همتای  با  دیدار  در  جوانان  و  ورزش  وزیر 
کشتی دنیا در ایران است و بخش هایی از آن با هوش مصنوعی وظیفه آماده سازی 
کشتی گیران ایرانی را برعهده دارد. علاقمندیم برای استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی 
با هم همکاری کنیم. ظهر )سه شنبه( به وقت محلی، احمد دنیامالی با همتای چینی 
خود دیدار و گفت وگو کرد. در این دیدار وزیر ورزش و جوانان جمهوری اسلامی 
ایران ضمن قدردانی از میزبانی چین از اجلاس وزرای ورزش کشورهای عضو پیمان 
شانگهای، با اشاره به جایگاه مهم این کشور در ورزش دنیا اظهار کرد: تمایل داریم 
که از ظرفیت چین در رشته هایی که در آنها سرآمدید استفاده کنیم. همچنین این 
آمادگی را داریم در رشته هایی مانند کشتی و تکواندو که ورزش ما در آنها برجسته 

است، اردوهای مشترک برگزار کنیم.
دنیامالی با اشاره به امکانات ایجاد شده در کشتی ایران گفت: بزرگترین آکادمی کشتی 
دنیا در ایران بوجود آمده و بخش هایی از آن با هوش مصنوعی وظیفه آماده سازی 
کشتی گیران ایرانی را برعهده دارد. علاقمندیم برای استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی 

با هم تبادل نظر داشته باشیم.
وی با اشاره به برنامه های دولت وفاق برای توسعه ورزش قهرمانی و همگانی اظهار کرد: 
رئیس جمهور پزشکیان در چند هفته پیش رو مهمان چین هستند و بسیار علاقمندیم 
در برنامه ای که قرار است تهیه شود بتوانیم از ظرفیت طرف مقابل در حوزه مدیریت 

ورزش استفاده کنیم.
دنیامالی با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده در وزارت ورزش و جوانان برای توسعه 

ورزش قهرمانی اظهار کرد: تلاش داریم این برنامه ریزی بر اساس مبانی و تجربیاتی 
باشد که در ورزش چین پایه گذاری شده است. مطمئنم تبادلات علمی و کاری در 
حوزه ورزش با چین می تواند به ورزش ما کمک کند. در بعضی رشته ها مانند هاکی 
روی یخ هنوز جوانیم و شما با توجه به ۲۱ مدال طلایی که در بازی های آسیایی 
زمستانی هاربین گرفتید نشان دادید که در ورزش زمستانی دنیا چه جایگاهی دارید.

استفاده از ظرفیت دانشگاه ورزشی پکن، دیگر محور صحبت های دنیامالی در این دیدار 
بود. وی گفت: دانشگاه پکن از مهمترین دانشگاه های ورزشی دنیاست و علاقمندیم 
با تعریف بورسیه برای دانشجویان ایرانی، جوانان ایرانی علاقمند به رشته های ورزشی 

را به چین اعزام کنیم.
وی با اشاره به جایگاه سیاسی مهم ایران و چین در مقابل یک جانبه گرایی سیاسی 
بوجود  کشورها  سایر  با  که  اتحادی  با  چین  و  ایران  مثل  کشورهایی  کرد:  اظهار 
آورده اند موفق شده اند مقابل کشورهایی که تاریخ زیادی ندارد اما به دنبال سلطه و 

یک جانبه گرایی هستند، بایستند.
وزیر ورزش و جوانان ایران در پایان این دیدار به صورت رسمی از »جیدان« برای سفر 

به ایران و دیدار از امکانات ورزشی کشورمان دعوت به عمل آورد.
جیدان: همکاری در توسعه رشته های سنتی به دو کشور کمک می کند

بر اساس این گزارش، »گائو جیدان« با قدردانی از دعوت دنیامالی به سفر به ایران و 
با ابراز امیدواری برای حضور در »کشور زیبای ایران« اظهار داشت: از سال های قبل 
رابطه بسیار خوبی بین ایران و چین برقرار است و خوشبختانه این رابطه در حوزه 

ورزش نیز بسیار گرم است. امیدوارم که این روابط خوب، تعاملات مستحکمی را میان 
دو وزارتخانه ایجاد کند.

او با خوش آمد به وزیر ورزش جمهوری اسلامی ایران برای حضور در اجلاس وزرای 
ورزش سازمان همکاری شانگهای ابراز امیدواری کرد که این حضور سرآغازی دوباره 

در همکاری و تعاملات ورزشی دو کشور باشد.
والیبال جزو  و  بسکتبال  فوتبال،  نظیر کشتی،  رشته هایی  در  ایران  افزود:  جیدان 
کشورهای قدرتمند به حساب می آید و ما نیز در رشته هایی مانند ژیمناستیک و ووشو 
و ارتباطات دو کشور در این رشته ها  می تواند به تقویت ورزش چین و ایران منجر شود.

وی با بیان اینکه ورزش چین و ایران از هم خاطرات خوبی دارند، اظهار کرد: خیلی 
که  دارند  رشته های سنتی  دو کشور  هر  کند.  پیدا  افزایش  روابط  این  که  مایلیم 
می توانند با یکدیگر تبادل کنند و با هم همکاری داشته باشند. این رشته های سنتی 

باعث سلامتی جوامع دو کشور می شود.
وزیر ورزش چین با اشاره به موفقیت زهرا کیانی در ووشو اظهار کرد: در تالو شما دختر 
ورزشکاری را داشتید که نتایج خیلی خوبی گرفته و امیدوارم که بتوانیم در ووشو با 
هم همکاری داشته باشیم. ما علاقمندیم رشته تایچی چوان را که از رشته های سنتی 
ورزش چین است، در دنیا گسترش دهیم چرا که پشتوانه این رشته، فرهنگی غنی 
قرار دارد و گسترش آن به آرامش، اتحاد و امنیت جهان کمک می کند. در نظر داریم 
یک روز جهانی را به نام این رشته ثبت کنیم و امیدوارم دو کشور بتوانند در ثبت این 

روز به هم کمک کنند.

نفوذ »مارال« به قلب تاریخ فوتسال زنان

در دیدار با وزیر ورزش چین مطرح شد؛

دنیامالی: علاقمندیم برای توسعه هوش مصنوعی در ورزش با چین همکاری کنیم

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۰۱۸۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۶ به کلاسه شماره ۳۴۹۰ - ۱۴۰۲ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم حسین ترکی 
فرزند میرزاقا بشماره شناسنامه ۲ صادره از ابهر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۲۰۰/۴۳ متر مربع پلاک ۱۶۹۱ فرعی از ۱ اصلی واقع 
در ابهر بخش سه زنجان)ابهربلوار آیت اله خامنه ای کوچه شاهد ۲ پلاک۱۷(خریداری از مالک رسمی)هادی آقاجانی و سایر مالکین مشاعی(محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سعید بهرامی رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۴/۰۲/۱۶*تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۴/۰۲/۳۱

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ۳قانون وماده۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره۱۴۰۳۶۰۳۲۷۰۰۲۰۳۹۵۷۵ مورخه 
۱۴۰۳/۱۱/۳۰ کلاسه شماره ۲۲۴۳-۱۴۰۳ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای امیر عابدینی فرزند احمد به شماره 
شناسنامه ۱۵۷۱ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به ۷۶۱۰/۶۹ مترمربع از پلاک ۱۸ اصلی واقع درابهر بخش سه 
زنجان )ابهر اراضی زراعی و باغی کوی نیک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع 
عموم مراتب دردونوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ۱۴۰۴/۰۲/۱۶* تاریخ انتشار دوم ۱۴۰۴/۰۲/۳۱
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ایران۸۸

واردات غیرقانونی جوجه و بی توجهی به 
تفاوت سویه ها، بازار را دچار اختلال می کند

بحران جدید دارویی؛ 

اسپری تنفسی نیست!

مخالفت دولت با طرح جدید کاهش
 »مهریه« به ۱4 سکه

کامران پولادی عضو کمیسیون شوراها: 

ثبت نام انتخابات شوراها 2۱ آذر ۱4۰4 آغاز می شود

خبر 

کوتاه 

برنا/  دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یک روزه هشدار داد که با توجه به 
تفاوت نژاد و سن مرغ مادر، قیمت واقعی کمتر از ۳۰ هزار تومان نیست.

محمدرضا صدیق پور، دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یک روزه با اشاره 
به روند تعیین نرخ جوجه یک روزه در جلسات تخصصی معاونت دام و دفتر طیور 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: قیمت جوجه یک روزه با توجه به تفاوت سویه و سن 
مرغ مادر، کمتر از ۳۰ هزار تومان نیست. این در حالی است که اخیراً قیمت ۲۸ 

هزار تومانی اعلام شده که با واقعیت های بازار همخوانی ندارد.
وی افزود: در بازار، جوجه های یک روزه با قیمت واحد عرضه نمی شوند و به طور 
میانگین ۸ تا ۹ هزار تومان اختلاف قیمت میان جوجه ها با سویه ها و سن های 
متفاوت وجود دارد. این اختلاف باید در نظام قیمت گذاری لحاظ شود تا در بازار 

بین جوجه مرغ مادر و گوشتی تعارضی ایجاد نشود.
صدیق پور با تأکید بر اینکه انتخاب نوع جوجه برای هر واحد مرغ گوشتی بر اساس 
نیاز و صلاحدید انجام می شود، اظهار کرد: هم اکنون برخی جوجه ها با قیمت ۱۵ 
هزار تومان و برخی دیگر تا ۲۵ هزار تومان خرید و فروش می شوند، که در قالب 

یک میانگین منطقی باید لحاظ شود.
ادامه داد: جوجه یک روزه حلقه اصلی زنجیره تولید گوشت کشور است و  وی 
مدیریت آن نباید به شکل غیررسمی یا قاچاق صورت گیرد. دولت در دو سال 
گذشته نیم نگاهی به اقتصاد مرغ مادر داشته و با تدابیر حمایتی، زمینه وفور تولید 

مرغ در بازار را فراهم کرده است.
دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یک روزه با اشاره به مازاد تولید موجود، بیان کرد: 
برای شش ماه آینده مازاد تولید خواهیم داشت که پس از تأمین ذخایر استراتژیک، 

باید امکان صادرات این جوجه ها فراهم شود.
وی نسبت به واردات غیرقانونی جوجه نیز هشدار داد و گفت: برخی شرکت ها با 
سوءاستفاده از ارز ۲۸۵۰۰ تومانی اقدام به واردات تخم مرغ نطفه دار می کنند؛ در 
حالی که در جلسات رسمی، واردات ممنوع اعلام شده است. این واردات نظم تولید 
داخلی را برهم زده و در شرایطی انجام می شود که کشور برای تأمین ارز نهاده ها 

با مشکل مواجه است.
صدیق پور در پایان خاطرنشان کرد: با افزایش ۹۰ درصدی هزینه ها از جمله کرایه 
حمل ونقل، ریزمغذی ها، واکسن و ارز توافقی، قیمت تمام شده جوجه یک روزه با 

لحاظ سود منطقی ۱۰ درصدی، کمتر از ۳۰ هزار تومان نخواهد بود.

معظم  رهبر  رهبری/  معظم  مقام  رسانی  اطلاع  پایگاه 
شهید  »خانواده های  دیدار  در  صبح  اسلامی  انقلاب 
رئیسی و دیگر شهیدان خدمت« و خانواده های شهدای 
و  تجلیل  از  اصلی  هدف  اخیر،  دهه های  در  مسئول 
با  و  خواندند  درس آموزی  و  تدبر  را  شهیدان  ستایش 
تشریح خصوصیات قلبی، زبانی و عملی رئیس جمهور 
شهید گفتند: رئیسی عزیز مصداق کامل خصوصیات یک 
مسئول حکومت الهی بود و با تلاش خستگی ناپذیر به 
»مردم و به آبرو و عزت و اعتبار ملت« خدمت کرد و 
این راه و روش برای همه ما مسئولان، جوانان و آیندگان 

درس بزرگی است.
به  تذکر  با  همچنین  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
از  پرهیز  برای  غیرمستقیم  مذاکراتِ  آمریکاییِ  طرف 
درباره  آمریکایی ها  حرف های  کردند:  تاکید  یاوه گویی 
اینکه اجازه غنی سازی به ایران نمی دهیم غلط زیادی 
است و جمهوری اسلامی سیاست و روش خود را در 
این دیدار که  ایشان در  این زمینه دنبال خواهد کرد. 
آل  شهیدان  داشتند  حضور  نیز  مسئولان  از  جمعی 
استاندار  پرواز،  گروه  شهدای  امیرعبداللهیان،  هاشم، 
حادثه  در  که  را  حفاظت  فرمانده  و  شرقی  آذربایجان 
تلخ ۳۰ اردیبهشت سال گذشته همراه شهید رئیسی به 
لقاءالله پیوستند مورد تجلیل قرار دادند و افزودند: دوری 
از حاکمیت فرعونی و حرکت در مسیر حاکمیت الهی، 
معیاری مهم برای مدیریت کشور است که شهید رئیسی 
مصداق تام آن بود. رهبر انقلاب با استناد به آیات قرآن، 
گفتند: خود برتربینی، تحقیر مردم و بار مسئولیت خود 
را به دوش مردم انداختن از جمله خصوصیات حکومت 
فرعونی است که رئیسی در نقطه مقابل این خصوصیات 
قرار داشت و خود را در ردیف مردم و در مواردی کوچکتر 

از مردم می دانست و با این نگاه کشور را اداره می کرد.
ایشان به کارگیری همه توان برای خدمت به بندگان خدا 
و پرهیز از هرگونه استفاده از موقعیت سیاسی اجتماعیِ 
ناشی از مسئولیت را، درس بزرگ شهید رئیسی خواندند 
چنین  دارای  که  کسانی  اسلامی  نظام  در  افزودند:  و 
و  ویژگی ها  این  اما  نیستند  کم  هستند،  خصوصیاتی 
درس ها باید به صورت فرهنگ عمومی دربیاید. حضرت 
آیت الله خامنه ای دل، زبان و عمل هر شخصی را ۳ عنصر 
افزودند:  و  خواندند  او  شخصیت  شناخت  برای  اصلی 
رئیسی دلی خاشع و ذاکر، زبانی صریح و صادق و عملی 

خستگی ناپذیر و دائم داشت.
با پروردگار را در  ایشان خشوع و دعا و توسل و انس 
همه دوره های مسئولیتی و غیرمسئولیتی از ویژگی های 

رئیسی عزیز خواندند و افزودند: دل او همچنین لبریز از 
مهربانی به مردم بود و بدون گله مندی از توقعات و یا 
بدبینی به مردم، مدام نگران ادای وظایف سنگین خود 
بود یعنی دلش با خدا و با مردم و دغدغه مند وظایف 

اسلامی بود.
آقای  تنها هدف  را  الهی  به تکلیف  انقلاب عمل  رهبر 
به  ورود  و  قوه قضائیه  مسئولیت  پذیرش  از  رئیسی 
تأکید  و  خواندند  جمهور  رئیس  انتخاباتی  رقابت های 
کردند: خیلی ها می گویند در پی ادای تکلیف هستند اما 

ما این خصوصیت را در او می دیدیم.
ایشان زبان شهید رئیسی را در داخل و حتی در عرصه 
دیپلماسی صریح و صادقانه دانستند و افزودند: رئیسی 
صریح موضع می گرفت و اجازه نمی داد دشمن این امکان 
را بیابد که ادعا کند ایران را با تهدید و تطمیع و حیله به 

پای میز مذاکره آورده است.
حضرت آیت الله خامنه ای هدف طرف مقابل از اصرار بر 
مذاکره مستقیم را القای نوعی تسلیم ایران دانستند و 
گفتند: شهید رئیسی این اجازه را به آنها نداد، البته در 
زمان ایشان مذاکره غیرمستقیم مثل زمان کنونی انجام 
می شد که به نتیجه نرسید که الان هم گمان نمی کنیم 

به نتیجه برسد و نمی دانیم چه خواهد شد.
رهبر انقلاب همچنین با تذکر به طرف آمریکاییِ مذاکرات 
غیرمستقیم درباره پرهیز از یاوه گویی تأکید کردند: این 
حرف آمریکایی ها که به ایران اجازه غنی سازی نمی دهیم، 
غلط زیادی است و در کشور کسی منتظر اجازه این و آن 
نیست و جمهوری اسلامی همان سیاست و روش خود را 
پیگیری خواهد شد. ایشان با اشاره به اصرار آمریکایی ها 
و برخی غربی ها درباره انجام نشدن غنی سازی در ایران 
گفتند: در مناسبتی دیگر به ملت خواهم گفت که نیت و 

هدف واقعی آنها از این اصرار چیست.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به صراحت و صداقت 
شهید رئیسی گفتند: برای درک اهمیت این رفتار باید آن 
را با زبان کذاب مسئولانِ برخی کشورهای غربی مقایسه 
کرد که فریاد آنها در دفاع از صلح و حقوق بشر گوش 
دنیا را کر کرده اما چشمان خود را به کشته شدن بیش 
از ۲۰ هزار کودک مظلوم در غزه بسته اند و به جنایتکاران 

کمک هم می کنند.  
رئیسی  عملی شهید  و  کاری  برجستگی  انقلاب  رهبر 
را جنبه دیگری از امتیازات او خواندند و گفتند: شهید 
رئیسی یک سره کار و تلاش بود و برای خدمت و کار با 
کیفیت و مداوم، خستگی و شب و روز نمی شناخت. حتی 
وقتی مکرر به او سفارش می کردیم که مراقب فشار کار بر 
سلامتی خود باشد می گفت من از کار خسته نمی شوم. 
ایشان خدمات مختلف شهید رئیسی همچون آب رسانی، 
احداث راه، ایجاد اشتغال، راه اندازی کارگاههای راکد یا 
تعطیل شده و تکمیل پروژه های ناتمام و معطل مانده را 
خدمات مستقیم و ملموس برای مردم خواندند و افزودند: 
شهید رئیسی همچنین به آبرو و عزت ملی و اعتبار ملت 

ایران نیز خدمت کرد و آن را ارتقاء داد.
حضرت آیت الله خامنه ای گزارش مراکز مالی بین المللی 
از افزایش رشد اقتصادی ایران از نزدیک صفر در ابتدای 
دولت سیزدهم به نزدیک ۵ درصد در پایان آن را مایه 
افتخار و عزت ملی و نشان دهنده پیشرفت کشور دانستند 
و گفتند: سردست گرفتن قرآن یا عکس شهید سلیمانی 
در مجمع عمومی سازمان ملل از دیگر اقداماتی بود که 
شهید رئیسی با آنها ملت ایران را عزیز کرد. ایشان در 
نوعی جمع بندی از سخنان خود، بازتولید وجلوه گر شدن 
نورانیت، روحیه، انگیزه و احساس مسئولیت مسئولان 
شهید سالهای اول انقلاب از جمله همکاران جوان شهید 
از  بسیاری  و  رئیسی  شهید  رفتار  و  منش  در  رجایی 
همکاران جوان او را بسیار با ارزش و نشان دهنده قدرت 
انقلاب خواندند و افزودند: تداوم تربیت مردان از خود 
گذشته و کارآمد به وسیله انقلاب همان فتح الفتوح امام 
بزرگوار است. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به این 
واقعیت که شهدای پرواز اردیبهشت در زمان پیروزی 
انقلاب یا جوان و نوجوان بوده و یا هنوز متولد نشده 
بودند، تربیت این جوانان و صدها هزار جوان دیگر در 
گوشه و کنار کشور را امتیاز انقلاب اسلامی برشمردند 
و گفتند: این، قدرت انقلاب اسلامی است که می تواند 
جوان ۱۹ ساله ای همچون آرمان علی وردی را در امتداد 
همان خطی بسیج کند که ۴۰ سال قبل شهید آیت الله 

اشرفی اصفهانیِ ۹۰ ساله در آن راه شهید شد.

تذکر رهبر انقلاب به آمریکا: 

به مردم خواهم گفت دلیل تکیه این ها 
روی غنی سازی چیست 

نگاه روز

دوم خرداد؛ جشنواره طبخ ماهی قزل آلا در سایت باستانی قلعه بهستان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

در  اسلامی،  مجلس شورای  کمیسیون شوراهای  پولادی، عضو  کامران  تسنیم/ 
انتخابات هیئت رئیسه مجلس دوازدهم برای  با اشاره  به برگزاری  گفت وگویی 
اجلاسیه دوم گفت: بر اساس تقویم اعلام شده، در هفتم خرداد ۱۴۰۴، نخستین 
سال از دوره چهارساله دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی به پایان می رسد، در 
همین راستا، از هم اکنون نمایندگان مجلس در جریان های مختلف سیاسی به دنبال 

معرفی افراد شایسته برای دوره آینده هستند.
وی افزود: طبیعتاً عقاید و جریان های مختلفی در کشور وجود دارد و این تنوع 
دیدگاه ها امری طبیعی است، آنچه برای ملت عزیزمان اهمیت دارد، این است که 
همه ما نمایندگان در جلسات مختلف بر این مسئله تأکید داشتیم که در اجلاسیه 
آینده، باید افرادی توانمند و در تراز جمهوری اسلامی ایران برای مدیریت کشور 
و به ویژه ریاست مجلس انتخاب شوند؛ افرادی که بتوانند در جهت حل مسائل و 

مشکلات مردم، به ویژه در حوزه اقتصاد و معیشت، گام بردارند.
پولادی تصریح کرد: رئیس آینده مجلس باید کسی باشد که در سطح و شأن 
جمهوری اسلامی ایران باشد و بتواند با قدرت از دستاوردها و اهداف نظام، چه در 

داخل و چه در سطح بین المللی، دفاع کند.
 او باید صدای رسای مردم، به ویژه مردم فلسطین و غزه، در جهان باشد، چنین 
فردی می تواند به خوبی از حیثیت مجلس دفاع کند و دغدغه مردم را به ویژه در 

حوزه اقتصادی پیگیری نماید.
وی در ادامه راجع به تحولات اخیر کشور و تأخیر در برگزاری برخی انتخابات ها 
گفت: بعد از شهادت رئیس جمهور فقید، آیت الله سیدابراهیم رئیسی و تغییراتی که 
در سطح مدیریت کشور رخ داد، از جمله انتصاب برخی نمایندگان به سمت های 
بالای اجرایی مانند معاونت رئیس جمهور و وزارت، زمان بندی انتخابات شوراها یک 
سال به تأخیر افتاد، بر این اساس، ثبت نام انتخابات شوراها در تاریخ ۲۱ آذر ۱۴۰۴ 
انجام خواهد شد و هیئت اجرایی نیز از همان تاریخ فعالیت خود را آغاز خواهد کرد. 
به امید خدا، انتخابات شوراها نیز در تاریخ ۱۱ اردیبهشت ۱۴۰۵ برگزار خواهد شد.

پولادی درباره هم زمانی انتخابات مجلس و ریاست جمهوری نیز توضیح داد: در 
زمان حاضر بین زمان برگزاری این دو انتخابات حدود چهار تا پنج ماه فاصله زمانی 
وجود دارد، در این خصوص رایزنی هایی با شورای نگهبان صورت گرفته است و 
این شورا نیز بر لزوم بررسی بیشتر موضوع تأکید دارد، در همین راستا، ما در حال 
بررسی گزینه هایی هستیم که یا انتخابات ها با یکدیگر ادغام شوند یا راه حلی جدید 

اتخاذ شود.
از  اظهار داشت: پس  ثبات مدیریتی در کشور،  افزایش  اهمیت  بر  تأکید  با  وی 
برگزاری انتخابات شوراها و با اصلاح قانون انتخابات شوراها، به دنبال افزایش قدرت 

پارلمان شهری هستیم.
 متأسفانه در زمان حاضر، مدت فعالیت بسیاری از شهرداران کوتاه و میانگین آن 
حدود ۱۸ تا ۱۹ ماه است، این وضعیت موجب بی ثباتی مدیریتی می شود، هدف 
ما این است که با تقویت نظارت شوراها و اصلاح قانون، ثبات مدیریتی در سطح 

مدیریت شهری ایجاد شود.

ایسنا/ این روزها، مجلس طرحی را در دست بررسی دارد که بر اساس آن مهریه را از 
۱۱۰ به ۱۴ سکه کاهش می دهد؛ طرحی که هنوز تصویب نشده، اما سنگینی اش بر 
دوش زنان سایه افکنده و پای خیلی ها را برای گرفتن مهریه به دادگاه ها کشانده است. 
این درحالیست که معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، ضمن اعلام مخالفت با 
این طرح صراحتا می گوید: »بحث مهریه یک تکه از پازل حقوقی و اقتصادی خانواده 
است، لذا نمی توان یک تکه از پازل را تغییر دهیم و سایر اجزا دست نخورده باقی بماند. 
اگر قرار بر اصلاح باشد، باید سایر عناصر این پازل هم زمان و هماهنگ تغییر کند 
تا یک مدل متوازن و کارآمد برای حمایت از خانواده شکل بگیرد.« از سال گذشته، 
اجرای محکومیت های مالی در جرایم  کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس نحوه 
غیرعمد و موضوع مهریه را مورد بررسی قرار داده که در پی آن، حداکثر ۱۴ سکه 
به عنوان صداق یا مهریه پیشنهاد شده است؛ طرحی که هنوز به قانون بدل نشده، اما 
سایه اش بر سر زنان سنگینی می کند و حتی به گفته مسئولان دولت، با ایجاد نگرانی 
برای زنان، پای برخی از آن ها را برای دریافت مهریه پیش از تصویب این قانون به 
دادگاه ها باز کرده است؛ آن سوی این تصمیم اما، زنانی ایستاده اند که مهریه برایشان 
نه طمع، که تنها یک ابزار دفاع در روزهای بی پناهی و طلاق بدون وجود حمایت های 
قانونی از آنهاست. مجلس در حالی به دنبال تغییر در ضمانت اجرایی مهریه است که 
کمتر کسی از ساختارهای معیوب، فشارهای اقتصادی و نبود حمایت های قانونی از 
زنان پس از طلاق سخن می گوید. در این میان، کاهش رقم سکه، بدون اصلاح سایر 
بخش های حقوقی و اقتصادی خانواده، تنها باری است که از دوش مردان برداشته و 
بر شانه  خالی زنان گذاشته می شود. در این میان اما، طبق گفته سیدمهدی حجتی، 
وکیل دادگستری و عضو پیشین هیات مدیره کانون وکلای دادگستری به ایسنا، »در 
این طرح و در صورت تصویب نهایی آن، ضمانت اجرای بازداشت و زندانی کردن زوج 
به لحاظ عدم پرداخت مهریه ضمن القباله زوجه که امروز شامل ۱۱۰ عدد سکه تمام 
بهار آزادی است، به ۱۴ عدد تقلیل پیدا می کند و به جای زندانی کردن زوج، از پابند 
الکترونیک و سامانه های نظارتی استفاده خواهد شد و زندان به معنی اخص کلمه، از 
ضمانت اجراهای مهریه حذف می شود.« بحث کاهش مهریه اما از آنجایی دوباره داغ 
شد که محمد سرگزی، رئیس کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی، با اعلام تهیه 
گزارش این کمیسیون برای طرح مزبور، گفته بود: »در سال ۱۴۰۳ و چند ماه فعالیت 
مجلس دوازدهم، در کمیسیون حقوقی و قضایی سعی شد دغدغه های جدی مردم 
پیرامون موضوعات قانونی و حقوق شهروندی، از جمله نحوه اجرای محکومیت های 
مالی در جرایم غیرعمد و موضوع مهریه، مورد توجه قرار گیرد و در این راستا با 
دستگاه های متولی، از جمله بخش های مختلف قوه قضاییه، جلسات متعددی برگزار 
شد.« گویی که با جابه جایی چند عدد، می توان ریشه اختلاف ها و نابرابری ها را در 

زندگی ها خشکاند.
مخالفت دولت با طرح جدید کاهش مهریه به ۱۴ سکه

زهرا بهروزآذر، معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده نیز در گفت وگو با ایسنا 
در این باره واکنش نشان داده و اظهار کرد: مطالعات نشان داده حتی در دوره ای که 
ضمانت اجرایی مهریه به ۱۱۰ سکه کاهش یافت، این اقدام منجر به کاهش دعاوی یا 
میزان مراجعه به دادگاه ها نشد. در واقع، این نوع تصمیم ها راهکار مؤثری برای تحکیم 
خانواده نیست. وی با بیان اینکه در همین راستا، دولت و معاونت امور زنان و خانواده 
با این طرح اعلام مخالفت کرده اند، افزود: باید توجه داشت که این موضوع در قالب 
لایحه از سوی دولت ارائه نشده، بلکه طرحی است که در مجلس در حال بررسی است 

و ما نیز به طور رسمی مخالفت خود را نسبت به آن اعلام کرده ایم.
کاهش مهریه به ۱۴ سکه راهکار تحکیم خانواده نیست

مراجعه بسیاری از زنان به دادگاه بدلیل نگرانی از تغییر قانون مهریه
بهروزآذر با اشاره به رفتارهای اجتماعی زنان در واکنش به این طرح، با تاکید بر اینکه 
کاهش مهریه به ۱۴ سکه راهکار تحکیم خانواده نیست، گفت: ممکن است روی 
کاغذ گفته شود که مجلس پیگیر کاهش ضمانت اجرایی مهریه از ۱۱۰ سکه به ۱۴ 
سکه است، اما در همین مدت، بسیاری از زنان به دلیل نگرانی از تغییرات در قانون، 
به دادگاه مراجعه کرده و مهریه خود را به اجرا گذاشته اند. این نشان می دهد که 
رفتارهای انسانی و اجتماعی، همیشه مطابق با آنچه روی کاغذ نوشته می شود، پیش 
نمی رود. بحث مهریه یک تکه از پازل حقوقی و اقتصادی خانواده است، لذا نمی توان 
یک تکه از پازل را تغییر دهیم و سایر اجزا دست نخورده باقی بماند. اگر قرار بر اصلاح 
باشد، باید سایر عناصر این پازل هم زمان و هماهنگ تغییر کند تا یک مدل متوازن و 

کارآمد برای حمایت از خانواده شکل بگیرد.

رویداد۲۴/ محمدرضا مسجدی، متخصص ریه و دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال 
و  دارو  و  غذا  سازمان  بهداشت،  وزارت  مسئولان  گفت:  گفت وگویی  در  دخانیات 
نمایندگان مجلس بر وجود کمبود اسپری های آسم در بازار دارویی کشور تاکید دارند 
و اعلام کرده اند که برای رفع این کمبود در حال تلاش مستمر هستند، اما با این 
حال، محدودیت ها و تحریم های بین المللی روند تأمین دارو های حیاتی را سخت تر 
کرده است.  آذربایجان شرقی آذربایجان غربی اردبیل اصفهان البرز ایلام بوشهر تهران 
چهارمحال و بختیاری خراسان جنوبی خراسان رضوی خراسان شمالی خوزستان 
زنجان سمنان سیستان و بلوچستان فارس قزوین قم کردستان کرمان کرمانشاه 
کهگیلویه و بویراحمد گلستان گیلان لرستان مازندران مرکزی هرمزگان همدان یزد 
وی افزود: یکی از نکات نگران کننده این است که در حالی واردات بسیاری از اقلام 
توزیع محصولات دخانی  اما واردات و  با مشکل مواجه است،  دارویی و واکسن ها 
همچنان آزاد است. این موضوع باعث پرسش هایی درباره مدیریت واردات و تأمین 
سلامت عمومی شده است. به گفته مسجدی؛ باید با نگاهی عمیق تر و تصمیمات 
جدی تر، موانع واردات دارو و تجهیزات پزشکی به خصوص برای بیماران مبتلا به 
بیماری های مزمن مانند آسم رفع شود، تا سلامت مردم به ویژه بیماران آسیب پذیر 

حفظ شود.


